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Predlog občinskega proračuna za 2001 

Kako najbolj pravično 
razdeliti 2,5 milijarde? 

Občinska uprava jc za prvo 
letošnjo sejo občinskega sveta 
predložila svetnikom zajetno 
gradivo s predlogom odloka o 
proračunu občine Kamnik za le
to 2001 in s podrobno obrazlo
žitvijo predvidenih prihodkov in 
odhodkov. Iz gradiva, ki obsega 
160 strani, povzemamo samo ne
katere najbolj bistvene podatke, 
iz katerih jc moč razbrati, ko
likšna sredstva predvideva obči
na letos zbrati iz različnih virov 
in kako bo s temi sredstvi po
krila posamezne naloge in potre
be, ki jih je kot lokalna skupnost 
dolina izvajati na svojem ob
močju. 

Za lažje razumevanje sistema 
financiranja javne porabe v ob
čini jc treba najprej povedati, da 
primerna poraba pomeni obseg 
vseh sredstev, s katerimi lahko 
Občina zagotovi izvajanje ustav
nih in zakonskih nalog oziroma 
zadev javnega pomena. Primer
no porabo na prebivalca določi 
državni /bor, ta pa za letos se 
ni znana. 

Znesek primerne porabe je 

odvisen od števila prebivalcev. 
Ta vsota se korigira s kriteriji, 
ki upoštevajo površino, dolžino 
lokalnih cest, število prebivalcev, 
mlajših od 15 let in starejših od 
65 let. 

Ministrstvo za finance na pod
lagi teh meril izračuna primer
no porabo občine in oceni pri
hodke občine. Tisti občini, ki s 
svojimi prihodki ne dosega pri
merne porabe, razliko zagotovi 
država kot finančno izravnavo. 

Na visino finančne izravnave 
pa ne bo vplivalo, če bi občina 
zbrala več lastnih prihodkov, ni
ti če bi zbrala manj sredstev, 
kot jc od države ocenjena in 
eventualno iiciidcjarijcna finanč
na moč. 

V prihodkih in odhodkih ob
činskega proračuna so zajeta tu
di sredstva vseh 22 krajevnih 
skupnosti. 

Pomembna novost je tudi. da 
veljavna zakonodaja občinam ne 
nalaga več, koliko denarja iz pri
merne porabe morajo nameniti 
posameznemu področju. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

V Kamniku posvet gorenjskih županov o lokalni samoupravi 

Spremeniti merila za financiranje občin 
25. januarja so se v prostorih 

občine Kamnik zbrali župani 23 
občin z območja Gorenjske in 
kamniško-domžalskega območ
ja z namenom, da spregovorijo o 
predlogu delovnega programa 
Službe Vlade RS za lokalno sa
moupravo za leto 2001. Pro
gram je županom obrazložila 
Astrid Prasnikar, državna sekre
tarka za lokalno zakonodajo v 
Ministrstvu za notranje zadeve. 

Med zakonskimi predlogi bo 
rut prvem mestu priprava novega 
zakona o samoprispevku, ker jc 
dosedanji zakon Ustavno sodišče 
lani razveljavilo. Sledili bodo 
predlogi zakona o glavnem mes
tu RS, spremembe zakona o lo
kalni samoupravi, zakona o Ji 
nanciratlju občin Iz. ministrstvom 
za jinaiu c). vakona 0 pokrajinah. 
Spremembe zakona o lokalnih 
vohivah m še nekaj drugih aktov. 

(ilcile na občinske volitve />ri-
hodnje leto se začne letos sep
tembra predhodni postopek zn 
ustanavljanje novih občin. Na 
podlagi predhodnih referendu
mov bo služba pripravila predlog 
sprememb zakona o ustanavlja
nju občin. 

Župani so poudarili, da je nuj

no potrebno spremeniti sedanja 
merila za sofinanciranje občin. 
Nasprotovali so dosedanji praksi, 
da država prenaša na občine dolo
čene pristojnosti in naloge brez za
konske podlage in za to potrebnih 

sredstev. Menili so tudi, da je tre
ba uskladiti podzakonske akte s 
področja regionalnega razvoja in s 
spremembo ustave ter sprejetjem 
zakona zagotovili pogoje z.a pre 
udarno ustanavljanje pokrajin. 

Posvet so ocenili za zelo ko
risten, zato naj bi se v prihodnje 
pogosteje srečevali in si izme
njavali izkušnje o problemih, s 
katerimi se srečujejo v svojih ob-
imah. ( F S ) 

Župani med živahno razpravo z 
državno sekretarko MN/. Astrid 
Prasnikar o lokalni samoupravi. 

ČA3TITLJ1VIH STO LET ANTONIJE BEliDNIK Sklicana 18. seja 
občinskega sveta 14. januarja je v krogu svo

je družine in sorodnikov sla
vila stoletnico rojstva A n t o 
nija Berdnik iz. Ju rč ičeve uli
ce 25 v Kamniku . Kljub tro-
mestni š t ev i lk i ob le tn ice 
rojstva, jc gospa A n t o n i j a 

dobrega fizičnega ni mental
nega zdravja. 

v soboto, 13. januarja, soj i na 
srečanju pri Orlu v Stranjah iz
rekli iskrene čestitke in lepe že
lje za se nadaljnje zdravo živ
ljenje župan Tone Smolnikar, 

predsednik sveta krajevne skup
nosti Kamnik-Zapi icc Miran 
Kocjančič, predsednik Društva 
upokojencev Kamnik Slane Sim
šič, ki je jubilantki (že r>olnih 30 
let je njihova članica) izročil po
sebno diplomo in jo razveselil z 

Antonija Berdnik je v tem mesecu slavila stoletnico rojstva v družbi domačih in prijateljev. Na njeni desni sin Fran
ci, na levi pa vnukinja Barbara, snaha Olga, župan Tone Smolnikar, predsednik KS Kamnik-Zaprice Miran Koc
jančič, vnuk Franci in predsednik l)V Kamnik Slane Simšič. 
Čestitkam gospe Antoniji se pridružuje tudi uredništvo Kamniškega občana. 

novico, da j i v prihodnje ni več 
potrebno plačevati članarine. 

Seveda tudi tokrat ni šlo brez 
»pušeljca«, ki ga je slavljcnki iz
ročila Marjana Berlec. 

(Nadaljevanje na 9. strani) SENA 
Šivanje otroške konfekcije 
V TPC na Duplici, Ljubljanska 21a, 

(HIP), tel.: 839-46-K9 
smo odprli trgovino z lastnimi izdelki: 
otroški bodvji, polo majice, 

dekliške majice, hlače,... 
Odprto od 9h - 18h, sobota od 9" - 12h 

Občinski svetniki horto na prvi letošnji 
seji. ki jo je župan Tone Smolnikar skli 
rat za danes, obravnavali II zadev. 

Najprej bodo v drugi obravnavi do
končno pretresli in sprejeli spremembe 
in dopolnitve občinskega statuta in po
slovnika občinskega sveta. Drugič hu
do obravnavali in sprejeli tudi okvirni 
program dela občinskega sveta za leto 
2001. 

V drugi obravnavi se bodo lotili tu 
di predloga odloka o ureditvi cestnega 
prometa na območju občine Kamnik. 

Občinski svetniki bodo sklepali tudi 
o novi povprečni gradbeni ceni stano
vanj in povprečnih stroških komunal
nega urejanja stavbnega zemljišča in 
vrednosti stavbnega zemljišča na ob
močju občine Kamnik. Odločali pa te 
bodo tudi o prodaji nepremičnin, med 
njimi tudi kletnih etaž pod teraso na se
vernem in vzhodnem delu stanovanjske 
ga objekta v začelju Albrehtove hiše. 

Med pomembnejšimi zadevami bo 
tudi določitev novih cen za programe 
predšolske vzgoje v V V/. Antona Med
veda v Kamniku. 

2i\ športne klube ho zanimiv pravil
nik r« vrednotenje in sofinanciranje 
športnih programov v občini Kamnik, 
na podlagi katerega bodo športna 
društva in klubi deležni sredstev iz oh 
vinskega proračuna. 

Na podlagi sklepa občinskega sveta, 
sprejetega na prejšnji siji. hodu svetni
ki v prvi obravnavi razpravljali o pred
logu odloka o imenovanju novega na
selja Duplica, s katerim na j bi občinski 
svet vzpostavil stanje pred letom 1994, 
ko je takratna občinska skupščina nase
lje Duplica pripojila naselju Kamnik 
Občinski svet ho imenoval tudi pred
stavnike občine kot ustanovitelja v svet 
osnovne šole Frana Albrehta Kamnik. 

Osrednja točka prve letošnje seje. ki 
ji bodo svetniki, kot je ie običaj, posve
tili največ pozornosti, ho prva obravna
va predloga odloka o občinskem prora
čunu za leto 2001. 0 nekaterih značil-
noslili predloga tega najpomembnejšega 
letošnjega občinskega akta lahko prebe
rete v posebnem prispevku na 1. in 2 
struni. F. S. 

DESETA OBLETNICA 
MEDŽUPNtfSKE KAR U AS 

V nedeljo, 7. januarja, je v S r e d n j e š o l s k e m centru Kudol fa 
Maistra potekala dobrode lna prireditev p o d ges lom »Dobro ta 
- ža rek v srcu«. Dobrota je osnovni vir in zaklad, iz katerega za
jema in na katerem gradi svojo dejavnost m e d ž u p n i j s k a kari-
tas Kamnik . Č e p r a v obstaja p r ep r i čan j e , da s m o ljudje vedno 
bolj odtujeni in da ima individual izem več prostora kot solidar
nost, nas prav take prireditve p rep r i ča jo v nasprotno. G l o b o k o 
v nas š e obstaja čut za razumevanje stiske drugega in tudi že
lja, da soljudem p r i s k o č i m o na p o m o č . Letošnjemu povabi lu na 
dobrode lno prireditev so se odzval i tako izvajalci kot š t ev i lno 
o b č i n s t v o . T e ž k o je reči, kaj je o b č i n s t v o bolj ogrelo - ali duet 
The twins ali o t rošk i pevski zbor S o n č e k iz Š m a r t n e g a ali Jož i 
Kališnik in Janez Majcenovič ob spremljavi Boža Matičiča ali 
m e š a n i pevski zbor Mavrica ali pa morda zvoki citer i zpod prs
tov Tanje Zaje Zupan ali flavtistka Anja Burnik ali še vedno bla
go d o n e č i glas Marjana Zgonca. Vsi ti so nam s povezova lko 
Manjo Žebal jec pripravi l i nepozabno nedeljsko popoldne . 

O b koncu se je tajnik župnijskega pastoralnega sveta s<xlelav-
cem karitasa zahvalil za neseb i čno delo v minulih desetih letih. Z 
zbranimi sredstvi bo medžupnijska karitas zaradi dobrote ljudi lah
ko prinašala žarke pozornosti tistim, ki so p o m o č i potrebni. 

D. B. 

Otroški pevski zbor Sonček z zborovodkinjo Lučko Derganc. 

Naslednja številka Kamniškega občana bo izšla v sredo, 
14. februarja. Prispevke oddajte najpozneje do srede, 
7. februarja; oglase, zahvale in obvestila pa do 
ponedeljka, 12. februarja. 
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Predlog občinskega proračuna za 2001 

Kako najbolj pravično razdeliti 2,5 milijarde? 
(Nadaljevanje s l. strani) 

Čeprav so občinski sveti pri 
sprejemanju odločitev samostojni, 
pa morajo upoštevati, da morajo v 
proračunu zagotoviti vsem javnim 
zavodom, katerih ustanoviteljice so 
občine, ustrezna finančna sredstva 
za njihovo nemoteno delovanje. 

Ker podatkov o primerni pora
bi za leto 2001 še ni, je občinska 
uprava po navodilu ministrstva za 
finance prihodke, ki se štejejo v ob
seg primerne porabe, povečala za 
5,1% glede na lanskoletna sredstva. 
Na tej podlagi naj bi letoSnja pri
merna poraba znašala okrog 1864 
milijonov SIT. Največji delež pri
merne porabe naj bi prispevali 
davčni prihodki, med njimi je na 
prvem mestu dohodnina s približ
no 1159 milijoni SIT, davki na upo
rabi) blaj-ui in storitev naj bi prinesli 
okrog 178 milijonov SIT, nadomes
tilo za uporabo stavbnega zemljiš
ča 88 milijonov SIT, davki na pro
met nepremičnin 90 milijonov SIT, 
precej manj pa ostali davki. 

Ker so v zadnjem času spet ak
tualne cene vode in kanalščine, je 

Največji del proračunskega de
narja bo namenjen stanovanjski de
javnosti in prostorskemu razvoju 
(25,9%), enak delež bo namenjen 
izobraževanju (25%), za gospodar
ske dejavnosti bo namenjenih 
16,3%, za javno upravo 13,8%, za 
rekreacijo, kulturo in neprofesi
onalne organizacije 6,8%, za var
stvo okolja 5,5%. za socialno var
nost 3,6%, za obrambo, javni red 
in varnost 1,7%, in za zdravstvo 
1.4%. 

Pri predlogu razdelitve prora
čunskih sredstev je uprava upošte
vala določena merila. Predvsem naj 
bi dokončali že začete investicije, 
poskrbeli /a enakomeren in skla
den razvoj občine, upoštevali sofi
nanciranja iz lastnih virov občanov 
in drugih virov in zagotovili osnov
ne pogoje za življenje in delo obča
nov, kol so oskrba z zdravo pit
no vodo, prevoznost cest in dosto
pa do bivališč občanov itd. 

Za javno upravo, ki jc med več
jimi porabniki proračunskih sred
stev, naj bi bilo letos namenjenih 
okrog 383 milijonov, kar je za 
19,7% več, kot je bilo določeno z 

Za sprostitev mestnega prometa bo zelo dobrodošel tretji vozni pas na delu 
obvoznice, zastavili pa naj bi ga že pri športnem parku in speljali do mostu 
na Šolski ulici. 

zanimiv podatek, da naj bi sc i / 
naslova razširjene reprodukcije pri 
oskrbi z vodo v proračun nateklo 
okrog 76 milijonov SIT, od kanal
ščine pa 23 milijonov SIT. 

Po oceni občinske uprave naj bi 
pristojno ministrstvo zgoraj nave
dene kalkulativne prihodke oceni
lo na 162 milijonov SIT, uprava pa 
ocenjuje realizacijo teh prihodkov 
v višini 232 milijonov SIT, kar po
meni, da so lastni prihodki v pro
računu za leto 2001 načrtovani za 
70 milijonov višje, kot naj bi jih 
ocenilo ministrstvo za finance. Ob 
upoštevanju kalkulativnih prihod
kov, občina Kamnik ne bo doseg
la ocenjene primerne porabe. Za
to naj bi razliko približno 407 mi
lijonov SIT zagotovila država iz 
svojega proračuna. 

Nedavčni prihodki, ki ne štejejo 
v obseg primerne porabe, naj bi le
tos znašali okrog 327 milijonov 
SIT. Največji delež, okrog 160 mi
lijonov SIT; predstavlja komunalni 
prispevek. Najemnine prostorov 
naj bi prinesle okrog 27 milijonov 
SIT, prihodki od obresti 10 milijo
nov, koncesijske pogodbe 4 milijo
ne SIT itd. Prodaja stavbnih zem
ljišč naj bi v proračun navrgla 
okrog 9() milijonov SIT. prodaja 
zgradb in prostorov pa okrog 30 
milijonov SIT. V proračunske pri-
h<xlke sodijo tudi donacije iz do
mačih virov za investicije in pri
spevki krajevnih skupnosti za do
ločene investicije, ta namenska 
sredstva so ocenjena na okrog 78 
milijonov Sli 

Skupni prihodki občine za leto 
2001 naj bi tako znašali 
2,511.430.777 SIT. 

Največ stanovanjskemu in 
prostorskemu razvoju 

Letošnji odhodki občine so načr
tovani v višini 2,772.018,152 SIT. 
V ta znesek so namreč vključena 
tudi sredstva za vračilo posojil, ki 
so izkazana v posebnem računu fi
nanciranja, kjer so te obveznosti 
krite z razpoložljivimi sredstvi. 

rebalansom proračuna za leto 
2000. Pri tem pa je treba upošte
vati, da je bila lanskoletna poraba 
le 93,4% in da obveznosti uprave 
iz preteklega leta znašajo okrog 8,5 
milijona SIT. 

Od tega bo za plaće enakega šte
vila zaposlenih kot lani namenje
nih 309 milijonov SIT. v kar so 
vključeni tudi stroški za opravlja
nje naloženih nalog. Načrt delov
nih mest in število zaposlenih 
predvideva da bodo letos in pri
hodnje leto vse naloge opravljali 
sedaj zaposleni delavci, delovno 
mesto občinskega komunalnega 
nadzornika pa ostaja zaenkrat ne
zasedeno. 

Med večje stroške na področju 
opreme sodi zamenjava oz. nakup 
terenskega motornega vozila saj je 
sedanje staro že več kot 12 let. Po
trebno bo zamenjati tudi že izrab
ljeno in tehnološko zastarelo raču
nalniško opremo in nabaviti licenč
na programska orodja. 

Poleg plačila 2,4 milijona SIT za 
zamenjavo stavbnega pohištva v 
lanskem letu bo potrebno nadalje
vati obnovo ostrešja upravne 
zgradbe, zamenjati elcktroinstalaci-
jo ter obnoviti fasado v atriju. 

Letos bo morala občina odplača
ti del posojil za izgradnjo kanali
zacije v Podgorju in v Šmarci - pri
bližno 4.8 milijona SIT. 

Za delovanje krajevnih skupnos
ti naj bi v predlogu občinske upra
ve namenili 8.3 milijona SIT, kar je 
5,1% veC kot lani. Posamezna kra
jevna skupnost naj bi prejela od 
najmanj 282.600 SIT (Pšajnovica) do 
največ 700.000 SIT (Duplica). 

Za gasilsko dejavnost v občini jc 
letos namenjenih 34 milijonov SIT. 
od Cesar bo polovica namenjena 
obnovi voznega parka in za nakup 
zaščitne opreme za požarno var
nost. 

Skupaj s transfernimi prihodki 
države (programi CRPOV, progra
mi pospeševanja kmetijstva, sred
stva za gozdne ceste) in prispevki 
krajevnih skupnosti bodo namen-

Kamni.ški občan - Ustanovitelj Občina Kamnik, izdajatelj Bistrica, 
d.o.o., Kamnik 

Odgovorna urednica Saša Mejač, univ. dipl. ekon. Tehnični urednik 
Franci Vidic. Na podlagi mnenja Ministrstva za kulturo sodi časopis 
med proizvode informativne narave, za katere se na podlagi Zakona 
o DDV obračunava davek na dodano vrednost po stopnji 8%. Ka
mniški občan izhaja dvakrat mesečno v nakladi 10.200 izvodov in ga 
prejemajo vsa gospodinjstva občine Kamnik brezplačno. 

Naslov uredništva: Kamnik, (»lavni trg 24 (občina), tel7fax: 83-91-311, 
041-662-450. Žiro račun: Bistrica d.o.o., 50T4O-601-281496. Nenaročenih 
člankov in fotografij ne honoriramo. Rokopisov in fotografij ne 
vračamo. Tisk Delo - TČR d.d. Ljubljana. 

ski prihodki za področje kmetijst
va znašali okrog 87 milijonov SIT. 
Od tega bodo 48 milijonov name
nili kot investicijske transferje pri
vatnim podjetjem in zasebnikom, 
11.2 milijona bo namenjenih vzdr
ževanju gozdnih cest, 10.6 milijona 
za urejanje kmetijskih zemljišč (sa
nacija plazov), 2,36 milijona za ag
romelioracije, 3.2 milijona za sofi
nanciranje osemenjevanja itd. 

Letos bo predvidoma uresniče
na pogodbena obveznost ministr
stva za kmetijstvo za sofinancira
nje projekta Terme Snovik - I. faza 
v višini 30 milijonov SIT. ki jih ob
ema načrtuje kot transferni priho
dek. Tudi letos se bo občina pri
javila na razpise CRPOV za uva
jalni projekt za območje KS Tunji-
ce za izvedbeni projekt rekon
strukcije javne poti HruSevka -
Cvaj in za rekonstrukcijo javne po
ti Potok - Apnenčar. Od skupno 87 
milijonov SIT odhodkov na pod
ročju kmetijstva je načrtovanih 62 
milijonov namenskih prihodkov 

Vzdrževanje cest za varen 
promet 

Za vzdrževanje okrog 800 km 
kategoriziranih in nekategoriziranih 
cest jc v predlogu proraCuna letos 
namenjenih 113,5 milijona SIT. Med 
cestami v mestu Kamnik je treba 
omeniti izgradnjo povezovalnega 
(tretjega) pasu med Maistrovo in 
Šolsko ulico, za kar je letos pred
videno 10 milijonov SIT, nadaljeva
nje rekonstrukcije Palovškc ceste v 
Novem trgu (10 milijonov Sli), do
končanje prenove Poti na Poljane 
(15 milijonov SIT), ureditev križiš
ča Tunjiška - Medvedova ulica (6 
milijonov SIT), nadaljevanje preno
ve Kovinarske ceste med Svilani 
lom in Titanom (10 milijonov Sil). 
Poleg tega pa je predvidena preno
va še 14 cestnih odsekov na pode
želskem delu občine. Za sofinanci
ranje gradnje železniških prehodov 
(za obveznosti iz lanskega leta in 
nadaljevanje del) naj bi namenili 
14,5 milijona SIT. za plačilo že 
opravljenih del pri gradnji hodni
ka za pešce v Stranjah je treba za
gotoviti še okrog 20 milijonov SIT. 

Pospeševanju razvoja turizma 
kot perspektivne dejavnosti naj bi 
namenili letos 28 milijonov SLT, od 
tega za turistično informativni cen-

mov, 3,9 milijona za poslovno in
formacijski center itd. 

Na podroCju varstva okolja naj 
bi letos porabili okrog 153,5 mili
jona SIT. Največ stroškov bodo za
htevale investicije v izgradnjo ka
nalizacije (Smartno-Tuhinj - 40 mi
lijonov SIT, Zale - 15 milijonov SIT, 
Tunjicc - 3,3 milijone SIT, Volčji 
Potok 11-42,4 milijona SIT, Šmarca 
- 9 milijonov. Duplica - 6 milijo
nov, Mekinje - 5 milijonov, Stranje 
- Ciodič - 4 milijone, meteorna ka
nalizacija - 8,2 mio SIT itd.). 

Pri zbiranju in ravnanju z od
padki bo letos 12 milijonov SIT na
menjenih za vlaganja v urejanje od
lagališča Barje. Za ozelenitev depo
nije na Duplici je predvidenih 
900.000 SIT, za ekološke aktivnos
ti in osveščanje pa I milijon SIT. 

Stanovanjska dejavnost in pros
torski razvoj bosta letos zahtevala 
okrog 718 milijonov SfL Od 125 mi
lijonov SIT, namenjenih stanovanj
ski dejavnosti, bo šlo 30 milijonov 
za kritje obveznosti do občine Ko
menda, 50 milijonov za pridobitev 
novih stanovanj, 10 milijonov za 
kreditiranje občanov (mlade druži
ne) itd. 

Na področju prostorskega načr
tovanja je nujna vzpostavitev pros
torskega informacijskega sistema, 
za kar bo treba nameniti najmanj 
8 milijonov SIT, za vzpostavitev 
banke cestnih podatkov pa še do
datnih 2,5 milijona SIT. Za prenos 
kartografskih osnov v digitalno ob
liko, kar ni bilo v celoti opravlje
no lani, je treba nameniti še 5 mi
lijonov SIT. Tudi za sanacijo zem
ljiškega katastra, ki so ga zaceli 
prenašati v digitalno obliko leta 
1999, bo treba zagotovili 2,1 mili
jona SIT. 

Za nadaljevanje nalog pri sona-
ravnem urejanju Kamniške Bistri
ce kot rekreacijske osi regije, gre za 
pridobitev vodnogospodarskih os
nov povodja kot podlaga za pilot
ski projekt upravljanja s povodjem 
ministrstva za okolje in prostor, 
naj bi določili 3 milijone SIT. 

Oskrba z vodo zahteva več in
vesticijsko vzdrževanih posegov, ki 
bodo zahtevali najmanj 112 milijo
nov SIT. Največ denarja bo treba 
nameniti za nadaljevanje gradnje 
primarnega vodovodnega omrežja 
Kamnik-Mcki n jc-St ranjc-Stahovica 

Ko bodo podrli nekdanje skladišče Kočne, bodo povečanega parkirnega 
prostora za občinsko hišo gotovo najbolj veseli obiskovalci Občine. 

Končno bodo letos prišli do strehe nad glavo na avtobusni postaji na Šol
ski ulici čakajoči dijaki in učenci. 

ter 4,2 milijona, za nove turistič
ne programe 2 milijona za promo
cijska gradiva 2,7 milijona, za tu
ristične prireditve 4,8 milijona za 
spodbujanje turistične ponudbe 1,13 
milijona, za dneve narodnih noš 
550.000, za decembrske prireditve 
2,27 milijona SIT itd. Novi agenci
ji za razvoj turizma in podjetništva 
pa so namenili 10 milijonov SIT. 

Med drugimi dejavnostmi s pod
ročja gospodarstva je predvideno 
sofinanciranje v višini 47 milijonov, 
od lega vsakoletnih 22 milijonov za 
obveznosti družbe Velika planina, 
9 milijonov za regionalni razvojni 
program, 9,5 milijona za kreditira
nje gospodarskih razvojnih progra-

(50 milijonov Sli). Druga večja in
vesticija pa bo prenova kamniške
ga vodovodnega sistema (43 milij-
nov SIT). Predvidene pa so tudi 
prenove oziroma študije vodovo
dov na Hribu, Selih (Studenca, Ro-
žično), Laseno-Gabrovnica in zava
rovanje nekaterih vodnih virov. 

I-elos na bi izvedli javno razsvet
ljavo tudi v Podhruški, ki lake raz
svetljave še nima čeprav leži ob re
gionalni cesti. Nadaljevali pa bodo 
tudi z urejanjem razsvetljave' v 
Stranjah, v Godiču in ob cesti Buč 
- HruSevka. Skupaj bodo za te na
mene z vzdrževanjem in tokovino 
za celotno omrežje v občini pred
videli 72 milijonov SLT. 

OBVESTILO 
Krajevno z d r u ž e n j e Z Z B N O B Tuhinj in K S Tuhinj 

vabita ob praznovanju krajevnega praznika na 
TRADICIONALNI POHOD NA OSEKE 
NA MENINO PLANINO V NEDELJO, 

4. FEBRUARJA, KJER BO OB 10. URI PROSLAVA 
PRI SPOMENIKU PADLIH. 

Odhod pohodnikov ob 7.30 izpred OŠ v Zg. Tuhinju. 

Za odpravo posledic elementar
nih nesreč predlog proraCuna pred
videva 76 milijonov SIT', pri čemer 
jc za 26 milijonov obveznosti iz 
lanskega leta. 

Pri komunalnem urejanju zem
ljišč bo treba največji delež (87 mi
lijonov) nameniti izgradnji manjka
jočih komunalnih naprav na ob
močju B-5 Perovo (med Ljubljan
sko, Stelctovo in Kovinarsko ces
to). Ostalih 40 milijonov pa bodo 
porabili za dopolnitev komunalne 
opreme v Novem trgu B-3, o ob
voznici (BM-3 Zarja, na Duplici (B-
17), na Zgornjem Perovcm (B-8) in 
na zazidalnem območju KS Sred
nja vas (izgradnja vodovodnega sis
tema Livk-Snovik). 

Med parkirišči naj omenimo 
ureditev javnih parkirišč 
v Kamniku in sicer uredi
tev parkirišča ob železniš
ki postaji Kamnik - Gra
ben (v makadamski izved
bi) in javnega parkirišča 
za policijsko postajo oz. 
občinsko zgradbo, kjer je 
predvidena rušitev stare
ga skladišča, za kar jc v 
proračunu predvidenih 8 
milijonov SIT. Avtobusna 
postaja na Šolski ulici pa 
naj bi dobila tudi nadstre
šek. 

računom (rebalansom). Od lega naj 
bi za otroške vrtec porabili okrog 
366 mio SIT, za osnovne šole in 
glasbeno šolo 325 mio SIT, ostalo 
pa za druge dejavnosti. Za priče-
lek gradnje prizidka pri OS Mari
je Vere na Duplici so predvideli 
150 mio SIT, za zamenjavo parke
ta v telovadnici iste Sole 9 mio SIT. 
za del opreme v OŠ Šmartno 3.7 
mio, nekaj denarja pa tudi za po
pravila in ureditev šolskih stavb v 
Stranjah, na Gozdu in OŠ Toma 
Brejca, 

Sredstva s področja socialne var
nosti (okrog 101 mio SIT) bodo na
menjena varstvu obolelih oseb (z 
domsko oskrbo) - 24,4 mio SU, var
stvu invalidov 0(10 mio SIT), soci
alni varnosti starejših občanov (42,7 

Med družbenimi 
dejavnostmi 
prednost šolstvu 

Občina ima obveznosti 
tudi na področju zdrav
stva in sicer jc dolžna za
gotoviti sredstva za zdrav
stveno zavarovanje brez
poselnih občanov, ki so 
jim prenehale vse pravice 
iz naslova brezposelnosti. 
Za ta namen je predvide
nih 31 milijonov SIT. 

Športu in rekreaciji ob
čanov naj bi letos name
nili okrog 55 milijonov 
SIT. Od tega naj bi šport
ni klubi po pogodbah prejeli okrog 
29 milijonov SLT, 2,9 milijona bo
do stala strokovna opravila, 4 mi
lijone sofinanciranje plavalnega ba
zena, 7,8 milijona sanacija športne 
dvorane, 5 milijonov sofinanciranje 
izgradnje kegljišča, 1,5 milijona sa
nacija telovadnice ZD, 1,5 milijona 
bazenski kompleks Pod skalco, ne
kaj denarja pa bo namenjenega tu
di ostalim športnim objektom ob
činskega pomena. 

Kulturne dejavnosti naj bi letos 
iz proračuna prejele okrog 119,5 
milijona SLT. Največji delež odpa
de rta Matično knjižnico, kjer bo 
občina zagotovila 85,7% sredstev 
za redno dejavnost zavoda, razli
ko pa občina Komenda. 

V Muzeju Kamnik bo občina so
financirala muzejske programe, ki 
so vezani na kamniško območje 
(razstava Jakoba SavinSka, monogra
fija cerkve na Šutni, katalog in raz
stava o Maksu Koželju). Za ta na
men jc predvidenih 3 milijone SIT', 
za vzdrževanje in opremo pa 2 mi
lijona SIT. 

Za financiranje osnovnega pro
grama kulturnih društev je preko 
ZKO namenjenih 6.4 milijona SIT, 
za sofinanciranje integralnih ljubi
teljskih programov 3.2 milijona SIT, 
za druge projekte pa 3,5 milijona 
SIT'. Budnarjevi muzejski hiši so na
menili 1,6 milijona SIT. VzdrŽeva
nje spomenikov in kulturnih objek
tov bo predvidoma terjalo 2,6 mi
lijona SIT. Nekaj denarja bo tudi 
letos deležen Mali grad in sicer sa
nacija kapele 3,2 mio, sanacija skal 
nad Flerctom 3 mio in dokumen
tacija za ureditev straznega stolpa 
0,5 mio Sri'. Za investicijsko vzdr
ževanje in obnovo kulturne dvora
ne v že nekaj let zaprtem kultur
nem domu Kamnik pa jc predvi
denih 26,7 milijona SIT. 

Med organizacijami in društvi, 
zanje je predvidenih 7,5 mio SIT, 
so na prvem mestu politične stran 
kc s 3,66 mio, nato Mladinski cen
ter z 2,5 mio SIT. 

Za izobraževanje jc v predlogu 
občinskega proračuna namenjenih 
692,6 mio SIT, kar jc za 13% več, 
kol je bilo določeno z lanskim pro-

l'o odstranitvi drevja in grmičevja na poboč
ju Malega gradu so se pokazale razpoke naj
manj v dveh skalnih gmotah nad Flerelovo 
vrtnarijo. Zato je tudi ta del malograjske ste
ne potreben čimprejšnje sanacije. 

mio SIT) in ostalim nalogam na tem 
področju (Center za socialno delo, 
humanitarne organizacije itd.) 

Krajevne skupnosti bodo letos 
razpolagale z okrog 89 milijoni Sfl 
prihodkov (15% manj kot lani), kar 
je posledica nižjih sredstev od samo
prispevkov in drugih prispevkov ob
čanov za izvajanje investicijskih 
programov. Ker so KS imele konec 
lanskega leta 63,7 mio neporabljenih 
sredstev, bodo letos imele za izva
janje svojih programov na voljo pri
bližno 153 mio SIT. Krajevne skup
nosti, ki same odločajo 0 razpore
ditvi svojih prihodkov, so doslej 
predvidele za l()X mio SU odhodkov, 
ostala sredstva pa še niso razpore
jena. 

Občinska uprava je ob predlogu 
proračuna pripravila tudi načrt 
razvojnih programov občine Kam
nik za obdobje 2001-2004, povzetek 
bomo objavili v prihodnji številki. 

F. S. 

Popravek 
pojasnilo 

V Kamniškem Občanu št. 1, 
ki je izšel 17. januarja 2001. so 
bile na 2. strani v poročilu z 
zadnje seje občinskega sveta 
navedene tudi nove cene vode. 
Napačno jc bil naveden datum 
uveljavitve nove cene (I. I. 
2001) in višina prispevka za 
vzdrževanje vodomerov za 
priključek do I cole (2.(XX) SIT/ 
mesec). 

Navedeni pcxlalki sc pravil
no glasijo: 

('ena oskrbe s pitno vodo v 
Občini Kamnik znaša od 1. 2. 
2001 do 30. 6. 2001 - 96,30 SIT/ 
m" in se uveljavi po 30-tih dneh 
po najavi na ustrezno ministr
stvo. 

Prispevek za vzdrževanje vo
domerov za priključek do 1 co
le znaša 200 SIT/mcsee. 

OBČINA KAMNIK -
ODDELEK ZA O K O L J E 

IN PROSTOR 
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Svetniki sprašujejo in predlagajo 
Kdo bo čistil Cankarjevo cesto? 

Svetnik Jane/. Leskovec je posredoval vprar 
Sanje prebivalcev Cankarjeve ceste, ki želijo ve
deli, zakaj se dogovor, da bodo regionalno ces
to večkrat letno očistili peska in kamenja, ki 
pada s Calc i lovih tovornjakov, ne izvaja. Pre
bivalci so ogorčeni in pričakujejo, da se bo ta, 
sicer malenkostna, a za njih pomembna zade
va, končno rešila. V odgovoru d ružbe Calcit 
d. d. (Tomaž Avscnik, sekretar) je rečeno, da 
Calcit nima regisltirane dejavnosti čiščenja in 
vzdrževanja državnih cest in takšnih dejavnosti 
ne izvaja. 

Cankarjeve ceslc za transport ne Uporablja 
samo Calcit d. d., ki večino svojih izdelkov pre
važa v zaprtih cisternah in le manjši del v od
prtih tovornjakih. V Calcitu tudi poskrbijo, da 
so tovornjaki pravilno naloženi in oprani. 

Občinska uprava pa v svojem odgovoru še 
pojasnjuje, da je za vzdrževanje državnih cest 
odgovorna gospodarska javna služba. Po zako
nu je trebtt javne ceste redno vzdrževali in ob
navljali lako, tla je omogočen varen polek pro
meta. Občinska uprava jc z vsebino vprašanja 
seznanila pristojno republ iško institucijo. 

Kako je z obračunom odvajanja in čiščenja 
odpadnih voda na kmetijah? 

N a kakšen način koncesionar izstavlja račune 
za plačevanje kanalščine kmetijam, ki imajo 
večjo porabo vode zaradi živine? Kanalščina se 
namreč obračunava glede na porabljeno vodo. 
V Podgorju jc nekaj velikih kmetij, ki imajo 
zaradi živine veliko porabo vode, je v svojem 
vprašanju poudaril Janez Leskovec. 

Po odloku 0 odvajanju odpadnih in padavin
skih voda v občini Kamnik je plačevanj« ka
nalščine odvisno od porabljene vode, pravi v 
odgovoru občinska uprava. Vendar pa 39. člen 
lega odloka določa, da uporabniki vode iz jav
nega vodovoda za napajanje živine ne plaču
jejo s t roškov čiščenja in odvajanja odpadnih 
voda. U p o r a b n i k i so dolžni sami obvešča t i 
upravljale« p spremembah pri odpadni vodi. 
Vse uporabnike, ki bodo Komunalnemu pod
jetju Kamnik dostavili potrdilo o statusu kmeta 
in potrdi lo o številu d ruž insk ih č lanov , bo 
upravljalec oprostil plačila kanalščine za porab
ljeno vodo za napajanje živine. Iz Podgorja sla 
doslej to pravico uveljavila samo dva kmeta. 

Kdaj zazidalni načrt za Stol? 
Franc Orešnik je vprašal, kdaj bo občinski 

svet obravnaval osnutek zazidalnega načrta za 

območje nekdanje tovarne Stol. Podjetniki ozi 
roma kupci nameravajo prenavljati in preure
jati stavbe, ki so j ih kupili , da bi lahko v skla
du z zakonom širili svojo dejavnost. 

Občinska uprava odgovarja, da je postopek 
za spremembo občinske d r u ž b e n o planske do
kumentacije (prostorski del) v teku. 

Na območ ju zazidalnega otoka B-20 Stol so 
predvidene večnamenske dejavnosti s pod roč 
ja obr t i , pod je tn i š tva , s tori tvenih in drugih 
mestnih centralnih dejavnosti. Ker je prej ome
njena dokumentacija podlaga za izdelavo po
drobnejš ih prostorsko izvedbenih načr tov , je 
sicer možno voditi vzporedne postopke za pri
pravo in sprejetje tako planskih dokumentov 
kol tudi izvedbenih aktov, vendar je za njihovo 
veljavnost potrebno predhodno sprejetje plan
skega dokumenta. Za omenjeno območje (B-20 
Stol) jc pripravljena programska zasnova za iz
delavo zazidalnega načr ta , medtem ko sama 
vsebina zazidalnega načrta še nima vseh potreb
nih zakonskih sestavin. Občinska uprava oce
njuje, da bo predlog odloka o zazidalnem na
čr tu za B-20 Stol m o ž n o obravnavati v prvem 
t romesečju leta 2001. 

Nedovoljeno parkiranje in 
ogroženi redarji v Samčevem 
predoru 

Janez Repanšek je vprašal, zakaj se dovoljuje 
parkiranje v Samčevem predoru, kar ovira do
stop v Kolodvorsko, Zaprice in Streliško ter iz
voz iz. Samostanske ulice, še posebej v času od 
16. do 22. ure. Občinska uprava odgovarja, da 
je s prometnimi znaki parkiranje v Samčevem 
predoru prepovedano, vendar vozniki tega ne 
upoštevajo. Največ krši tev se dogaja v večer
nem času zaradi neposredne bližine gostišča 
Pod gradom, videoteke, pizzerije, slaščičarne in 
nekaterih drugih lokalov, ki ne razpolagajo s 
svojimi parkirišči. Izvajanje ukrepov zoper kr
šitelje v nočnem času je o težkočeno zaradi gro
ženj in fizičnih napadov posameznikov ali sku
pin na redarje. Redarska služba pa ne razpo
laga z nobenimi sredstvi za osebno zaščito. Na 
posredovanje policijske patrulje, kadar je ta na 
terenu, pa jc treba čakati tudi pol ure. Ukre
pe zoper kršitelje bo m o ž n o izvajati le v pri
meru, ko bo država dala redarski službi potreb
na pooblastila in pravico do osebne zaščite in 
varnosti. (Is) 

NOVOLETNI SPREJEM ZA DUHOVNIKE 
Kamniški župan Anton Tone 

Smolnikar je 10. januarja do-
podlnc v »poročni dvorani« ob
čine Kamnik priredil tradici
onalni novoletni sprejem za du
hovnike z območja kamniške 
občine. Udeležilo sc ga je enajst 
povabljenih. 

Zupan Smolnikar je duhovni

ke. Veliko denarja občina na
menja tudi prevozu učencev iz 
bolj oddaljenih krajev v šolo. 

Vse le in druge zadeve, O ka
terih je bila beseda rta spreje
mu, bodo zahtevale veliko de
narja iz. letošnjega občinskega 
proračuna. Ta bo zaradi gospo
darskega stanja, kakršno jc v 

kana Nikolaja Pavlica, ki jc ve
liko prispeviil k takšnim odno
som, ("c bodo kakšne težave ali 
vprašanja, so županova vrata, pa 
liuli vrata njegovih najožjih so
delavcev na občini, vedno odpr
ta, je zagotovil. 

Na županovo voščilo in dob
re želje je odgovoril novi dekan 

kom najprej zaželel uspešno le
to 200i, nato pa podrobneje 
predstavil razmere v občini. Pri 
tem je sc posebej spregovoril o 
perečih zadevah: zagotovitvi 
zdrave pitne vode, ureditvi var
nih cest in poli, reševanju vpra
šanja kanalizacije. Zlasti sc je 
zadržal pri šolstvu, lukaj je 
"menil načrte 0 prehodu seda
njih osemletk na develletke, ki 
bodo povzročili tudi preuredit
ve šolskih stavb v občini in s 
tem, seveda, nove velike si ros 

Sloveniji, precej zmanjšan, kar 
se bo poznalo tudi pri investi
cijah na območju kamniške ob
čine. 

Župan Smolnikar pa je spre
govoril tudi O svetlejših straneh 
občinskega življenja in dela. K 
leni spada prav gotovo delo du
hovnikov. Zahvalil se jim je za 
dosedanje sodelovanje obenem 
pa tudi v prihodnje zaželel dob
rih odnosov med njimi in ob
čino. Spomnil sc je tudi pokoj
nega komendskega /upnika de-

kamniške dekanije Anton Dob-
rovoljc. sicer /upnik na I lomen. 
Spregovoril je predvsem o du
hovni naravi dela dušnih pastir
jev v občini Kamnik, pri kate
rem si duhovniki želijo tudi za
gotovljenih potrebnih zunanjih 
pogojev. Uradnemu delu spreje
ma je sledil neuradni s pogos
titvijo in pogovorom. Med tem 
je stekel pogovor tudi o denarni 
pomoči Občine Kamnik pri ob
novi cerkvenih stavb. 

JOŽF PAVLIC 

Vi sprašujete, župan odgovarja 

G.S. iz okolice Kamnika 
sprašuje, kakšni so rezultati ne
davno sprejetega odloka o rav
nanju z zapuščenimi vozili v 
občini Kamnik ? 

Občinski svet občine Kamnik 
je citirani odlok sprejel na Ion 
ski majski seji, po objavi v 
V rodnem listu RS (Št. 56/00) pa 

je predpis stopil v veljavo konec 
meseca junija. Odlok no formal
ni ravni ureja vprašanje odstra
nitve vseh listih odsluženih vo
zil, Za katera je očitno, da zanje 
nihče ne skrbi, v ekološkem 
smislu pa sočasno predstavljajo 
nevaren odpadek. Glede no 
omejeno število parkirnih mest 
.<•<• zlasti na oh/nočjn slarega 
mestnega jedra in v urbano naj
bolj zgoščenih soseskah - tovrst
na VOZild pO nepotrebnem »kra
dejo« dragoceni parkirni pros
tor stanovalcem, ki jim jc V 
brez lega težko najti mesto za 
svojega jeklenega konjička. Po
leg lego zapuščena vozila kazi 
jo tudi estetski videz, stanovati/ 
skih sosesk in naravnega okolja. 
'/. odlokom je podrobno predpi
san postopek odstranitve vozil 
na za tO predvideno skladiščno 
mesto, vodenje evidence odstra
njenih voz.il, ugotavljanje last

ništva in izrekanje denarnih kazni 
za kršitelje. V postopkovnem smis
lu jc odlok dokaj poenostavil način 
/i .inic odstranitve zapuščenih vo
zil. 

Čeprav posledic spremenil), na 
stalili s sprejetjem odloka, zaradi 
razmeroma kratkotrajne veljuv-
nosti še ni mogoče v celoti ovred
notiti, se prvi rezultati ie katejo. V 
letu 2000 je bil po uveljavitvi od
loka 101 postopek. S parkirišč in iz 
naravnega okolja je bilo skupaj 
odstranjenih H5 vozil. Od tega je 
na pisno opozorilo občinske konut-
nalno-nudzorne službe odreugira-
lo 54 lastnikov, 34 vozil pa smo 
odstranili na stroške občinskega 
proračuna, '/.oper ugotovljene 
lastnike so bili seveda uvedeni po
stopki povračila stroškov odvoza. 
Sočasno jc bila tem kršiteljem izre
čena tudi predpisani) denarna kn 
zen, ki znaša z.a fizično osebo 
60.000 sit. Ob tem jc potrebno do
dali, daje zaradi preprodaje vor.il 
v posameznih primerih otežkočeno 
odkrivanje lastništva, zalo se ne
kateri postopki rešujejo dlje časa. 

Glede na število opuščenih vo
zil, ki se na novo pojavljajo na 
parkiriščih in v naravnem okolju, 
sc zdi. daje naša zavest pri ravna
nju z odsluženimi prevoznimi sred 

stvi še vedno razmeroma nizka. 
Ker je tudi življenjska doba to
vrstnih dobrin omejena, je ra
zumljivo, da moramo sami po
skrbeti za njihovo odstranitev, 
sicer bo slednje moral storiti ne
kdo drug, le da bo razlika očit
na! Cena odvoza odsluženega 
vozila v lastni režiji je namreč 
bistveno nižja, kol pa je listu, ki 
nastune pO končanem postopku, 
ko nevestnega lastniku poleg 
stroškov odvoza bremeni tudi 
denarna kazen, predpisana za 
tovrstno kršitev. Ne zaradi fi
nančnih posledic, temveč pred
vsem zaradi skrbi za čisto, zdra
vo in prijetno okolje velja torej 
poskrbeti za odslužena vozilu, 
mar ne? 

ŽUPAN 
ANTON TONE SMOLNIKAR 

Oh koncu minulega leta sta 
delegaciji Skupnosti sloven
skih občin, v kateri je bil tudi 
Župan Kamnika Tone Smolni
kar in Združenja slovenskih 
občin, obiskala Evropski ko
mite regij v Bruslju. Med 
tridnevnim obiskom so sloven
ski predstavniki sodelovali na 

OBVESTILO 
Na podlagi 37. in 38. Zakona o urejanju naselij in drugih posegov v prostor 
(Uradni list SRS, št. 18/84, 37/85 in 29/86 ter Uradni list RS, št. 26/90, 
18/93, 47/93, 71/93, 39/95 in 44/97) in 36. člena Statuta Občine 
Kamnik (Uradni list RS, št. 47/99) obveščamo vse zainteresirane, da bo 
potekala v času 

od 29. 1. 2001 do 27. 2. 2001 
JAVNA RAZGRNITEV 

Odloka o spremembi odloka o zazidalnem načrtu za 
območje K-6 Utok 

JAVNA OBRAVNAVA 
bo v četrtek, 22. februarja 2001, ob 18. uri 
v prostorih Občine Kamnik, sejna soba II. 

Javna razgrnitev bo na sedežu Občine Kamnik, Glavni trg 24, v II. nadstropju. 
Pripombe in predloge na javno razgrnjeni predlog lahko podajo vsi 
zainteresirani na mestu razgrnitve v knjigo pripomb, oziroma jih v pisni obliki 
posredujejo Občini Kamnik, Oddelku za okolje in prostor, Glavni trg 24, 
Kamnik. 

OBRAZLOŽITEV: 
Ministrstvo za okolje in prostor Republike Slovenije je Občini Kamnik 
posredovalo zahtevo za uskladitev Odloka o zazidalnem načrtu za območje 
K-6 Utok z določili Zakona o urejanju naselij in drugih posegov v prostor 
Zahteva omenjenega ministrstva se po vsebini nanaša na del 12. člena 
Odloka o zazidalnem načrtu in sicer na črtanje besedila, ki se glasi »v 
soglasju z izdelovalcem zazidalnega načrta". 
Glede na zgoraj navedeno zahtevo je predmet razgrnjenega gradiva le 
predlog Odloka o spremembi odloka o zazidalnem načrtu za območje K-6 
Utok, s katerim se upošteva zahteva pristojnega ministrstva. 

Župan Občine Kamnik 
Anton Tone Smolnikar 

Pravilnik o zdravstveni ustreznosti pitni- votle v 13. Členu določa, 
da so upravljavci vodovodov dolžni enkrat letno na krajevno 
običajen način obveščati uporabnike o zdravstveni ustreznosti 
pitne vode. 

Na podlagi tega določila Komunalno podjetje Kamnik , d.d., 
kot upravljavec vodovodov: V o d o v o d n i sistem Iverje, 
Kamniška Bistr ica-Godič, Porebcr in Pšajnovica, obvešča 
uporabnike , da pitna voda iz omenjenih vodovodov 
ustreza Pravi lniku o zdravstveni ustreznosti pitne vode 
(Ur. 1. RS 4 6 / 9 7 , 5 2 / 9 7 , 54 /98 ,7 /2000) . 

Komunalno podjetje Kamnik, d.d. 

plenarnem zasedanju, na loče
nih srečanjih pa so se sestali 
tudi z nekaterimi postanci, s 
katerimi so se pogovarjali o 
posameznih tematskih sklopih, 
ki čakajo Slovenijo pri vključe
vanju v Evropsko skupnost. 
Med obiskom je delegaciji 
sprejel tudi slovenski velepos
lanik dr. Marko Krunjec s so
delavci. 

Ž u p a n 

s p r e j e l 

p r e d s t a v n i k e 

N a c i o n a l n e 

g a r d e 

K o l o r a d a 

'/.itj >a 11 Tone Smolni
kar je 22. januarja 
sprejel predstai w Ike 
Nacionalne garde Kolo 
rada iz ZDA in Zveze 
slovenskih častnikov. 
Od 22. do 26. januarja 
so v okviru projekta 
Vo/ska-vojski v Sloveni

ji izvedli drugi ciklus 
usposabljanja sloven
skih častnikov, v kate 
rent so sodelovali visoki 
vojaški strokovnjaki 
oboroženih sil ZDA, 
med njimi rod//1 pro 
grama Vojska-vojski za 
Slovenijo polkovnik 
Charles V. Guy. 

V letošnji program $o 
vključili tudi občino 
Kamnik in v sodelova
nju z občinskim zdru
ženjem slovenskih čast
nikov Kamnik, ki ga vo
tli major Jože Arko, 
pripravili enodnevni 
seminar za naše častni 
ke. 

I. S. 

http://voz.il
http://vor.il


Predpremiera dveh kratkometražnih filmov 

Mesto »Kamen« - Kamnik, njegove gore in Jezerske doline 
V sredo, 17. januarja, je bilo v 

dvorani Razstavišča nad Kavar
no Veronika izredno vzdušje. 

Sodelavci RTV Slovenija so 
Kamničanom predstavili zani
miva kratkometražna filma, de
lo zadnjih let. Polno zasedena 
dvorana je pozorno sledila pr
vemu delu, prikazu Kamnika in 
nekaterih zgodovinskih zname
nitosti, zlasti pa upodobitvi go
ra z osrednjimi Grintovci oziro
ma Grintavcem (2558 m). 

Drugi del prikazuje Jezerske 
doline, tudi povezane z Grintov
ci: Dolgim hrbtom. Skuto, Koč-
no in drugimi ter se zaključi zo
pet s Kamnikom. 

Planinci, ki smo bili v veliki 
večini med gledalci teh dveh 
stvaritev, smo z izrednim zani
manjem sledili prikazu. Velik del 
predstavljenih vrhov smo mnogi 
že prehoditi, zato nam je filmska 
ponazoritev pomenila podoživ-
Ijanje lepih gorskih tur. 

Predpremiero teh filmov so 
pripravili po dogovoru med 
RTV ter njenim predstavnikom 
Rudijem Križaničem, kamniš
kim županom Tonetom Smolni
karjem in predsednikom Planin
skega društva Kamnik Dušanom 
Štefulo ter članom U O S tane tom 
Simšičem. 

Zanimanje za predstavitev teh 
filmov je bilo med našimi kam
niškimi planinci izredno tudi za
to, ker so mnogi med njimi aktiv
no sodelovali pri tehničnih rešit
vah oh nastajanju za Kamnik 
pomembnih dokumentov. 

Kamničani smo veseli, da je 
RTV Slovenija najprej filme 
predstavila Kamniku, še pred 
rednim predvajanjem na pro
gramu RTV, ki ho predvidoma v 
začetku marca. 

Pri predpremieri so bili pri
sotni skoraj vsi, ki so uresniče
vali dokaj zahteven projekt. Igor 
Likar, scenarist in režiser, Alma 

Po predpremieri - filma sta uspela. 

Lapajne - urednica, Janez Ka-
lišnik - direktor fotografije, Jo
že Dohnik - strokovni sodelavec 
in soorganizator ter seveda naš 
domačin Bojan Pollak, kije or
ganizacijsko in tudi vsebinsko 
povezoval aktivnosti. 

Kamničani smo preživeli lep 

in prijeten večer ob gledanju 
planinskih motivov in samega 
mesta Kamnik. Še podrobneje 
in s še skrbnejšim pogledom bo
mo oba filma ponovno sprem
ljali na I. programu TV Slove
nija 4. in 11. marca okrog 
18. ure. STANE SIMŠIČ 

Sodobna večnamenska športna dvorana v Komendi 

Uresničena dolgoletna zelja krajanov 
Pred dnevi so v Komendi 

slovesno odprli dolgo pr ičako
vano v e ć n a m e n s k o Špor tno 
dvorano, v kateri bodo po sed-

ki je predstavljal osnovni kapi
tal za začetek del v letu 1997, 
v času, ko Komenda še ni bila 
samostojna občina. Tako je k 

Sodobni večnamenski športni dvorani v Komendi, ki je resnično v ponos 
kraju, je srečno pot, ki se je začela še pod okriljem skupne kamniške obči
ne, zaželel tudi kamniški župan Tone Smolnikar. 

mili letih precej burnih doga
janj in zapletih ob z a č e t k u 
gradnje, svoj prostor našli šo
larji, ki so do sedaj telovadili 
v utesnjenih in neustreznih 
prostorih, v popoldanskem ča
su pa športna društva in rekre-
ativci iz Komende in okolice. 
Do sedaj namreč v celotnem 
šolskem okolišu osnovne šole 
Komenda-Moste ni bilo ustrez
nega prostora za izvajanje red
nega pouka špor tne vzgoje in 
izvenšolskih športnih dejavnos
ti. Tudi športna društva, šport
niki in rekreativei niso imeli 
ustreznih vadbenih prostorov, 
obstoječa dvorana v kulturnem 
domu pa je premajhna za 
predstavitve domačih druš tev 
in razne prireditve. 

Temeljni kamen za gradnjo 
moderne š p o r t n e dvorane je 
bil pravzaprav »položen« leta 
1994, torej še v času skupne 
obč ine Kamnik. Tedaj so se 
krajani krajevne skupnosti Ko
menda odločili za gradnjo nad-
standardne telovadnice, ki naj 
bi zadostila vedno večjim po
neham kraja po primernem 
prostoru za športne dejavnos
ti m javne prireditve. Nekate
rim se je projeki iako veli
ke dvorane zdel v tistih časih 
preobsežen, toda danes se zdi. 
da dvorana ni prav nič preve
lika, celo nasprotno - nič ne bi 
bilo narobe, če bi bila še več
ja. Apr i l a 1994 so se odločili 
za 2,5-odstotni samoprispevek. 

projektu večnamenske špor tne 
dvorane, ki znaša približno 300 
milijonov tolarjev, prispevala 
Obč ina Kamnik 7 milijonov, 
krajani s sredstvi krajevnega sa
moprispevka 48 milijonov, mi
nistrstvo za šolstvo in šport 72 
milijonov, fundacija za financi
ranje špor tn ih organizacij 10 
milijonov. Občina Komenda je 
že namenila 74 milijonov tolar

jev, v letošnjem letu pa bo mo
rala zagotoviti še približno 90 
milijonov tolarjev. 

Sodobno v e č n a m e n s k o 
š p o r t n o dvorano so zgradili 
kamniški gradbinci S G P G r a 
ditelj s pod izvajalci, med kate
rimi so predvsem pri zaključ
nih delih sodelovali komendski 
obrtniki in zasebniki. Špor tna 
dvorana obsega 1348 kvadrat
nih metrov pokri t ih špor tn ih 
površin, od tega je 1000 kvad
ratnih metrov vadbenega pros
tora, ki se z dvema zavesama 
lahko razdeli v tr i enote. V 
spreml ja joč ih prostorih je 5 
garderob, 21 prh, H s t ranišč , 
urejen dostop za invalide, čaj
na kuhinja, prostor za prvo 
pomoč, doping kontrolo, pros
tor za novinarske konference... 
Gledalcem je na tribunah na 
voljo 400 sedežev, sicer pa naj 
bi dvorana sprejela pr ibl ižno 
2000 obiskovalcev. 

Slovesnega odprtja sodobne
ga večnamenskega špo r tnega 
objekta v Komendi, s katerimi 
so bile sklenjene aktivnosti, za
čete z voljo krajanov Komen
de pred sedmimi leti, se je po
leg več kot tisoč krajanov ude
ležilo tudi precej gostov, med 
njimi župan Kamika Tone 
Smolnikar, župani in predstav
niki sosednjih občin, poslanec 
državnega zbora Maks Lavrinc, 
predstavniki ministrstva za šol
stvo in šport , načelnik Uprav
ne enote Kamnik Mihael N o 
vak ter komendski svetniki in 
občinsko vodstvo. 

Komendski župan T o m a ž 
Drolcc se je v slavnostnem go
voru, ko je orisal dogajanja z 
zače tkom in potekom grad
nje, zahvalil vsem zaslužnim 
za izvedbo projekta, pred
vsem prvemu gradbenemu od
boru s predsednico Nives Lah, 
predsedniku takratne krajevne 
skupnosti Romanu Grošlju ter 
Stanetu Zamiku , ki jc odigral 
vidno vlogo vse od leta 1994, 
ko je vodil pripravljalni odbor 
za gradnjo dvorane in od le
ta 1997 predsedoval gradbe
nemu odboru. 

Da jc dan, za katerega so si 
zlasti krajani nekdanje krajev
ne skupnosti Komenda priza
devali in ga dolga leta težko 
pričakovali, izzvenel res praz
nično, so s svojim nastopom 
prispevali tudi najmlajši, šolarji, 
komendski špo r tn ik i , mladi 
instrumentalisti, pevski zbor 
OŠ Komenda-Moste, plesalci 
in akrobatska skupina. Predsta
vila se jc tudi košarkarska eki
pa, ki se je pred petnajstimi le
ti v Komendi pomerila s tak
ratno k o š a r k a r s k o postavo 
Olimpije. 

Sodobno opremljeni prostori 
š p o r t n e dvorane bodo 
šolarjem, špor tn ikom in rekre-
ativcem prav gotovo omogoča
l i , da bodo uživali v športnih 
aktivnostih, v pridobivanju in 
ohranjanju kondicije in novih 
znanj ter dograjevanju svojih 
osebnosti. 

Številni gostje, krajani in športniki, ki so težko dočakali odprtje prepotrehne športne dvorane, so ugotavljali, da 
dvorana ni prav nič prevelika, kot so se sprva »bali«. 

TURISTICNO-INFORMACIJSKI 
CENTER OBČINE KAMNIK 

TOMŠIČEVA 23, KAMNIK 
TEL: 01/83-19-470, FAKS: 01/83-18-192 

e-mail: infocenter.kamnik@siol.net; http://www.kamnik.si 

KOLEDAR PRIREDITEV 

ZVEZA KULTURNIH ORGANIZACIJ KAMNIK 
Japljeva 2, tel.: 01/83-17-556 
19. januar- 4. februar - Galerija Veronika, Kamnik 
Razstava fotografij Štirje letni časi na Veliki planini 
Avtorji: člani Foto kino in video kluba Mavrica, Radomlje 
Galerija je odprta vsak dan od 10. do 12. in od 16. do 19. ure, ob 
nedeljah samo dopoldne. 
Petek. 2. februarja, ob 19.30 - Galerija Veronika, Kamnik 
Koncert Glasba 18. stoletja. Izvaja: Milko Bizjak, špinet 
Vstop s prostovoljnimi prispevki! 
Sobota. 3. februarja, ob 19.30 in nedelia. 4. februarja. 
ob 15. uri 
Kulturni dom Laze v Tuhinju 
Gledališka predstava Neil Simon: Bosa v parku. 
Režija: Ljuba Lajmiš, izvaja Gledališka skupina Hrupniki KD Tuhinj. 
Vstopnina: 700 SIT odrasli, 500 SIT otroci. 
Četrtek. 8. februarja, ob 19. uri - Galerija Veronika, Kamnik 
Odprtje razstave Ivo Kordaš, slike 
Avtorja in njegova dela bo predstavil likovni kritik Janez Mesesnel, 
v glasbenem programu bosta nastopila flavtistka Andreja Humarter 
Franci Krevh na tolkalih. 
Razstava bo odprta do 25. februarja. Vstop prost. 
Petek. 9. februarja, ob 19. uri - Galerija Veronika, Kamnik 
Jezik kamna - literarni večer, predstavitev poezije dveh avtorjev -
Gertrud Schlosser Lauker (Nemčija) ter Venčeslav Šprager 
(Nemčija/Slovenija). Vstop prost. 
Sobota. 10. februarja, ob 19. uri - Šolski center R. Maistra, 
Kamnik 
Tradicionalna XXII. Revija pevskih zborov občin Kamnik in 
Komenda 
Nastopilo bo enajst pevskih zborov, delujočih na področju Kamnika 
ter Komende. Vstopnina 500 SIT. 
Nedelia. 11. februarja, ob 19. uri - Galerija Veronika, Kamnik 
Koncert Nikola Vuković, klarinet 
Klavirska spremljava Katalin Peter. Vstop s prostovoljnimi prispevki! 
Petek. 16. februarja, ob 19.30 - Šolski center R. Maistra, 
Kamnik 
Akademija Glasbene šole Kamnik 
Nastopili bodo učenci, ki se v okviru Glasbene šole Kamnik 
pripravljajo na različne tekmovalne nastope. Vstop s prostovoljnimi 
prispevki! 

so 

MATIČNA KNJIŽNICA KAMNIK 
Ljubljanska 1, tel.: 01/83-12-597 
Ponedeljek. 5. februarja, ob 19. uri 
Ob kulturnem prazniku vas vabimo na Kamniški večer s 
predstavitvijo interaktivne knjige Veronika z Malega gradu, 
delo podjetja Halineractiv. Svobodna umetnica - poustvarjalka 
ljudskega izročila U O B A JENČE vas bo s pesmijo in besedo 
popeljala v svet ljudskega izročila. 
Sreda. 7. februarja, ob 19.30 
V sodelovanju s Študentskim klubom Potopisno predavanje 
MEHIKA. Predaval bo Mare Šenk. 
Tprgk, 13- februarja, ob 19- uri 
Ivanka Koncilja: Samopomoč - zelišča in hrana v povezavi z 
akupresuro. 
Avtorica nam bo predstavila svojo knjigo, v kateri je zbrala napotke 
za lajšanje mnogih težav. 

BO 

KULTURNI CENTER KAMNIK 
Muzejska pot 3, tel.: 01/83-17-647, 83-17-662 
GALERIJA MIHA MALEŠ 
Glavni trg 2, Kamnik, tel.: 01/83 91 616 
Četrtek. 15. februarja, ob 19. uri 
Otvoritev razstave Miha Maleš: Prešernovi sodobniki 
V otvoritvenem programu bosta v recitalu nastopila dramska igralca 
Tanja in Uroš Potočnik v režiji Dejana Spasiča. 

so 
MLADINSKI CENTER KAMNIK 
Glavni trg 23, tel. 01/83-15-477, 041/957-609 
Sobota. 17. februarja, od 10. do 12. ure v avli Frana Albrehta 
OTROŠKI PUSTNI SEJEM 

so 

BUDNARJEVA MUZEJSKA HIŠA 
Zg. Palovče 5, Kamnik, tel.: 01/83-12-062, 041/545-580 
Ogled ob sobotah in nedeljah od 14. ure do mraka. 
Do 1 5. februarja vabimo na ogled razstave LONČARSKI IZDELKI 
družine Boje iz Dolenje vasi v Ribnici. Vstopnina: 200 SIT. 

so 
DRUGE PRIREDITVE 
Sreda. 7. februarja, ob 19. uri - Dvorana Kulturnega društva 
Motnik 
Proslava za kulturni praznik - recitacije in igra enodejanka. 
Izvaja Kulturno društvo Motnik. Informacije: Jože Semprimožnik, tel. 
834 80 42. 

Petek. 9. februarja, ob 20. uri - V Blues baru, Maistrova 16 
Milan Dekleva: Kvantaški stihi 
Recitacija: Zvone Hribar ob glasbeni spremljavi Mateja Hribarja na 
flavti in Matjaža Balantiča na kitari. Vstop prost. Informacije po tel. 
724 07 07. 

mailto:infocenter.kamnik@siol.net
http://www.kamnik.si


O velikoplaninskem bajtarstvu -
Teja Hlačer, diplomirana etnologinja 

KO SE PLANINA 
PREOBLEČE 

Nekoč je bilo... Tako se začnejo pravljice. Tudi ena od mnogih ve-
Ukoplaninskih pravljic in sicer pravljica o bajtarstvu. Ta nekoč je bil 
leta 1930, ko so se pojavili prvi najemniki pastirskih bajt, ki so ho
dili na Planino peš in oprtani s smučmi ter nahrbtniki po sobotni 
službi, da bi se naužili nekaj trenutkov zimske planinske idile ali pa 
le živahne druščine. V nedeljo po kosilu pa seveda dol, nazaj v do
lino. Tako se je začelo bajtarstvo, ki ima za seboj zdaj že 70-letno ži
vahno zgodovino. Vtem dolgem času je bajtarstvo, kije poseben, sa
mo velikoplaninski pojav, razvilo različne oblike sožitja, navade in 
šege ter posebnosti. Vse to je kot študentka etnologije raziskovala Te
ja Hlačer, kije kot mestni otrok doživljala svojo velikoplaninsko 
pravljico: k teti, kije bila pastirica na Gojški planini, je hodila na 
počitnice in uživala v naravi. Pojav bajtarstvo je raziskovala za svojo 
diplomo, iz tega pa seje - zelo pogumno! - rodila knjiga z naslovom 
Ko se planina preohleče, ki jo je Teja izdala v samozaložbi. 

V njej je, po predgovoru 
dr. Janeza Bogataja, sicer nje
nega mentorja, v z a č e t k u 
predstavila tudi zgodovino 
planine in pašništva, posveti
la pa se jc predvsem bajtar
stvu. Zgodovino bajtarstva je 
razdelila in po posebnih zna
čilnost ih opredelila po posa
meznih obdobjih (1930 - 1950, 
1950 - 1970, 1970 - 2000). Kul
turo in način življenja bajtar
jev pa je natančno obdelala: 
od bajtarskega leta, do hoje 
na Planino nekdaj in danes, 
ko se nanjo skorajda pripelje
mo, do same urejenosti bajt, 
odnosov s kmetom - lastni
kom in vse do d r u ž a b n i h de
javnosti bajtarjev (spontano 
druženje , organizirano d ruže 
nje in delo, bajtarski simboli 
in koledar ter aktivnosti). Po
sebno mesto zavzemajo tudi 
različne zgode in nezgode, ko 
Planina pokaže manj prijazen, 
še posebej pa nevaren in 
meglen obraz, kar jc povzro
čilo tudi n e s r e č o ali pa vsaj 
v e č u r n o blodenje v krogu in 
iskanje bajt. Za tiste, ki sc bo
do z V e l i k o planino ali dru
gim vc l ikop lan insk im poja
vom ukvarjali bolj strokovno, 
jc d o b r o d o š e l tudi seznam l i 
terature in v i rov , ki sledijo 
vsebinskim poglavjem. 

Pohvalno jc nc samo to, da 
je avtorica mlada ter tako po
gumna, da je z javnostjo de
lila izsledke svoje raziskave za 
diplomsko delo, pač pa tudi 
to, da se še z en im domo
znanskim delom razkriva del 
kamniške preteklosti, ki je za 
naše in tudi širše območje ne
kaj posebnega in zato vreden 
pozornosti. Tisti, ki so zmožni 
v svojem okolju odkriti te po
sebnosti in jih tudi cenil i , bo
do zmožn i knjigo K o se pla
nina p r eob l eče razumeti tudi 
kot izhodišče za razmislek o 
identitet i V e l i k e planine in 
razmislek o tem, kdo smo in 
kaj p o č n e m o in kakšna je na-
Sa sedanjost. 

O tem in posebej o V e l i k i 
planini pa jc tekla beseda v 
Pogovoru s Tcjo Hlačer , dip
lomirano etnologinjo in kul
turno antropologinjo. 

V čem je pomen odkrivanja 
preteklosti? 

Sedanjost je posledica pre
teklosti. Da spoznamo seda
njost, moramo odkrivat i pre
teklost. Z odkrivanjem pre
teklosti se nam razkrivajo 
Principi , ki še danes delujejo. 
Ce želimo biti zavestni o tem, 
kdo smo, kam gremo in od 
kod prihajamo, potem skusa-
JTto odgovore poiskati tudi ta
ko, da raziskujemo preteklost. 
S tem sc p r ib l i žamo razume
vanju sedanjosti: da smo ak-
l ' v n i de javniki , da d r ž i m o 
m o č za svoj mik rokozmos v 
SVbjih rokah. Le tako lahko 
kaj naredimo. 

Katero je potem tisto te
meljno spoznanje o preteklosti 
bajtarstva, ki lahko vpliva na 
spoznavanje sedanjosti? 

Tega je veliko. Prvo je spo
znanje o vzroku bajtarstva. V 
predvojnem času je nastala 
vrzel prostega časa. Poleg te
ga so bili takrat ljudje zelo 
povezani z naravo in zato so 
se začele razvijati p ros točas -
nc dejavnosti v naravi. N a 
Planino so začeli hoditi , ker 
ni bila tako oddaljena od 
Ljubljane. N u d i l a je tudi 
ugodno smuko in poz imi so 
pastirske bajte samevale. T o 
so bili pogoji za nastanek baj
tarstva. Osnovno spoznanje je 
ravno v tem: da nekaj nasta
ne, morajo biti za to dani ne
ki pogoji. Drugo spoznanje pa 
je v tem, da se vse spreminja. 
Tako kot pogoji na Planini, sc 
spreminjajo tudi vsi pojavi, 
povezani z njo. Vse v življe
nju je n a m r e ć povezano med 
seboj in vsaka stvar ima svoj 
zače tek in svoj konec. Kar se 
t iče bajtarstva, se bo kmalu 
videlo, kaj bo s tem pojavom 
in če se bliža njegov konec. 
Tudi pri raziskovanju je po
memben ho l i s t i čen pr inc ip , 
kajti vsaka stvar v sebi vsebu
je vse. 

Kaj pravzaprav bajtarstvo 
pomeni? 

T o je n a j e m n i š t v o pastir
skih bajt v zimskem času, baj
tarji pa so najemniki. To je le 
groba opredelitev. Za vsake
ga bajtarja pa bajtarstvo po
meni nekaj svojega in vsakdo 
to doživlja na svoj način. Baj
tarstvo danes je tudi planin
sko d r u š t v o , ki je formalni 
nosilec bajtarskih šeg in na
vad, ki so se razvile v pestri 
70-letni zgodovini. 

Je to tudi posebna oblika so-
bivanja? 

T o je prav poseben pojav, 
značilen le za Ve l iko planino. 
Bajtarstvo ko l socialna kate
gorija pomeni tudi medseboj
no d ružen je bajtarjev, ki so 
razvili svojo kulturo, šege in 
navade. 

Lahko kakšno omeniš? 
T o so na primer bajtarski 

prazniki . Glavni je bajtarski 
golaž, ki vsako leto odpre baj-
tarsko sezono. T o jc prvo so
boto v ok tobru , ko pastirji 
o d ž e n e j o v dol ino ž ivino in 
izprazni jo bajte. Na podlagi 
spoznanj tvoje raziskave imaš 
najbrž tudi svoje videnje raz
voja turizma na Veliki planini. 
Kaj bi ti svetovala tistemu, ki 
bi te vprašal za tvoje mnenje o 
velikoplaninski turistični po
nudbi? 

Vel ika planina je poslanica 
miru, oddiha Zame je prava 
Planina brez avtomobilov in 
tudi brez smučišč . N c bi za
govarjala širjenja in tudi ne bi 
poudarjala glavne vloge smu
čarskega turizma. To bi dala 
izletniškemu turizmu, spreho
dom in teku na smučeh . Po
udarila bi pristen stik z nara
vo, ki ga omogoča jo pastirske 
bajte. Za to je pomembno 
ohraniti prvobitnost teh bajt. 
V Evropi so sc uveljavili npr. 
keltski parki ali s rednjeveško 

V spomin dr. Mirku Brumnu 
21. januarja letos smo za vedno izgubili našega dolgoletnega 

sodelavca dr. Mirka Brumnu, specialista, internista pulmologa. 
Nenadna smrt je prekinila naše sodelovanje s tihim in skromnim 
sodelavcem. Vedno je bil pripravljen pomagali pri strokovnih 

, problemih ali se pridružiti 
diskusiji s prijateljskim na
svetom. Odprt za nova me
dicinska odkritja ni nikoli 
pozabil na topel človeški 
odnos do bolnikov in sode
lavcev. 

Kot mlad zdravnik se je 
pred enaintridesetimi leti 
preselil iz. rodne Ljubljane 
v Kamnik, kjer je pričel de
lati v takratni obratni am
bulanti tovarne Titan. Nje
gov dobrohoten značaj mu 
je omogočil navezavo pris
tnih stikov z bolniki. Spoz
naval je delovne pogoje 
delavcev v industriji in nji
hove zdravstvene težave. 
Ker ga je želja po novem 
znanju gnala naprej, je 
opravil specializacijo pul-
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Dr. Mirko Hrumeti na kongresu specia
listov pulmologov v Portorožu v 
novembru lanskega leta. 

mologije. Prevzel je delo v Protituberkuloznem dispanzerju 
Zdravstvenega doma Kamnik in nasledil priznanega specialista 
za pljučne bolezni dr. Pucija, ki je odhajal v pokoj. V skladu v 
doktrino je širil strokovno področje svojega delovanju in inter
no medicino in alergologijo, hkrati pa nadaljeval s prvenstvenim 
delom na področju preprečevanja pljučne tuberkuloze. V zadnjem 
času je z zagrenjenostjo ugotavljal, da je ta bolezen, ob poslab
šanju socialnih raz/ner prebivalcev, zopet v porastu. Svoje bogato 
znanje je nesebično delil z mlajšimi kolegi in specialisti drugih 
strok. Obvladoval je pomemben strokovni segment pri obdelavi 
bolnika v osnovnem zdravstvu. Kljub napornemu delu v ambulan
ti in dežurni službi je našel čas tudi za delo pri Rdečem križu kot 
predavatelj prve pomoči. Z leti je tudi njemu začelo pešati zdrav
je. Še vedno pa je poleg rednega dela opravljal preglede nabor 
nikov in delo v ambulanti Doma starejših občanov Kamnik. 

Ob svojem dolgoletnem delu z. bolniki je dr. Brumen spoznal 
mnogo različnih človeških usod. Spoznal je moč in nemoč sodob
ne medicine. Trdno pa je verjel v moč toplih medčloveških odno
sov. Tudi glede lastnega zdravja in zemeljskega življenja si ni de
lal utvar. Svojo bolezen je sprejemal z njemu ldstno mirnostjo in 
predanostjo v usodo. 

Njegova prezgodnja smrt nas je presenetila in globoko priza
dela. Obranili ga bomo v spominu kot dobrega zdravnika in čl" 
veka. ki nanije vedno stal ob strani, tako na strokovnem področju 
kot oh prijateljskem druženju. 

SODEIA VCI 

okolje kot rekonstrukcija pre
teklosti, skratka, za obiskoval
ce so ustvarili okolje iz dolo
čenega dela preteklosti. Tako 
bi lahko živele tudi pastirske 
bajte, da bi torej nudile sta-
roveško atmosfero. Poleg te
ga pa tudi stik z naravo - da 
bi človek, ki bi šel gor, vedel, 
da se bo srečal z naravo. Da 
mora i t i po vodo z vedrom, 
cepi t i drva in zakur i t i . Da 
d rugače kuha ko l doma ... 

Ne vem, če se da stik z nara
vo tržiti. 

Sigurno se da. Rabili pa bi 
celosten program, kako bi se 
dalo s Planino tržiti . Ta pro
gram pa bi moral biti v osno
vi prijazen do Planine. Č e jo 
izčrpaš , potem enkrat ne bo 
mogla ničesar dajati nazaj. Le 
v sožitju z njo je m o ž n o obo
gatiti njeno in naše poslan
stvo. 

Se ti zdi, da ima Velika pla
nina svoje poslanstvo? 

Na Planini se mora še na
prej nadaljevati pastirstvo, tu
r i zem je na drugem mestu. 
Za to pastirskih bajt ne bi 
smeli uničiti z d r u g a č n o zida
vo, v ikendaš tvom ali hotelom. 

Svoj čas so obstajali predlo
gi, da bi smučišča širili na Pla
nino s štajerske strani in tam 
zgradili hotel oziroma nočit ve
ne kapacitete. 

Res so obstajale različne va
riante in različni ljudje, ki so 
to razvijali. O tem so mi pri
povedovali ljudje, pri katerih 
sem iskala informacije za svo
jo raziskavo. Vedel i so tudi 
povedati, da so se dogajale gr
de stvari in da vsi želijo le tr
žiti in nič dati. Če hočeš Pla
n ino t rž i t i , m o r a š bi t i njen 
prijatelj in v ide l i , kam tc 
spusti. Samo pomis l i , kako 
včasih piha. Takrat te ne spus
ti gor. 

O Planini govoriš kot o ži
vem bitju. Imaš le do nje tak 
odnos ali sploh do narave? 

Zame je vse v naravi živo. 
Vse bije. Vse, kar obstaja, jc 
zame bitje. Tudi Planina, na
rava, kamen. Vse, kar je, bije 
in tO z do ločen im namenom! 
S tem, da je. 

Če Planino tako doživljaš in 
če ne spusti gor, je torej lahko 
tudi maščevalna, če jo nepra
vilno izkoriščamo ali onesna
žujemo? 

Planina je močnejša od nas. 
Davo Karničar je rekel, da ko 
p remagaš sebe, te gora spusti 
gor. Planina ni maščevalna, je 
pa močna . Le kljubuje in tu 
ni opredelitve, kaj jc dobro in 
kaj slabo. Kaže se nam takšna, 
kakršna je. Tako torej Plani
no doživljam kot bitje. Vsakič 
sem hvaležna, če mi pusti, da 
jo ču t im , da prijateljujem z 
njo. Uči me milosti. 

BREDA PODBREŽNIK 
VUKMIR 

Srečanje s prof. dr. Rudijem Rizmanom 
Dvakratni doktor in dvakratni magister socioloških znanosti je tudi 

član številnih mednarodnih znanstvenih združenj. Doktorat na Harvar-
du je prejel v lanskem letu. Tudi Bili Clinton, predsednik ZDA, mu je 
čestital za uspeh. Je redni profesor na Filozofski fakulteti v Ljublja
ni. Rudi Rizman živi s svojo družino v Kamniku že od leta 1967, v hi
šici v Jurčičevi ulici 3/a. 

Pogovor z njim je bil spontan, 
brez posebnih uvodnih predstav
ljanj. Enostaven, direkten in iz
redno komunikativen kot je, je 
dal obilo možnosti za dokaj ši
rok dialog in razmišljanje o nje
govi življenjski poti. Zaradi 
v/t tajnosti in strogosti do same
ga sebe ga je njegova pot pripe
ljala na sam vrh znanstvenega so
ciološkega razmišljanja in ustvar
janja. 

Rojen je bil v delavski druži
ni štirih otrok v Slovenski Bis
trici 22. marca 1944. Oče je bil 
delavec, mati pa gospodinja. Os
novno šolo je dokončal v rojst
nem kraju, gimnazijo v Maribo
ru, leta 1963 se je kot Kidričev 
štipendist vpisal na Visoko šolo 
za politične vede v Ljubljani. V 
gimnazijskih letih se je preživljal 
s pomočjo staršev in z lastnim 
delom. Pisal je vrsto različnih 
prispevkov za časopise, revije in 
radio. Obiskoval je glasbeno šo
lo, bil predsednik kluba O Z N , 
predsednik mladinske organiza
cije, delal v Dramskem klubu 
Ivana Cankarja. Ob študiju na 
Visoki šoli je nadaljeval z mla
dinsko aktivnostjo in kmalu po
stal glavni urednik študentskega 
časopisa Tribuna. 

1967 je diplomiral na Visoki 
šoli in postal asistent na katedri 
za družbene vede. Ob prizadeva
nju Vladimira Dedijcra je kma
lu postal član Russellovega raz
sodišča. Ze leta 1969 se je prija
vil na Harvard, najbolj prestižno 
univerzo v Z D A , ki ima že 375-
letno tradicijo. Bil je med štiri
najstimi sprejetimi od 300 prijav
ljenih. Vpisal je sociologijo in ta
koj prevzel dolžnost asistenta. Z 
njun je odpotovala v Z D A tudi 
njegova družina, žena Marija (viš
ja medicinska sestra) in sin Mat
jaž. Za časa študija sc je vzdrže
val sam in s sredstvi žene, ki je 
dobila zaposlitev v tamkajšnji 
bolnici. Po dveh letih je dosegel 
magisterij in se začel pripravljati 
na doktorat. Zaradi vpoklica se 
je moral vrnili domov. Kljub le
mu, da je bil star 30 let. je mo
ral še na odsluženje vojaškega ro
ka. Zatem se je vrnil v Ljublja
no na F D V (fakulteta za družbe
ne vede). Bil je asistent za poli
tične znanosti pri prof. Bibiču in 
leta 1975 zagovarjal magistratu
ro. Na filozofski fakulteti pri 
prof. dr. Jožetu Goričarju pa je 
doktoriral iz sociologije 1979. le
ta. 

Na Filozofski fakulteti je po
stal redni profesor in predava so
ciologijo in politične vede. Veli
ko se je ukvarjal z. znanstveno 
raziskovalnim delom. Med osta
lim je napisal knjigo-študijo O 
nastanku samostojne Slovenije -
od naroda od države. 

Ker mu zaradi takratnih raz
mer v slovenskem okolju ni bi

lo omogočeno doktorirati na 
Harvardu, ko je tam študiral, je 
to željo uresničeval postopoma, 
v letih po osamosvojitvi Sloveni
je-

Doktorat na Harvardu je pre
jel 6.junija lansko leto na poseb
ni slovesnosti za delo U N C E R -
T A I N P A T H : T H E PROBLEMS 
O F D E M O C R A T I C T R A N S I -
TION A N D CONSOLIDATION 
IN SLOVENIJA. Ob taki priliki 
se zbere do 30.000 ljudi, priredit
ve pa trajajo dva dni. Pri tem so
delujejo ugledni mednarodni 
znanstveniki, med njimi tudi no
belovci. Iz te univerze je do se
daj prejelo Nobelove nagrade že 
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Prof. dr. Rudi Rizman z ženo Marijo 
kom ustanovitelja Harvarda Johnom 
podelitvi doktorata junija 2000. 

38 ljudi, šest pa jih je postalo 
predsednikov Z D A . 

Doktorat te univerze je za 
vsakega velika čast in odpira vse 
možnosti za delo na katerikoli 
univerzi, je pripomnil sogovornik 
Rudi Rizman. Vsa leta je aktiv
no vključen v številna poklicna 
in strokovna ter znanstvena 
združenja v Z D A in v Evropi. Je 
član v strokovnih svetih in stro
kovnih revijah. S predavanji in 
raziskavami sodeluje 2- do 3-krat 
letno na Harvardu, nadalje v naj
starejši univerzi v Belgiji, v Bo-
logni, v San Marinu, kjer je tu
di mentor doktorskih kandidatov, 
sodeluje še z več kot desetimi 
drugimi univerzami: na Dunaju, 
v Firencah, v Angliji, v Seatlu, 
Parizu, VVashingtonu itd. 

Napisal je že 11 knjig, največ 
z vsebino o človekovih pravicah, 
nacionalnem vprašanju, naciona
lizmu in podobnih temah. O se
bi pravi, da uživa v svojem de
lu. V prostem času, ki ga je si
cer malo, pa marsikaj postori do
ma okrog hiše. na vrtu. precej 

časa se z družino zadržuje na 
Kališah pod Črnivcem na viken
du. Rad zahaja v naravo, tudi v 
gore, če mu to čas dopušča. V 
pogovoru s preprostimi ljudmi 
takoj vzpostavi prijateljski odnos 
Pravi, da je vsak človek bogat, 
vsaj po svojih izkušnjah. Redno 
se rekreira v športni hali v Kam
niku in tako vzdržuje dobro te
lesno in psihično kondicijo, ki jo 
potrebuje pri zelo obsežnih in 
napornih nalogah. 

Živi družinsko življenje. Zena 
Marija je zaposlena v Kliničnem 
centru v Ljubljani, sin Matjaž se 
ukvarja z revizijsko-finančnimi 
zadevami. Snaha Natalija dela v 
Zavodu za usposabljanje invalid
ne mladine v Kamniku, hčerka 
Polonca obiskuje tretji letnik 
Pravne fakultete. Vse razveseljuje 
vnuk Klemen 

Med pogovorom sva si ogleda
la še njegovo de
lovno sobo: knjiž
ne police tujih in 
domačih strokov
nih del. Dobro 
obvlada anglešči
no, francoščino, 
nemščino, italijan
ščino in seveda la
tinsko. 

Posebno mesto 
v njegovi delovni 
sobi ima pismo 
predsednika Z D A 
Billa Clintona. V 
njem mu čestita 
za doktorat in 
mu želi veliko 
uspeha pri uve
ljavljanju načel 
človekovih pravic. 

Na koncu pogo
vora me je zani
mal še njegov sve
tovnonazorski po
gled na razvoj 
družbenih gibanj v 
svetu. Pravi, da je 
liberalno usmer
jen, sprejema vse 
novosti v korist 

človeka in družbe, spoštuje tradi
cijo. 

In še vprašanje o njegovih sti
kih z domačimi v Slovenski Bis
trici? 

Čeprav živi v Kamniku že več 
kot 30 let in je tu že pognal kar 
globoke korenine, ga z rodnim 
krajem vežejo tesne vezi in lepi 
spomini. Večkrat z družino obiš
če mamo (oče je pred leti umrl), 
sestro Milico in nečakinjo Živa-
no, nekoliko bolj poredko sestro 
Martino. Srečuje se tudi s prija
telji iz šolskih iet. Rad se spomi
nja tete Marice, Justine in strica 
Milana. Z nečakom Renejem pa 
se bosta verjetno srečala prej kje 
v Ameriki ali Evropi na kakšnem 
smučarskem tekmovanju. 

Obisk pri prof. dr. Rudiju Riz-
manu je izpolnil vsa moja priča
kovanja. Srečal sem človeka, ki je 
pripravljen vztrajati in dosledno 
uresničevati zastavljene cilje in je 
pri tem aktivni oblikovalec res
ničnih pristnih medčloveških od
nosov. 

STANK SIMŠIČ 

pred spomeni-
Harvardom po 



Iz torbe Krištofovega Pepeta II. Na javni tribuni Nove Slovenije 
Spet boji za severno mejo. 

C e bo ie letošnja zima (skoraj) 
brez snega, do konca januar

ja ga namreč še ni kaj prida, hudo 
prizadela velikoplaninski zaklad 
narave, pa se take zime veselijo na
ši komunalci in še kdo. Upajmo za
to, da bodo lepi tolarčki, ki so v ob
činskem žaklju namenjeni takoime-
novani »snežni akciji«, dočakali 
kakšen »rebalans«, se prebili na 
Veliko planino, in ne bodo kar 
skopneli kot lanski sneg... 

P io zadnjih javnih zahtevah šta
jerskih (luških) lovcev, da je 

lovišče pod Kranjsko rebrijo njiho
vo, čeprav so stahoviški lovci tod 
lovili najmanj pol stoletja, lahko 
pričakujemo, da bo treba spet na 
pomoč poklicati našega generala 
Maistra, slavnega (in uspešnega) 
borca za severne meje. Ta bi hitro 
in uspešno postavil tudi pastirske 
meje na Limovski planini, o katerih 
se ie nekaj časa pričkajo. Pa naj še 
kdo reče, da lovska (in pastirska) 
nista težki... 

Razen, če ne nameravajo Ljublja
ne priključiti k Dolenjski. Ker je iz 
zgodovine že znano, da Kamnik in 
Domžale ne bosta popustila, ko bo 
šlo za sedež bodočega okraja, bi 
bilo najbolj pametno, da bi se ime
novala trzinska regija s sedežem v 
Trzinu. Nobena druga občina nam
reč ne premore tako impozantne 
stavbe za okrajno upravo kolje tr
zinska piramida... 

/
Z osnov plana bodoče »osrednje 
slovenske regije« izvemo marsi

kaj zanimivega, med drugim tudi, 
da si Komendčani zelo želijo svo
jega hlapona, saj pravijo, da si 
brez železne ceste menda ne more
jo predstavljati pravega razvoja. 
Samo še niso razčistili, ali bo vozil 
preko Most ali preko Križa. Če bo
do ta načrt tudi uresničili, patent 
hoda znameniti komendski konji, s 
katerimi je Črdakov Ata toliko let 
vozil lončeno posodo z. Mlake v 
Ljubljano, dokončno odšli v zgodo
vino. 

rudi s takoimenovano osrednjo 
slovensko regijo, ki so jo sredi 

lanskega vinotoka v Trzinu, kjer so 
sekirce doma, »ustoločili« župani 
občin kamniškega in domžalskega 
območja (za sol pa so dodali še 
Dol pri Ljubljani) ni nič drugače. 
Takega poimenovanja ljubljanski 
poslanci gotovo ne bodo potrdili. 

Človek ni lastnik in absolutni 
gospodar narave, je naše vodilo 
pri prizadevanjih, da bi opozorili 
na nasilje onesnaževalcev v Kam
niku. Zeleni nočemo spraviti ljudi 
ob kruh, kot nekateri očitajo našim 
prizadevanjem, da bi podjetja v 
naseljih premogla več »omike« pri 
svojem obratovanju in bi ne bila 
tako moteča s hrupom, prahom in 
transportom. 

Betonarna v Spodnjih 
Stranjah 

Stanovalci v Spodnjih Stranjah, 
ne boste verjeli, že dve desetletji 
(skoraj) zaman opozarjajo vodstva 
Betonarne Graditelj, S katero so 
pozneje upravljali Iskra Pavel 
s. p., Stranje - Žurbi d. o. o. in Ka-
lišnik k. d., zdaj pa Gradbeništvo 
Iskra - Betonarna Stranje. Prvi za
pisnik o opravljenih meritvah hru
pa po sanaciji separacije Stranje 
izhaja iz davnega leta 1981. V tem 
letu so bili s poblemom seznanjeni 
tudi delegati takratne skupščine 
občine Kamnik. Ker se zadeve ni
so premaknile z mrtve točke, je KS 
Kamniška Bistrica opozorila na 
nerešeno okoljevarstveno proble
matiko tudi Republiški komite za 
varstvo okolja. 

Leta, celo desetletja so minila od 
tedaj. Zamenjala se je politika in 
oblast, menda bolj demokratična 
in spogledljiva z Evropo, predvsem 
pa radodarna z obljubami o skrbi 
za zdravo okolje in življenje ljudi. 
Pa kaj - pa nič, kar se tiče skrbi za 
Stranjane. V vseh teh letih je roma
lo na različne naslove kar dvajset 
opozoril, zadnji dve lani. Zaradi 
preseganja mejnih vrednosti so bili 
helonarni v letu 1999 naloženi sa
nacijski ukrepi ureditve hrupa v 
naravnem in življenjskem okolju. 
To je bilo tudi zadnje obvestilo re
publiškega inšpektorja, izvedba 
ukrepov v letu 2000 pa je zavita v 
molk. Res je, da je prostor, v kate
rem so vgrajena separacijska sita, 
protihrupno izoliran z dveh strani, 
dve pa sta še vedno ostali neizoli-
rani. Hrup ni več tako močan, a je 
še vedno moteč, predvsem v letnem 
času, ko betonarna deluje od zgod
njih jutranjih do poznih večernih 
ur. 

Oddelek za okolje in prostor Ob
čine Kamnik smo te dni opozorili 
in zaprosili, da ukrepajo, saj jim to 
omogoča in nalaga Zakon o var-
st\'u okolja. Istočasno pa smo za
prosili za poročilo o opravljenih 
meritvah, ki so bile menda oprav
ljene proti koncu minulega leta in 

P osodobitev železniškega pre
voza so v svoj plan dali tudi 

Domžalčani. Samo mi smo na na
šega stoletnega Kamničana kar 
pozabili. Kaj šele, da bi poskusili 
uresničiti pol stoletja staro zami
sel, da bi kamničan iz Kamniške 
Bistrice po predoru kdaj pripeljal 
v Zgornjo Savinjsko dolino... 

to v času, ko betonarna in separa-
cija ne delujeta s polno obremenit
vijo, če sta sploh obratovali... Če-
jev je še veliko več, a dvomi se ob 
popolnem neobveščanju javnosti 
pojavljajo kar sami od sebe! 

Titanovo obremenjevanje okolja 
s hrupom in emisij snovi v zrak 

Hudo je tudi za okoliške prebi
valce podjetja Titan, d. d.. Tako 
hudo, da je moralo podjetje pristo
piti k sanacijskemu programu. 
Predlog programa predstavljata 
dve zajetni mapi (1. in II. del) po
snetkov stanja in ugotovitev, ki sta 
jih pripravila v I. delu tovarna Ti
tan, v drugem pa Zavod za zdrav
stveno varstvo Maribor. Opravlje
no delo si zasluži pohvalo, pa tudi 
pričakovanje, da bodo z vso res
nostjo obravnavali pripombe stro
kovnega sveta Zelenih Kamnika. 
Sanacijski program Titana obrav
nava izključno hrup in onesnaževa
nje zraka. Moral bo vključiti tudi 
ostale oblike onesnaževanja (tla, 
podtalnica, vibracije, odpadki 
itd.). Samo livarna emitira v zrak 
340 kg prahu dnevno. V programu 
niso omenjeni vplivi polucij na za
poslene delavce Titana, ki so izpo
stavljeni še večjim količinam in 
koncentracijam polutantov. Kar 
nekaj je pripomb v zvezi Z meritva
mi hrupa, ena od pomembnejših pa 
je razvrstitev in pregled območij 
varstva pred hrupom. Res je, da je 
po veljavni planski dokumentaciji 
občine Kamnik območje ZN B-7, 
znotraj katerega se nahaja tovarna 
Titan, razporejeno v IV. industrij
sko območje, kar pa po našem trd
nem prepričanju ni usklajeno z 
Uredbo o hrupu v naravnem in živ
ljenjskem okolju. V neposredni bli
žini tovarne so hiše in stanovanjski 
bloki, ki spadajo v III. bolj varova
no območje varstva pred hrupom. 
»Domovinska pravica« tovarne, da 
je stala na tem območju že, ko se 
nam o visokih betonskih hišah še 
sanjalo ni, je samo zatiskanje oči 
pred resnico, da se je okolju, ki se 
je spremenilo z. »žegnom« občine, 
potrebno prilagajati. Predvsem pa 
se ravnali po pravilih, ki veljajo za 
območje, na katerem živijo ljudje. 
Pa še to: do leta 1998 ni bilo pri
jav zaradi motečega hrupa. Zato je 
tega mogoče povezati s povečano 
proizvodnjo v tem letu. dodatno 
vgraditvijo agregatov ter spremlja
jočimi iztrošenimi ventilatorji. 

Pri meritvah prahu in plina so 
razvidne posamezne presežene 
mejne vrednosti (na primer oglji-

V saka čast našemu poslancu 
Maksiju, kije, namesto da bi s 

svojim vplivom in lobiranjem po
skušal pridobiti kak cekin iz držav
nega žaklja za razširitev naših vrt
cev (morda pa bo tO še storit?), šol
sko ministrico pozval (in to javno 
objavil), naj nemudoma okara 
kamniško občino, ker ne skrbi do
volj za otroško varstvo, kolji nare
kujejo ustava in zakoni. Ne vem, če 
bo župan Tonti v dobrem letu dni 
do naslednjih volitev uspel prebrati 
vse uradne liste in odločbe ustav
nega sodišča, ki mu jih je navedel 
prizadevni poslanec, kaj šele. da bi 
»napraskal« dovolj tolarjev za kak
šno novo sobo v vrtcu ali vsaj za 
kakšno frčado na podstrešju... 

~Ifot kaže, bodo Dupličanom na-
J \ pisne table na začetku nekate
rih ulic, kijih je občina namestila 
na hiše pred četrt stoletja in še da
nes oznanjajo Duplico, še kar prav 
prišle. Pa še občina bo imela manj
še stroške z novimi tablami. Seve
da, če bodo občinski možje in žene 
dvignili zelene listke za ponoven 
krst stoletja stare Duplice... 

Krištofov Pepe II. 

kov monoksid, dimni plini, itd.), ki 
jih bo nujno potrebno sanirati. Da 
o škodi (zdravstveni in materialni), 
ki so jo delavci in okoliški prebival
ci že utrpeli, sploh ne govorimo. 

Na vprašanje občinske svetnice, 
kaj izpušča dimnik livarne in kako 
bodo ukrepale inšpekcijske službe, 
pa Ministrstvo za okolje in prostor 
(MOP) odgovarja, da je zaradi 
prekomernih emisij iz livarne in 
pocinkovalnice ter čezmernega 
obremenjevanja okolja s hrupom 
julija 2000 odredilo tovarni Titan 
pripravo sanacijskega programa 
za odpravo virov čezmernega obre
menjevanja okolja do 30. 
12. 2000. Nič pa MOP ne pove o 
vsebini in škodljivih vplivih izpus
tov na zdravje ljudi, saj zato nima 
pooblastil (zato je pristojen Zdrav
stveni inšpektorat RS). Kot je tudi 
res, da je bila za nadzor nad emi
sijami v okolje do leta 1995 pristoj
na sanitarna inšpekcija. Kako pri
ročni »odgovori« za veliko napisa
nega, a nič povedanega! Nasmeh je 
- ob zaključku odgovora MOP-a, 
da inšpekcija opravlja redno in
špekcijsko nadzorstvo na ostalih 
področjih svoje pristojnosti, kot tu
di nadzira vse druge onesnaževal
ce okolja na območju občine Kam
nik - le še bolj grenak! Kje za bož
jo voljo, pa so poročila o inšpekcij
skih pregledih, vsaj od leta 1996 
dalje!? Se bodo kamniški svetniki 
zadovoljili s takšnim odgovorom 
MOP-a?! 

Ni lahko, a lepo je biti - zelen... 
Seveda bi Zeleni, kot vsi zeleni 

po duši radi le »sadili rožice« in 
uživali v njihovi lepoti. A žal, pred 
našimi očmi te vene jo in narava je 
vse bolj ogrožena. Zato ta potrebu
je ne le varuhe, temveč tudi politič
ne zaveznike. Zeleni Kamniku se 
trudimo hiti oboje, zato ne razume
mo listih, ki naša prizadevanja pri
pisujejo političnemu nabiranju 
točk. Skrb za okolje in vsa živa bitja 
je naloga številka ena v našem pro
gramu dela. In tako je tudi prav! 
Zato, psi naj (kar) lajajo, zelena 
karavana gre dalje. 

Ni lahko, a lepo je biti - zelen! 
Če rešiš eno samo življenje, si re
šil ves svet. Želimo biti še boljši ze
lem reševalci, zato iščemo Urbanis
ta, ki bo zelen po duši in kritičen do 
nepravilnosti pri urejanju prostora 
s poudarkom na okoljevarstveno 
presojo! Vljudno vabljeni k sodelo
vanju! Plačilo - zadovoljstvo pri 
ohranjanju zelenega planeta! 

ZELENI SLOVENIJE - 00 KAMNIK 

20. januarja smo sc v Šentvidu 
nad Ljubljano tudi Kamničani ude
ležili velike javne tribune. Priredi
telj Mestni odbor NSi Ljubljana jc 
pridobil odlična predavatelja - prof. 
Justina Stanovnika in dr. Andreja 
Bajuka. V veliki dvorani Škofovih 
zavodov, ki je bila za številne obis
kovalce vsaj za polovico premajh
na, je prof. Stanovnik podal kopi
co za nas Slovenec še kako potreb
nega vedenja. Će povzamemo, je bi
lo najprej govora o spominu, teme
lju, na katerega lahko postavimo 
svojo identiteto. 

Vsak človek bi moral biti osnov
no politično razgledan. Za to pa 
mora biti človek spomina in bese
de. Eden pomembnih vzrokov se
danjega kriznega političnega stanja 
jc posledica zgodovinskega deficita. 
Preveč lahkotno dovoljujemo, tla 
nam zameglujejo preteklost. / ne
znano preteklostjo na nam odmika-
jo t Iti, na katerih bi lahko vzpostav
ljali svojti identiteto. Brez tc smo 
poljubni - vsak trenutek nekaj dru
gega, tako, da nikoli nc vemo, kaj 
smo. Komunizem je blokiral zgodo
vino. Zavrl je naravni razvoj in na
ravno gibanje. Po Havlu, jc bil ne
kakšna narkoza, iz katere sc sedaj 
prebujamo v staro stanje. 

Sedaj tc blokade ni več. Sleherni 
od nas, ki ima spomin, naj bi tti po
pisal - iz. tega bi lahko nastala veli
ka kultura spomina. Nemci so svoj-
čas mnogo pisali o neobvladani, ne
razumljeni preteklosti. To so očit
no že presegli, saj njihovo dnevno 
časopisje bralec redno poučuje o 
resnici temne nacistične preteklos
ti. Bralec pa ima izbiro: da sledi tem 
plemenitim vzgibom, ki ga vodijo k 
dostojanstvu, moralni identiteti ali 
pa se prepusti anonimnemu življe
nju, bivanju brez imena, udobnemu 
plavanju v reki življenja. Ali nc bi 
bilo primerno, da bi tudi naš sloven
ski javni govor kar naprej opozar
jal, (pri nas seveda o temni komu
nistični preteklosti). Tudi pri nas bo
mo morali postaviti zgodovinski 
spomin za temelj demokracije. V 
imenu zgodovinskega spomina so v 
večini nekdanjih komunističnih de
žel uzakonili lustracijo. Ker sc to pri 
nas ni zgodilo, ostajamo provinca 
v kateri se dogajajo tako nenavad
ne reči. 

Nujno je potrebno, 
da razumemo svoj čas 

Če najprej spregovorimo o seda
njosti. Zanjo je pri nas značilen pre-
htxl iz komunizma v demokracijo, 
tj. tranzicija. Ta proces, ne le da še 
ni prišel do konca, ampak se v ne
kem smislu še prav začel ni. Tran
zicija je proces, v Sloveniji je to ovi
ran proces, ker v njem sodelujejo 
tudi sile, ki so prejšnje stanje vzpo
stavile. Starim silam nasprotujejo 
nove izvorne demokratične sile, ki 
insistirajo na zgodovinskem spomi
nu, ker vedo, da sc lahko samo v 
njem duhovno in kulturno konsti
tuirajo. Kontinuiteti (prokomunis-
tom) je spomin nevaren in zato ču
tijo, da ga je treba diskreditirati. To 
tudi obilno vseskozi počnejo. In ker 
je spomin vezan na preteklost, ču
tijo, da je treba diskreditirati tudi 
preteklost. Izgon, omalovaževanje 
spomina pa ima za posledico tudi 
izgubo realne zavesti o sebi. Izkriv
ljena zavest jemlje človeku izvršil-

nost. Človek o sebi napačno misli, 
izvaja napačna dejanja. Šele opeče
ni prsti ga opozorijo k ponovnemu 
razmisleku. 

Le ljudje z dobrim znanjem zgo
dovinskega spomina bodo znali ra
zumeti svoj čas. Lx take sile izvor
ne demokracije btxJo pri nas kos re
akcionarni politiki poslkomuniz.mil, 
ki skusil po novem vzpostavili, tok
rat na nihilizmu (zavračanju moral
nih vrednost) temelječi totalitarizem. 

Slišali smo tudi nekoliko o 
našem zgodovinskem 
spominu 

Slovcnskt) političnt) zgodovino je 
po kratkih desetletjih sloge, že od 
osemdesetih, devetdesetih let 19. sto
letja določalo razmerje med liberalci 
in katoličani. 

Liberalizem kol proizvod novo
dobne Evrope pomeni dvoje: v gos
podarstvu malone absolutno svobo
do; duhovno pa, da so vse naše res
nice začasne in da do njih pridemo 
s poskusom in z zmoto, v nasprot
ju z metafiziko (abstraktnim razglab
ljanjem), ki trdi, da do resnice pri
demo lahko zgolj z razmišljanjem in 
da jc tako ugotovljena resnica trd
na in dokončna. Liberalizem pome
ni kritikt) in jc v nasprotju s tistim, 
kiir imenujemo vera. Slovenski libe
ralizem pogosto ni zdržal svoje no
vodobne evropske pozicije in je za-
padiil v napadalnost ali celo sovrašt
vo do vere, do katoličanov. Vendar 
se jc prvi liberalizem Se utemeljeval 
na kulturi, čeprav jc tudi res, da jc 
že njegov začetni razvoj omogočal 
razvoj zametkov komunističnega na-
ziranja liberalizem po letu 1990, lah
ko bi ga imenovali drugi slovenski li
beralizem, jc bil sestavljen. Najprej 
iz ljudi, ki so izhajali iz tradicije 
predvojnega liberalizma; ljudi, ki so 
sc medlo pridružili revoluciji, a ohra
nili distanco do ideologije komuniz
ma. Potem so tu bili nekdanji libe
ralni intelektualci. Zagotovilo večje 
svobode jih jc zvabilo na pot soci
alizma. Mnogo je k večanju liberal
nega tabora pripomogla izgubljena 
veni, največ pit seveda razmere, ki 
so vladale v totalitarizmu Čim tež
je je bilo pod pritiskom totalitariz
ma vztrajati na terenu vere, tem več 
jc bilo izseljevanja na teren nevere 
To preseljevanje jc potekalo v zna
menju bolj ali manj zavednega opor
tunizma, pri nekaterih pa tudi zaradi 
zavestne zamenjave taborov. Poseb
na zvrst novih liberalcev pa so bili 
sinovi bivših komunistov, ki so s tem 
poskrbeli za uresničitev nekega sta
rega Marxovcga teorema, da se v 
zgodovini z,gt>di vse dvakrat, drugič 
kot farsa. Ti mladi levi sedaj stojijo 
na čelu drugega slovenskega libera
lizma Ta progresivna liberalizacija pa 
je plod revolucije, sc pravi nasilja in 
nc nekega normalnega načina npr. 
plod prodornosti njenih idej ali učin
kovitega reševanja gospodarskih ali 
družbenih vprašanj. Sicer bi v tako 
poraslem liberalizmu še ostali ele
menti, ki so ga nekoč delali civiliza
cijsko legitimnega - elementi, razvi
ti pod vplivom okolja ki jc bilo v 
Sloveniji pač vedno katoliško. Če 
kdo misli, da so ti stavki pretirani, 
naj samo prebere katero od kultur
nih lekcij, ki jih prinašajo časopisi, re
vije ali kakšna sobotna priloga -
skratka medijsko dieto za najslabšo 
uporabo. 

Resničnost in pravičnost sta naj
bolj človeška stvar, ker delata člo
veka svobodnega. Nihilizcm novega 
liberalizma pa je najbolj prizadel 
javnost ravno v teh dveh točkah -
resničnosti in pravičnosti, ki sla te
meljil družbe. 

Katoliški pol slovenske politike je 
bil vse do 2. svetovne vojne večinski 
pol. V njem sc je osredotočila tolik
šna moč, da jc bilo naravno, tki je 
prevzel odgovornosl za usodo naro
da. Tako so sc njegovi voditelji od
ločili za emancipacijo od zgodovin
ske Avstrije in za združitev s slovan
skimi narodi balkanskega juga. Ta po
teza, ki nam sicer ni prizanašala z ra
zočaranji, je zagotovo rešila Slovence 
preti razmeroma hitro smrtjo v ger
manskem morju. Zanimivo, ob pri
hodu Nemcev in Italijanov med Slo
venci ni bilo nobenih odpadnikov. 
I kini. Vichvjskcga sindroma Sloveni

ja ni poznala. Tudi tisti tlel Sloven
cev, notranje politično konstituiran 
med obema vojnama pod vodstvom 
katoliške SLS, med vojno ni ni koli ni
ti pomislil, da nc bi vztrajal v med
narodnem okviru svoje prejšnje dr
žave (Jugoslavije). V Sloveniji je pred 
vojno poleg nacistične pete kolone 
delovala tudi komunistična peta ko
lona v obliki boljšcviSkc komintern-
ske partije, ki jc z. revolucijo nakle
pala notranjo okupacijo naroda Par
tija je med vojno začela revolucijo 
in jo s pomočjo zaveznikov in dob
rih uslug levih katoličanov in liberal
cev tudi uspešno zaključila. Z revo
lucijo pa so bili napadeni katoličani, 
deloma zato, ker so bili odgovorni 
za celotno narodovo usodo, deloma 
pa zato, ker so bili naravna prepre
ka za revolucijo. Poraz katoličanov 
jc bil vsestranski. Njihova vojska je 
bila genticidno uničena, njihov za
vestni del jc emigrirat V polstolct-
nem totalitarizmu so morali katoli
čani na poudarjen način prenašati iz
gubo političnih in človekovih pravic. 
Nc preveč pogumno sicer in nc pre
več deklarativno so katoličani ven
darle zdržali in ohranili prostor, ki 
je leta 1990 omogočil zmago Demo
sa Drugo mesto odpora pa je biki 
inteligenca, ki jc prchtxl tudi formal
no izpeljala. Glede na vlogo, ki so jo 
katoličani odigrali v svoji politični 
zgodovini, tudi proti revoluciji in v 
času političnega mrka bi bilo logič
no, da bi ta prehod iz totalitarizma 
v demokracijo izvedli oni. A to sc 
ni zgodilo. Zakaj? Ker katoličani (tu 
so mišljeni prav vsi) svoje situacije ni
so mislili. Težo komunistične vlada
vine st> imeli zgolj za breme in nič 
drugega. V tem prenašanju bi morali 
videli tudi smisel in pomen. Zato tu
di ure, ki je prišla niso pričakali po
zorno in prisebno. In, ko je prišlo 
vprašanje vodstva so hvala Bogu ne
kateri pritekli in sc opogumili. Ti so 
prineli s seboj natanko to, kar so nt>-
sili v sebi vsi katoličani. 

Kar sc je zgodilo potem leta 1992 
se nc bi smelo ponoviti leta 1996 in 
to kar sc jc zgodilo leta 1996 sc ne 
bi smelo zgtxliti leta 2000. Tu ni Slo 
za neznanje, ki bi sc sicer moglo 
vsakomur oprostiti. Tu jc šlo za spo
min. Sedaj jc morda razumljivi), za
kaj jc bilo v uvodu toliko prostora, 
porabljenega za govorjenje o spo
minu. Sledila jc ustanovitev »Nove 
Slovenije«. O tem pa prihodnjič. 

MILAN VVINDSCHNURER 

P I S M A - M N E N J A - O D M E V I 
Zakaj ne bi ohranili imena Duplica? 

V zadnjem času smo priča polemikam, ki so se s 
predlogom svetnika Franca Orcšnika prenesle tudi v 
občinski svet, ali naj bo Duplica kot krajevno ime, ki 
je označeno na vseh zemljevidih (na Atlasu Sloveni
je na CD-ju je predstavljeno celo na naslovnici!), za
pisano tudi v naravi ali ne. 

Po mojem mnenju ne gre za nobeno odcepitev Dup
lice od mesta Kamnika, kot zmotno menijo nekateri, 
saj se je Duplica v zadnjih desetletjih zlila z. mestom 
v urbano celoto. Gre predvsem za to, da se v naravi 
ohrani več stoletij staro ime kraja z. močno industrij
sko tradicijo, s stoletja staro lesno industrijo. Sedaj 
ime ohranja le še istoimenska krajevna skupnost in 
tabla na železniški postaji, ko pa bodo ukinjene kra
jevne skupnosti, pa ludi tega imena ne bo več... 

Morda bi kazalo razmisliti o enostavnejši rešitvi, ki 
ne bi niti najmanj vplivala na delitev mesta Kamni
ka na dvoje naselij. Ali ne hi bilo mogoče novega 
predmestja Kamnika označili na krajevnih tablah z 
napisom KAMNIK - Duplice ali nekaj podobnega. 
Tudi Šentvid ali Vič sla sestavni del Ljubljane in .sta 
tako tudi označena. 

Še nekaj v zvezi s stroški, povezanimi z eventualnim 

poimenovanjem Duplica v osebnih dokumentih. Treba 
je povedati, da ocena v obrazložitvi občinskega odlo
ka, da bodo stroški, nastali zaradi poimenovanja Dup
lice, znašali nekaj deset milijonov tolarjev, ne more dr
žati. Zlasti, če upoštevamo dejstvo, da osebna izkaznica 
ni več obvezni osebni dokument in ludi ni edini identi
fikacijski dokument. Značaj dokumenta, s katerim se 
dokazuje istovetnost in državljanstvo, ima tudi potni 
list, vozniško dovoljenje in po novem zakonu o orožju 
tudi orožni list, ki bo opremljen s fotografijo. Poveda
ti je treba, da bo treba od marca dalje zamenjali l.sari 
potni list in ludi orožni lisi, ne glede na to, ali se spre
menijo krajevni podatki ali ne. 

Pa še nekaj. Po novem zakonu o upravnih taksah 
(U. I. RS 8/2000) sc »za spise in dejanja, ki se uredijo 
po uradni dolžnosti, v postopku na prvi stopnji taksa 
ne plača. Upravne takse ne plačajo tudi »samouprav
ne lokalne skupnosti m njihovi organi«. l'o bi si lahko 
razlagali tako: če pride do zamenjave določenega do 
kumenta zaradi izraženega širšega družbenega inteic 
sa in ne na zahtevo posameznika, hi bila možna tudi 
določena oprostitev takse. 

FRANC SVETE L.I 
Kamnik - Duplica 

Groharjeva II 

V NARA VI NI NE POHVAL, 
NE KAZNI - SO LE POSLEDICE! 

http://poslkomuniz.mil


Novi slovarji 
Končalo sc jc zadnje leto 2. tisočletja. Pred nami je čas, 

ko se bo Slovenija vedno bolj približevala Evropi hkrati 
pit bo vedno močnejši tudi globalizacijski pritisk. Bomo Slo
venci kol narod obstali? Odgovor na to vprašanje jc odvi
sen zlasti od naše skrbi za jezik. Ta pa se kaže tudi v iz
delavi in izdajanju jezikovnih pr i ročnikov: slovnic, slovar
jev ipd. Danes si oglejmo, kakšna jc bila slovarska bera v 
letu 2000. 

V preteklem letu smo pričakovali izid slovarskega dela 
Slovenskega pravopisa. To bi bil gotovo dogodek leta, ki pa 
ga nismo dočakali . 

Slovarji izhajajo kot knjige in v elektronski obliki. V elek
tronski obl iki je izšel Veliki italijansko-slovenski slovar Ser
gija Šlenca. Ponatis pa je doživela zgoščenka Slovarja slo
venskega knjižnega jezika. 

N a področ ju strokovnega slovaropisja so izšli: predelana 
in dopolnjena izdaja razlagalnega Veterinarskega terminološ 
kega slovarja (A-B) avtorjev Janeza Batisa, Ivanke Brglez idr., 
razlagalni Slovar baletnih strokovnih izrazov Dca Otrina, pre
vodni Angleško-slovenski slovar za študij strojništva Borisa Ccr-
nigoja. Za potrebe upravljalnega računovods tva sla Franc 
in Matej Križaj izdelala Konlrolerjev slovar s 100 izrazi , po
membnimi za delo kontrolcrja, Pavel Mešc pa angleško-slo-
venski in slovcnsko-angleški slovar Mobilnost v telekomuni
kacijah. Pri Združenju za socialno pedagogiko so John l l ud -
son, Leo I I Ligthar, Robert Soisson, Peter Pal, Alenka Ko-
bolt in Bojan Deklcva izdali slovensko-angleško-nemško-fran-
coski Mali socialno pedagoški slovar izrazov na področju izven-
družinske vzgoje. 

Zanimanje Slovencev za ugankarstvo odsevajo ponatisi 
ugankarskih slovarjev Florjana Šunka in Gaše Milivojcviča 
(Ugangarski slovar) in Martina Ojsterška (Veliki ugankarski 
slovar I, 2). 

Od prevodnih splošnih slovarjev je nov Italijansko-slovenski 
in slovensko-italijanski slovar Božcnc Ambrozius. Najpogosteje 
ponatiskovani pa so dvojezični slovarji Antona Grada (Slo-
vensko-španski slovar; Slovcnsko-angleški slovar, skupaj s 
Hcnrvjcm l^cmingom; Italijansko-slovenski in slovensko-ita
lijanski slovar. Vel ik i anglcško-slovenski slovar, skupaj z Ru-
ženo Škcrlj in Nado Vitorovič) . Tudi Angleško-slovenski in 
slovensko-angleški slovar Dasc Komac je doživel 7. izdajo. 

O d slikovnih slovarjev je nov prevedeni Veliki slikovni slo
var s področ ja naravoslovja, prevedel Igor Bergant. 

K o t posebnost pa je treba omeniti še dopolnjeni in po
pravljeni i tali jansko-slovensko-nemško-hrvaški Slovar za pla
nince, k i ga je v G o r i c i izdal Italijan Franco Slataper. Slo
vensko izrazje j e prispeval znani gornik in strokovnjak za 
plazove Pavle Segula. 

MARJETA HUMAR 

Trideseti novoletni koncert simfoničnega 
orkestra Domžale-Kamnik 

V pričakovanju, da bodo po letu dni spet lahko poslušali skrbno iz
brane in ubrane akorde skladb starih romantikov, je kakih petsto 
Kamničanov (pre)napolnilo akustično večnamensko halo Srednje šole 
Rudolfa Maistra v Kamniku. 

Orkester nas je z izbranim programom zelo prijetno presenetil, bi 
izjavil tudi najbolj zadrt kritik. Akordi in kantilene Straussov, Mo
zarta, Donizettija, OfTenbacha ter izbrani spevi v aranžmajih Rijav-
ca, Les jaka in I labeta so dvigovali in polnili srca pozorih poslušalcev. 

Vsi štirje solisti so z orkestrom 
zraščeni v homogeno in zvočno pol
no celoto. Orkestralna, tipično sim
fonična zasedba skoro petdesetih 
glasbenikov je pod vodstvom tem
peramentnega dirigenta Aleksan
dra Spasiča že prestopila prag tis
tih kvalitetnih stopenj, kijih lahko 
merimo samo še s profesionalnimi 
kriteriji. 

V »obveznem dodatku« predstav
ljeni tipični fragmenti iz Gobčeve 
operete Planinska roža, Verdijeve 
Traviate in Straussovega Rudecky 
marša, so dvignil na noge navduše
ni avditorij. 

Spasič ve, kaj hoče, čestitajmo 
mu! 

V vlogi povezovalke se nam je 
predstavila ga. Marta Starbek. Nje
na razločna dikcija, prijetno zvene
ča in ne pretirana glasnost ter seve
da vsebina, s katero je znala pribli
žati tudi nekatere zanimivosti v iz
vajanih kompozicijah, so bile zade
tek v polno: tudi zame, sicer že na
glušnega starca. 

Zasedba orkestra je tipično sim
fonična; z leti se ne le izpolnjuje 
pač pa celo dopolnjuje. Njen godal
ni del sestavlja dvajset prvih in dru-
gin violin, štiri čela ter dva kontra
basa. Temu godalnemu delu, lahko 
bi rekli zgornji nežni polovici or
kestra sta sozvočno odgovarjali 
skupina trobil in pihal, kiju sestav
ljajo piecolo z večjo skupino klari
netov, dveh fagotov, skupina sakso
fonov, nato pa še trobent vseh ugla
sitev, rogov, baritonov, dveh po
zavn ter tube. Seveda je tu še skupi
na klasičnih tolkal in obeh pavk. 
Vso to »armado« instrumentov za-

Matična knjižnica Kamnik 

Pravljične urice v Podgorju 

December je mesec izpo l 
njevanja raznih želja. V našo 
vas Podgorje jc prinesel no
vost - pravl j ične urice za ot
roke v ku l tu rnem d o m u v 
Podgorju. K o t š t u d e n t k a Pe
dagoške fakultete sem razmiš
ljala, kako bi v naši vasi ot
rokom popestr i la p r a z n i č n i 
mesec december. V e m , da vc-

PravljUarka Mateja Osolnik 

l i k o o t rok iz naše vasi ne 
obiskuje vrtca. 

V dogovoru s krajevno 
skupnostjo Podgorje in Matič
no knjižnico Kamnik smo pr
vič organizirali pravljične uri
ce 8. decembra 2000. Za tem 
prizadevanjem se skriva na
men, da popestr im o t r o š k i 
svet zlasti tistih, ki ne hodijo 
v vrtec, pa tudi ostalim, že šo
loobveznim otrokom. Sprva je 
bil obisk presenetljivo velik, 
saj je prišlo okoli dvanajst ot
rok. Nekateri so bil i starejši, 
zato j ih pravljice niso več ta
ko zelo zanimale. Sčasoma se 
je obl ikovala stalna skupina 
okoli osem otrok, s katero se 
redno srečujemo vsak če t r t ek 
od 17.30 do 18.30 v kulturnem 
domu. Skupaj preberemo 
pravljico, sc pogovorimo o za
nimivih motivih iz pravljice, 
r išemo, izdelujemo razne iz 
delke, kaj zapojemo, skratka 
zabavamo sc. Nekatere izdel
ke nesemo v Mat ično knjižni
co Kamnik na razstavo na pi-

Zavod za izobraževanje odraslih 

CONTINUA, DOMŽALE 
vpisuje v programa PTI 
STROJNI TEHNIK 
EKONOMSKO KOMERCIALNI TEHNIK 
Začetek 12. marca ob 16. uri na Srednji šoli 
Domžale. 

Jnformacije po tel. 01/7873 592 in 041/583 245. 
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onirskem oddelku, kjer si j ih 
otroci in njihovi starši lahko 
ogledajo, nekatere pa odnese
jo domov. 

Pravljice niso le za zabavo, 
ampak z njimi spodbujamo 
domišl j i jo, bogatimo besedni 
zaklad, o t r o k o m p r i b l i ž a m o 
knjigo, j i h spodbujamo k 
spoznavanju pravljičnega sve
ta in tako l e p š a m o njihov 
svet. Konec meseca j im pripra
vim seznam pravljic za nasled
nji mesec in se z otroki pogo
vorim, kaj bomo izdelovali. Čc 
je le možno , upoš tevam želje 
otrok. V veselem decembru 
smo delali svečnike, papirnate 
dedke Mraze, z loženko o sne
ženem možu ... Pripovedovala 
pa sem naslednje pravljice: 
Najlepše darilo, Medvedkova 
božična noč , Mojca Pokrajcu-
Ija, Larina skrivnost. V januar
ju sem pr ipravi la glasbeno 
pravljico Hvaležni medved, ki 
sem jo oblikovala sama. Zdaj 
za otroke pripravljam pravljice 
Muco Joli , Mandi in še nekaj 
drugih. 

Rada bi se zahvalila K S Pod
gorje za f inančna sredstva, da 
lahko otroci b r ezp l ačno obis
kujejo urice, hišniku, ki zaku
ri »gašperčka«, da nam je pri
jetno toplo in rednim obisko
valcem uric: Mateju, Maši, Špe
li , Andražu, Doris, Manci , Kat
j i , N i n i in Nataši . 

Naj povabim vse otroke od 
3. leta dalje, da se nam pridru
žijo ob č e t r t k i h ob 17.30 v 
podgorskem kulturnem domu 
in z nami preživi jo prijetno 
urico pravljic. 

M A T E J A O S O L N I K 

sedajo profesorji in učitelji obeh 
glasbenih šol (Domžal in Kamni
ka) ter številni učenci. Prav tem, 
tako enim kot drugim, gre temeljna 
zasluga, da se je orkester vseh teh 
trideset let ne le obdržal, pač pa 
celo kvalitetno razvijal do skoro 
profesionalne stopnje, s katero se 
sedaj povsem upravičeno ponaša. 
Možno bi bilo predlagali le še ma
lo močnejšo zasedbo saksofonov. 

zelo sorodno zveneča barvna pes
trost preftnjenih kanlilen. 

O tenoristu Janezu Trčku sem v 
kritikah v časniku Delo prebral ne 
preveč ugodne kritike, o njegovih 
tehničnih pomanjkljivostih ali celo 
nesposobnosti pri prehajanju med 
registri, še zlasti v falzetnega in iz 
njega. Z vso odločnostjo trdim, da 
nič od tega ne drži in da bi se mo
ral glasbeni urednik osrednjega 
časnika Dela primerno opravičiti, 
povsem introvertiranemu kritiku pa 
javno izreči novinarski opomin. S 
tem želim poudariti, kako nepo
pravljivo škodo lahko povzroči kri
tik, ki se nekontrolirano in pred
vsem diletantska spušča v ocenje
vanje nečesa, čemur ni kos. Teno
rist Marjan Trček je nežna tenor-

Parnasu. 
Solist trobentač Stanko Praprot-

nik je kategorija, ki spada v vrh 
slovenske reproduktivne-instru 
mentalno-sidisttčne umetnosti. Nič 
čudnega torej, da se je spoprijel s 
skladb/), ki jo je priredil H. Lisjak, 
sum tudi trobentač par exellent e 
Kolorature, ki smo jih slišali, ne
dvomno presegajo vse meje visoke, 
pa tudi vrhunske sposobnosti, zna
nja in umetnosti. Za trenutke, ko je 
med pavzami »čistil« kolena svoje 
trohele, me je spreletavula groza, 
češ »kaj..., če rnu bo kaplju a teko 
čine zastavila aH pa popačila ene
ga ali celo več višinskih tonov, kar 
se še tako rado zgodi. ?« 

Ssolisti sta imela torej »prekte 
mansko« srečno roko, treba pa je 

Simfonični orkester Domžale-Kamnik je z bogatim glasbenim programom navdušil poslušalce v Kamniku in 
Domžalah, kjer je tudi nastala pričujoča fotografija. 

predvsem zato, ker s svojo karakte
ristično zvočno posebnostjo in bar
vo imenitno polnijo sredinske kon
traste na eni ter še očitneje podpi
rajo določene fragmente kanlilen 
na drugi strani, ter uvedno še ene 
tube (tako imenovanega F-basa). 

Godbeniki so mladi ljudje, pri 
godalih prevladujejo mlada dekle
ta, pri ostalih pa fantje, ker je po
polnoma razumljivo in običajno. 
Poleg koncertnega mojstra, ge. 
Branke Roglič, ki suvereno in na 
trenutke celo avtoritativno obvla
duje njej zaupani prvi položaj v or
kestru, sta samo še dva, ki že vseh 
trideset let neumorno sodelujeta v 
tem glasbenem korpusu. Ko sem se 
v mislih vračal v leto ustanavlja
nja, so se mi pred očmi prikazova
li profili takrat sodelujočih godbe
nikov, prav tako profesorjev, učite
ljev in dijakov glasbene šole, ki jo 
je tistikrat vodil moj prijatelj Stane 
Habe. Marsikoga danes ni več med 
nami, in zato bi bilo lepo. da jih 
pismeni kronisti, kijih med godbe
niki prav gotovo ne manjka znova 
izbrskajo iz zaprašenih zgodovin
skih arhivov in jih v besedi in zvoč
nem zapisu v naslednjih letih pred
stavijo publiki, ki se jih s kančkom 
nostalgije še vedno rada spominja. 

Ta korpus ima svojega naravne
ga predhodnika v Salonskem or
kestru glasbene šole Domžale, kije 
v zelo omejeni zasedbi igral slabo 
leto pred njim in se na prehodu v 
sedemdeseta preimenoval v orkes
ter sedanjega imena, torej obliko, 
ki naj bi nakazovala eno od kom
parativnih prednosti tesnega sode
lovanja med sosednjima mestoma 
Domžalami in Kamnikom v okviru 
osrednje slovenske regije. 

Mirne duše trdimo, da sta imela 
dirigent in verjetno tudi Tomai Ha
be srečno roko pri izbiri vseh štirih 
solistov. Mlada sopranistka Nina 
Kompare iz Mengša sedaj še štu
dentka solopetja z zelo prefinjenim 
koloraturno zvenečim glasom, je 
nedvomno pevska osebnost, ki 
mnogo obeta. Njena čista linija, 
perfekten posluh in že sedaj zelo iz
razita sposobnost glasbenega fra-
ziranja so se v polnosti ujemali s 
Spasičevimi nedvoumno nakazani
mi, iz partitur izhajajočimi zapisi. 
Izjemno, prav posebno doživeto in 
tehnično efektno se je Nina Kom
pare izkazala v duetih s tenoristom 
Trčkom, s katerim jo veže bolj ali 
manj enotna jakostna skupina in 

ska duša s prevladujočo romantič
no lirično spevnostjo. Njegov gla
sovni obseg je relativno širok in tu
di v tehičnem pogledu zelo dober, 
če že ne celo kaj več, kot to. Teno
rista Trčka seveda ne prištevam v 
skupino svetovnih tenoristov kot so 
recimo Caruzo, Gigli, Monaco ali 
pa sedaj še aktivni Pavarotti, ki so 
polnili koncertne dvorane po vsem 
svetu in močno zrevolucionirali te
norsko petje kot umetnost, pa tudi 
ne v skupino slovenskih velikanov, 
kakršen je bil rojak s Homca Gos-
tič, ki bo še dolga leta kot samo-
rastnik in edinstveni junaški tenor 
ostal v spominih in srcih vseh Slo
vencev. Daleč od tega. Istočasno 
pa so tudi zelo tudi blizu dejstva, da 
je Trček eden zelo iskanih tenoris
tov, ki mu katerekoli naša operna 
hiša lahko zaupa vsako, še zlasti li
rično tenorsko vlogo, in se lahko 
zanese, da jo bo z vsem žarom, spo
sobnostjo in vestnostjo ne le korekt
no in perfektno odpel, pač pa tudi 
igralsko izpolnil. 

Tenorist Trček, ki sem ga najprej 
primerjal s prerano umrlim Lipušč-
kom, ki se je razdajal kol lirični te
nor v ljubljanski operi (spomnite se 
le Prodane neveste) ter kot odlični 
tenorist-solist v prvem Slovenskem 
oktetu, se je po virtuoznem in boga
to razčlenjenem petju v Wells-Ha-
betovem Srečnem prazniku dokazal 
celo več kot to. 

Bas baritonistu Zoranu Potoča-
nu bi moral vsaj glede izrazitejše 
glasovne intezitete in relativno ze
lo širokega glasovnega razpona 
prisoditi še za spoznanje višjo oce
no. Potočan spada v krog solistov, 
ki so tudi igralsko zelo razigrani in 
sposobni, da se vživijo v srce in du
šo osebe, ki jo interpretirajo. Ker je 
tudi pevsko izrazito poln, vidim v 
njem pevsko kreaturo, ki je poslu
šalci že po enem nastopu ne poza
bijo več. Primerjalno bi lahko re
kel, da spada v krog nikoli pozab
ljenega Korošca, kar je v spevu 
Dulcamare tudi zelo impresivno 
dokazal. Celo s prednostjo, ki ji 
Korošec vsaj v zadnjih letih ni bil 
več kos. V mislih imam prevelike in 
predolge, z velikimi amplitudami 
posejane tremole, ki jih pokojni 
Korošec ni znal več premagovali. 
Neprekosljivost v tej izraziti ariji 
ga prav gotovo že sedaj poslavlja v 
vrsto tistih slovenskih solistov, ki se 
bodo še desetletja dolgo suvereno 
sprehajali po slovenskem pevskemu 

takoj ugotoviti, da tudi orkestralni 
korpus za njimi ni v ničemer zaos
tajal. Pod veščo Spasićevo roko jih 
je diskretno, pa vendar tudi vzpod
budno spremljal, ne da bi se karko
li vsiljivo vrinjal v spevnost ali pa 
namensko umirjenost solistove 
kantilene, ker se ob ie malenkostni 
nepozornosti lahko dogodi. Prav v 
tem je bila Spasičeva preudarnost 
in tenkočutnost na pravem mestu 
Vse priznanje, kajti prav v harmo 
ničnem sodelovanju med solistom 
in korpusom so največkrat tudi naj 
večja nesoglasja, največje napetos 
ti, ki jih lahko suvereno obvaluda 
in mojstrsko premaguje le izjemno 
dober dirigent. 

Kot sem ie zapisal, smo v »izsi
ljenem dodatku« slišali najprej 
osovno spevno melodijo iz Gobče
ve Planinske rože, operete, ki smo 
jo na prelomu v sedemdeseta letu 
peli in igrali tako v Kamniku v 
Domžalah. Avditorij je skoro »po
norel« in če bi jo ponovil trikrat, 
štirikrat, bi se aplavdiranje še ved
no ponovilo. Spomin me je zanesel 
do Radovana Gobca, ki mije v le
tih ko sva poučevala na sedanji 
Pedagoški fakulteti večkrat pripo 
vedoval, kako je skladal to in še 
druge operete (Hrneljska prince 
sa...). Spevnost. ki sta jo pričara 
la Komparetova in Trček, je bila 
daleč nad spevnostjo, ki smo je bili 
tistikrat sposobni, in danes bi se 
tudi avtorju Gobcu ob poslušanju 
utrnila solza sreče in ganjenosti. 
Drugi dodatek, arija iz Verdijeve 
opere, ki je ob svoji spevnost i in 
glasbeni opremi poslušalcem ved
no pri srcu, se je pri zadnjem -
tretjem dodatku Radecky maršu 
prevesila v vsesplošno sodelovanje 
in zlitje orkestra z avditorijem, kar 
je bilo po vseh ocenah tako Straus 
sov, kot tudi današnji Spasičev na 
men. 

Res enkratno doživetje, lepo 
praznovanje vstopa v prvo leto sto
letja in novega tisočletja, kot je ob 
zaključku ob odprti sceni poudaril 
predsednik kamniških kulturnih 
društev g. Božo Matičič. S prijazno 
ljubiteljsko geslo kamniške cvelti 
čarne Lap, ki je s cvetjem bogato 
opremila prostor in darovala šop 
ke rož za nastopajoče, se je ob po
kanju šampanjca zaključil dobri 
dve uri trajajoči novoletni slavnost 
ni in jubilejni koncert Simfonične
ga orkestra Domžale-Kamnik. 

Mag. CENE MATIČIČ 
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Učenci Glasbenega ateljeja Carl Orffna nastopu 
v Gradcu 

Tokrat je bilo doživeto srečanje 
Slovencev in Avstrijcev. 6. januarja, 
v prestolnici avstrijske Štajerske v 
Gradcu nekaj posebnega. 

Na povabilo samostanske skup
nosti slovenskih minoritov, ki že tri-

Ijudskih pesmi ter skladb iz zaklad
nice svetovne glasbene literature, 
obogatili bogoslužno slovesnost ob 
sklepu svetega leta 2000. Minorit 
župnik pater Martin je z občutkom 

indvajseto leto živi in deluje v Grad
cu in ima v upravljanju tudi župnijo, 
se je odzvala zasebna glasbena šo
la Carl Orff iz Kamnika - petintride
set učencev in učiteljev, ter dvajset 
staršev. Nastopajoči so s petjem in 
igranjem slovenskih in avstrijskih 

za skupnost in darom duhov
no povezati navzoče, sloves
nosti primerno vodil in daro
val sveto mašo, pri kateri so 

sodelovali učenci, učitelji in starši iz 
Kamnika. Zupljani, med katerimi je 
bil tudi bivši deželni glavar in celot
na slovenska skupnost, so popolno
ma napolnili akustično romarsko in 
Župnijsko cerkev Marije pomagaj. 

Zasebna glasbena šola. ki že še.s • 

to let deluje v Kamniku po programu 
redne glasbene šole s poudarkom na 
plesu, petju in skupinskem muzicira
nju v komornih glasbenih zasedbah 
klasičnih instrumentov in skupni ig
ri z Orffovimi instrumenti, je doseg
la pri sodelovanju pri maši in kon
certu po maši vrh svojega umetniš
kega ustvarjanja. To je bil hkrati tu 
di prvi nastop v tujini. Tudi po zaslu
gi polne cerkve, sodelovanja poslu
šalcev in njihovih aplavozov ter vi
soke motivacije otrok, je izzvenel do
godek v glasbeni užitek in neponov
ljivi dogodek, ki bo še dolgo odzva
njal v srcih mladih in delovni kot 
spodbuda staršem, vzgojiteljem in 
učiteljem. 

Posebna zahvala gre učiteljem, ki 
so pripravili program: Bernardi Ra-
kar. Ijauri Medved, Primožu Krista
nu, Antonu Šemrovu in Roku Rakar-
ju, predvsem pa požrtvovalnemu 
patru Martinu, ki se vedno znova 
kljub svojim zrelim letom spušča v 
nove pustolovščine, preseneča in bo
gati ljudi okrog sebe in spleta niti 
nove duhovne kulture in sodelovanja 
brez meja. 

MARJETA CER AR 

O NASILJU 
V novembru smo imeli na naši šoli naravoslovni dan. Pogovarja

li smo se O nasilju, ki je zelo pogost pojav, zato bi ga morali od
praviti. 

Učenci sedmega razreda smo v prvem delu reševali anketo o na
silju ter se na to temo pogovarjali z razredniki. Prišli smo do na
slednjih rezultatov (analizo ankete so opravili učenci osmega raz
reda): 

- 39% anketirancev nasilnega ravnanja še ni doživelo; 
- 26% anketirancev je bilo deležnih psihičnega nasilja in dajanja 

različnih vzdevkov; 
- 23% anketirancev je že bilo v šoli politih z vodo; 
- 22% anketirancev je doživelo zafrkavanje s strani sošolcev; 
- 10% in manj pa različna poniževanja, pljuvanje, uničevanje šol

skih potrebščin, grožnje, otipavanje, brcanje, uničevanje obleke in 
izsiljevanje. 

Pri razgovorih z razredniki in socialno delavko smo se pogovarjali 
O vrstah nasilnežev, žrtvah, možnostih ukrepanja, izvoru in oblikah 
nasilja. V drugem delu smo ustvarjali miselne vzorce in na to te
mo pisali spise. Nastali so zelo lepi izdelki. 

Nato smo odšli na razstavo Droge, ki jo je pripravil Koroški po
krajinski muzej. Ogledali smo si različne prispevke in nekaj slik nas 
je močno presunilo. 

Ta dan je bil za marsikaterega učenca naše šole zelo poučen, saj 
smo spoznali, da smo pogosto tudi mi sami izvajali nasilje, pa tega 

niti opazili nismo. Z veseljem 
smo podpisali prisego o neiz
vajanju nasilja v šoli in njeni 
okolici. Sprašujem se. kaj bi 
lahko naredili, da bi zaustavili 
ta začarani krog agresivnosti. 
Zavedam sc, da nasilja ne mo
remo povsem preprečiti, lahko 
pa ga z večjo obveščenostjo 
staršev, učencev in učiteljev 
zmanjšamo. 

MAJA KNEHTI..7.C 
OŠ TOMA BREJCA 

Utrinki razmišljanj naših 
učencev: 

LUKA REPANŠEK, 7. a: 
Nasilje je zelo širok pojem. 
Kar nekako bojim se pisati o 
njem. Je kot prosi rano morje, 
a kruto, kakor utapljanje v sla
ni vodi ... 

MILAN MANDELJC, 7. a: 
Vzrok za nasilje je lahko po

hlepnost, nečimrnost in lakomnost. Dogajajo se krivice, katerih po
sledice najbolj občutijo najmanj krivi ljudje. V zadnjih letih so otroci 
vedno pogostejše žrtve spolnega nadlegovanja starejših. To jih lah
ko zaznamuje za celo življenje. 

ŽIVA VUCKOVIČ, 7. a: In čisto za konec Se verz Toneta Pavč
ka, ki globoko \ sebi nosi tudi sporočilo, zakaj živeti brez nasilja 

»Na svetu si. da gledaš sonce, 
na svetu si, da greš za soncem, 
na svetu si, da sam si sonce 
in da s tega sveta odganjaš sence.« 

Šolsko športno 
društvo OS 
Marije Vere 
najboljše 

Športna zveza Občine Kamnik 
vsako leto organizira tekmovanja 
ŠŠI) osnovnih šol Občine Kam
nik, ludi v tem šolskem letu so bi
la že izpeljana tekmovanja v ko
šarki, rokometu, odbojki in ma
lem nogometu. Tekmovanj so se 
udeležili tudi učeni i in učenke OŠ 
Marije Vere. V vseh panogah .so 
bili najboljši, le fantom v košar 
ki in malem nogometu ni uspelo 
osvojiti prvega mesta, zato pa so 
osvojili odlično drugo mesto. 

Tudi na področnih tekmova
njih so se učenci in učenke naše 
šole zelo dobro odrezali. V od
bojki so tako fantje kot dekleta 
osvojili prvi mesti brez enega iz
gubljenega seta. Rokometaši in 
rokometašice ter igralke malega 
nogometa se lahko na področnem 
teknutvanju pohvalijo z odličnim 
prvim mestom. Košarkaricc pa so 
(po izredno slabem sojenju) osvo
jile drugo mesto ter košarkarji 
tretje mesto i skupim. 

Za tako odlične rezultate so za
služni vsi tekmovalci in tekmoval
ke naše šole. Pri fantih: Tadej Ur-
šič. Matevž Nartnik, Gašper Vir
man, Alojša Kolar, Bluz. Pirnat, 
Denis Šekič. Luka Rejc, DamirJo 
kič. Gregu Letnur, Nace Matičič 
in Goran Adiič. Pri dekletih pa: 
Evelin Kolar, Manja Zebre, Sabi
na Durukovie, Denisa Šekič, Jele
na Adžič, Tanja Božič, Maja Ziva-
nič, Vita Ca.s. Tadeja Kokalj, Ane-
la Šljivar ter Katja in Jana Urha-
nija. Za naše uspehe pa so še po
sebej zaslužni naši trenerji Dušan 
Balutto in Gašper Erman ter 
športni pedagog Milan Kerec, ki 
tudi vodi in organizira delo ŠŠI). 

Vsem tekmovalcem in tekmo
valkam želimo veliko dobrih 
uvrstitev v četrtjinalu tekmovanj. 

VITA ČAS, 
MANJA ZEBRE 

H.b. 

Slovensko srečanje učnih podjetij v ZUIM Kamnik 
V četrtek, 14. decembra, je v Zavodu za USpO 

sabljanje invalidne mladine potekalo že naje 
tradicionalno strokovno srečanje slovenskih uč
nih fHidjetij. Letos se je srečanja udeležilo rekor
dno število učnih podjetij iz sedmih srednjih šol, 
kjer projekt izvajajo. 

Srečanja sla se udeležili tudi ga. Danila Žu-
raj ustanoviteljica prvega učnega podjetja pri 
nas, in svetovalka Centra zaf>oklicno izobraže
vanje ga. Jana Ravbar Plohi, ki sta srečanje pro
fesorjev - mentorjev v učnih fmdjetjih izkoristili 
tudi za ustanovitev študijske skuj)ine za učno 
podjetje. 

Poslovno srečanje - prodajno-kataloški sejem 
so dijaki j K j H •sirili s tekmovanjem iz znanja s 
področja poslovanja učnih podjetij. Nastopne so 
kamniške mažorelke, seveda niso manjkale JKV-

ske točke m obisk dedka Mraza, ('.viol no zami
sel in organizacijo srečanja so izvedli dijaki 
tretjega in četrtega letnika Zavoda za usfx>sab-
Ijanje invalidne mladine fx>d vodstvom men
torjev (Hribar Rajh, Boje, Kocbek, Kolar, Per
šin). 

Učno podjetje - metoda izkustvenega fmdo-
bivanja znanja - vedno bolj kaže svoj pomen 
pri poslovnem izobraževanju dijakov na slo
venskih srednjih šolah, lako kot je to že doka
zala v drugih državah sveta. Evrof>ska učna 
podjetja f)a ludi podjetja iz ZDA, Kanade, Bra
zilije in seveda tudi slovenska med seboj sm Ic 
In jejo v združenju Europe, r katerem je vklju 
< enih prek ><)(><) učnih podjetij iz 15 držav. 

(HRIBAR RAJH, BO/C, 
KOCBEK, KOLAR j 

PIKAPOLONICA ZLETIV NEBO.. 
V vrtcu Antona Medveda, v 

enoti Tinkara na Bakovniku, jc 
skupina otrok, za katere skrbita 
vzgojiteljica Darja Kočevar in po
močnica vzgojiteljice Špela Novak. 
To so Pikapolonice, stare od dveh 
do štirih let. Pikapolonica je pra
star simbol za srečo in ti otroci 
so, sodeč po njihovih žarečih 
obrazih, ki jih srečujem vsak dan, 
ko prihajam po svojega sina, res 
srečni. Srečni pa smo tudi njiho
vi starši, kajti našim otrokom res 
ni dolgčas, saj sc z. njimi veliko 
dela. 

Ze septembra mi jc bilo jasno, 
da sta gospe Darja in Špela pol
ni energije, ki sta jo pripravljeni 
p<xlariti tudi našim malčkom. V 
teh mesecih jc nastalo žc veliko 
likovnih izdelkov, otroci so se na
učili novih pesmic in bibarij. Meni 
pa je najbolj všeč to, da vzgoji
teljici nc poznata vremena, ki ne 
bi bilo primerno za sprehod. Od 
otrok izvemo, kako so sc nastav
ljali soncu in kako so v dežju ple
sali, kot poplesuje jesensko listje, 
kako so v škornjih skakali po lu
žah ... Prepričana sem. da bi tudi 
sneg pošteno izkoristili, a kaj, ko 
nam le-ta letos noče nameniti 
zimskih radosti. 

Pestro jc bilo žc v mesecu ok
tobru, ko smo »Živeli zdravo za 
zabavo«. V vrtcu so za vse otro
ke in njihove starše organizirali 
skupinski pohod na Svetega Pri 
moža nad Kamnikom, ob torkih 

smo se lahko udeležili popoldan
skega pohoda na Stari grad, kar 
nekaj pikapolonic oziroma pikapo-
lončkov pa jc prvič sodelovalo na 
Tinkarinem družinskem krosu. 

Starši imamo enkrat mesečno 
možnost pogovoriti sc z vzgojite-
Ijico na govorilnih urah, v novem
bru pa smo bili prvič povabljeni 
v delavnico. Tokrat brez otrok. 
Pomagali smo pri izdelavi novolet
ne dekoracije za igralnico in hod
nike vrtca. V decembru smo se 
udeležili Sc ene take delavnice, na 
kateri pa smo skupaj z otroki iz
delali lučke prijateljstva, ki so ne
kaj časa romantično oznanjale no
voletni čas v vrtcu, sedaj pa kra
sijo naše domove. 

December pa jc res »aktiven«. 

Pikapolonice se z vzgojiteljico Darjo Kočevar in pomočni
co vzgojiteljice Špelo Novak ne ustrašijo niti dežja. 

V decembru smo vsi skupaj izdelovali lučke prijateljstva. 

Pikapolonice so z. Darjo in Špe
lo telovadile v telovadnici OŠ Ma
rije Vere na Duplici, ogledale so 
si koncert v glasbeni Soli v Kam
niku, krasile so igralnico, izdelale 
okraske /a smrečico, sc naučile 
pesmico za dedka Mraza, včasih ze 
zjutraj pozdravile dan s plesom in 
pesmijo, si ogledale igrici Žogica 
Nogica in Budilka v gozdu, ves 
mesec likovno ustvarjale, ... Lahko 
bi sc udeležile tudi nočnega poho
da na Stari grad, a na žalost se nih
če od nas staršev (iz. tc skupine) 
ni odločil za to prijetno druženje. 
A v decembru smo sc še enkrat 
srečali - pričakali smo dedka Mra
za s polnim košem daril, namenje
nih našim otrokom. Večer in za 
večino tudi leto 2000 v vrtcu se

je s prikup
no pogostit
vijo čestitka
mi in voSčili 
prijetno za
ključil. 

Lepo jc. 
ko gre otrok 
/jutraj rad v 
vrtce, ko sc 
stisne k I )ai 
j i ali Špeli, 
tebe pa po
zdravi njun 
nasmejani 
obraz; ko 
veš, da se 
ima tvoj ot
rok čudovito 
in ko tudi 

po delovnem dnevu Špela še ved
no nasmejana odda malčka v tvo
je naročje. Lepo je biti Pikapolo
nica ali njena mamica, njen očka 
in upam, da jc lepo tudi vzgojite 
Ijici in njeni pomočnici. 

Želim, da bi bilo sodelovanje tu
di v novem letu tako dobro, da bi 
gospa Mojca Svete, ki vodi to eno
to, Sc naprej svoja dekleta dobro 
motivirala za tlelo in da bi Špela 
in Darja ostali z. našimi »mulčki« 
vse tja d<> odhoda v šolo. 

I o si želim jaz, vem. tla je laka 
moževa želja, prepričana pa sem 
tudi, da nisva edina. 

Zadovoljna mamica 
Nataša Plankii 

Mekinjski trikraljevski 
koledniki so obiskali, tu
ko kot njihovi vrstniki, v 
Tunjieah, na Selab, i 
Stranjah, Godiču, Šmar-
ci, Nevljah, Podgorju in 
tudi v /.g. Tuhinju mnoge 
družine v svojih krajih in 
jim zaželeli mir in srečo v 
letu 2001. ^ 

Trikraljevski koledniki, »Gašperji, Mihi in Boltežar-' 
ji« iz Tunjic, Stranj, Godiča, Mekinj, Nevelj in Šmar-
ce po pevski vaji 29. decembra pri »Birtu« v Tunji
eah. Vsi ti in njihovi vrstniki iz Sel, Podgorja so po
hvalno po novem letu obiskali mnoge družine v svo
jih krajih in tudi v Zg. Tuhinju in Kamniku, ter jim 
ob tej priliki zaželeli mir in srečo v letu 2001. Hva
la vsem, ki ste jim ob tej priliki darovali, še posebej 
za pomoči potrebne v občini in v misijonih. 

Odbor za oživljanje starih običajev pri OO Nova 
Slovenija Kamnik 
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Seminar za turistične vodnike po regiji 

(nadaljevanje s 1. strani) 
Slavljenka je ob srečanju z 

nami povedala marsikaj zarti 
mivega in šegavega, saj je polna 
življenja, izkušenj in modrosti, 
kijihjmnašaživljenje. Marsiče
sa so se spomnili Htdi sin Fran
ci z ženo, sinom in hčerko, ki so 
za tO priložnost pripotovali iz 
Nemčije. 

Če se vrnemo sto let nazaj, 
ugotovimo, da se je It. januar 

ja 1901 v Krtini rodila Antonija 
Berdnik v številni družini deve
tih otrok, izmed katerih danes 
živi le še ona. Že kol mlado dek
le je morala poprijeti za delo. 
služila je v različnih krajih. Z 
možem. Antonom - Tonetom, ki 
je bil šofer avtobusa, sta se poro-
čilaleta 1937. Rodila sta sejima 
hčerka Metka ter sinova Franci 
in Mirko. Antonija je izgubila 

moža pred dobrimi desetimi le
ti, danes pa jo razveseljuje />el 
vnukov in sedem pmvnukov, 

Še pred časom je poleg gospo
dinjskih opravil rađa tinjala vr
tiček blizu Hiše. A noge niso več 
tako prožne, zato nekoliko več 
počiva, a še vedno s posebnim 
zanimanjem sjiremlja življenje 
okoli sebe, predvsem rada hov. 

Ko smo ji nazdravili, je tudi 
slavljenka gospa Amonija sku
paj z nami srknila požirek ruj-
nega šampanjca, kot namjeob-
ljubila ob našem lanskoletnem 
obisku na 99. rojstni dan. 

S prijetnimi vtisi smo < odhaja
li od naše Tončke, kije med naj-
stttrvjšimi občani kamniške ob
čine. Še enkrat smo si stisnili ro
ke šprepričanjem, da se homo v 
naslednjih letih še srečevali. 

STANE SIMŠIČ 

V decembru 2000 se je v organizaciji Turistično informacijskega 
centra občine Kamnik in ob finančni pomoči Občine Kamnik v pros
torih Občine odvijal seminar za turistične vodnike po regiji. Semi
nar je obiskovalo in uspešno opravilo 14 slušateljev, ki smo z zani
manjem sledili predavanjem Iztoka Bončina iz agencije Palladio iz 
Ljubljane, ki se ukvarja z izobraževanjem v turizmu. 

Slavljenko Tončko smo razveselili tudi z diplomo kamniškega društva upo
kojencev. V teh dneh pa ji ho /.veza društev upokojencev Slovenije oh vi
sokem življenjskem jubileju podelila veliko plaketo. 

Seminar za turistične vodnike 
je trajal 50 ućnih ur in je vse
boval teoretični in praktični del, 
sestavljen i / , štirih dopolnjujočih 
se poglavij. Prvo je bilo Vodstvo 
turističnih potovanj - tu smo se 
srečali z vrstami, načinom in 
tehniko vodenja, s postopki v 
problematičnih situacijah ter ča
sovnim in prostorskim načrtom 
vodenja. 

V sklopu Dopolnilne /vrsti 
vodenja smo spoznali, kako važ
no je poznavanje psihologije /a 
turis t ične vodnike, bonton in 
kodeks vodnikov, osnove poslo
vanja v turizmu, turistična zako
nodaja, preizkusili smo se tudi 
v javnem nastopanju. 

Pri Strokovnih predmetih 
smo se usmerili na zgodovino, 
geografijo, etnologijo in umet
nostno zgodovino. Predmete 
smo obdelali po skupinah in jih 
kasneje tudi predstavili. Spoznali 
smo. da je treba vire znali po
iskali in jih tudi znati uporabi
ti. Obdelali smo predvsem mes
to Kamnik: lego in podnebje, 
rastje in živalstvo, zgodovinske 
in kulturnoumetniške spomeni
ke, znane Kamničanc, kamniške 
hiše, šege in navade, oblačilno in 
prehrambeno kulturo, stare obr
ti in industrijo, arheološka izko
pavanja, pešpoti in kolesarjenje 
in jih na seminarju tudi predsta
vili. V seminarskih nalogah smo 
obdelali Kamnik. Mekinje, Tu-
njice. Tuhinjsko dolino in Mot
nik. Seznanili smo se s turistič
no podobo in orientacijo po re
giji 

Vrbanetova ata in mama 
- 55 skupnih let 

Angelca in JoZc Mošnik. po do
mače Vrbanetova mama in ata iz 
Špilaliča sta 26. januarja prazno
vala 55 let skupnega življenja. 

Angelca se je rodila aprila 1923 
pri Seilcljšakovih v Spitaliču. Do
ma so imeli kmetijo in je bilo tre
ba kar kmalu poprijeti za vsako 
delo. najprej v hiši, kasneje tudi 
na njivah in travnikih. Takrat ni 
bilo strojev. Še zelo mlada sc je 
pridružila žanjicam, ki so v pek
lenski vročini vihtele svoje srpe in 
žito povezovale v snope, ter hi
tele, da bi bilo delo čimprej 
opravljeno. Ves plevel na njivi je 
bilo treba opleti s pralco in kle
če na kolenih. Takrat so sejali še 
veliko strniščnega korenja in ple-
tov tegji jc bilo še posebej zamud
no delo. Treba je bilo priskočiti 
na pomoč pri oranju z /ivino ali 
pri obračanju in zgrabljanju sena. 
Vso krmo so ročno zgrabili, zvo
zili z vozovi ali celo znosili na ra
mah. Kljub težkemu življenju sc jc 
vedno našel čas tudi za počitek in 
veselje. 

ludi Jože praznuje rojstni dan 
meseca aprila. Rodil sc jc leta 
1922 pri Vrhanctovih v Novi Reb
ri, sedaj Špitalič. Tudi zanj otrošt
vo ni bilo igra. pac pa delo in Ze 
zelo zgodaj je odhajal s kosci ko 
sit, v planino napravljal drva ali 
pa jc bilo potrebno skidati gnoj 
v domačem hlevu. 

I eta so tekla in Angelca in Jo
že, ki sta bila pravzaprav soseda 
s sosednjih hribov, sta odraščala. 
Ona jc postala prikupno dekle, on 
postaven fant. Ob nedeljah sta se 
videla v cerkvi, ker pa ju jc srce 
vleklo drug k drugemu, sta ob 
kakšnem likofu že našla čas, da 
sta izmenjala besedo. 

Toda v deželo je prišla vojna, 
ljudje so s strahom zrli v prihod
nost. In tako sc jc zgodilo, da so 
v mi zli januarski noči leta 1945 k 
Vrbanctovim čez. Mcnino prišli 
partizani Toda bili so izdani in 
prišli so Nemci. Vnel sc jc srdil 
boj, Nemci so ubili dva partiza
na, šlirim jc uspelo pobegnili. 
Vrbanclovcga gospodarja, ložeto-
vega očeta ter mamo, dva brata 
in dve sestri so zvezali in jih za
prli v hišo, to pa zažgali. Tako jc 
Jože, takrat 23-letni fant, ostal 
sam. Ze prej jc v partizanih pa
dci brat Blaž. to strašno noč jc 
v ognju domače hiše izgubil vse 
svoje najdražje. Sest članov dru
žine! K sreči ga ni bilo doma, si
cer bi gotovo tudi njega dolete
la strašna usoda. 

Od doma je ostalo le pogoriš
če. Pogosteje sc je oglašal pri Se-
dcljsakovih, kjer so mu ponudi
li pomoč, da je preživel in do
čakal konce vojne. Kol iz iskre 
pod pepelom je iz isknec, ki jc 
med Angelco in Jož.ctom že ne-

m 

Angelca in Jože Mošnik iz Špilaliča sta januarja praznovala 55 tet zakona. 

kaj časa tlela, zagorel pravi pla
men ljubezni. 

Jože je Angelco zasnubil in 
26. januarja 1946 sta se poročila. 
Vse svoje moči sta usmerila v iz
gradnjo novega doma. Koliko kr
vavih žuljev, koliko litrov znoja, 
koliko neprespanih noči je bilo 
potrebno, da je bila kmetija ob
delana, da jc Vrbanctov dom spet 
stal! In postal je varno in toplo 
gnezdo šestim otrokom, ljeta l'MX 
se je rodil Jernej, potem 1952 
Blaž, leta 1954 Jožica, potem Jo
že (1960), leta 1965 Marko in kot 
zadnja, leta 1967 šc Mimi. 
Življenje ni bilo lahko, toda oče 
Jože ni nikdar v življenju tarnal. 
Vse. kar sla si / Angelco ustva
rila, sta zgradila brez pomoči 
družbe. / lastnimi rokami in s po
močjo sorodnikov. V težavah sta 
se z zaupanjem obračala k Bogu 
in Mariji in v zahvalo vsako leto 
romata na Brezje. Vera, upanje, 
ljubezen - to jima jc dajalo 
moč. Znala sta potrpeti drug z 
drugim, znala sta prisluhniti sebi 
in sočloveku, si zaupati. Svojim 
otrokom sta znala nuditi varno 
zavetje in družinsko srečo. Znala 
sta jim vcepiti ljubezen do doma
če zemlje, do domače hiše, do 
domače cerkve. Vsi so si ustvari
li svoje družine, imata 14 vnukov 
in pravnukinjo. Otroci in vnuki se 
radi vračajo domov. Doma je 
ostal najstarejši sin Jernej. Iako 
kol ata in mama tudi Jernej in 
njegova žena Dragica svoje brale 
in sestre, svake in svakinje 
sprejemata z odprtimi rokami. Vsi 
so med seboj zelo povezani in vse 
družinske praznike praznujejo 
skupaj. Pred petimi leti, ko sta 
mama in ata praznovala zlato po
roko, so jima pripravili veliko 
slavje. Tudi letos so sc povcsclili 
in jima pripravili majhna presene
čenja. 

Jubilantoma iskreno čestitamo 
in želimo, da bi jima zdravje še 
dolgo dobro služilo, da bi jima 
Bog naklonil moči, da sc čez pet 
let srečamo ob njuni biserni po
roki. 

M . M . 

Predavatelj Iztok je tudi sam 
turistični vodnik z večle tno 
prakso. Pred našim seminarjem 
se je vrnil iz Avstralije, zato 
smo mu še toliko bolj prisluh
nili, saj nam ni podal le osnov
nih informacij za začetnika, ki 
se prvič sreča s turistično sku
pino, pač pa nam je poskušal na 
najboljši način prestaviti tudi iz
kušnje z različnimi skupinami 
turistov in kritične situacije. Ko 
smo predstavljali svoje teme, 
nam je z nasveti sproti poma
gal in nas opozarjal, kaj je dob
ro in kaj ni, nas poučil, kaj je 
važno za turizem in kaj ne. 

Na zelo mrzlo drugo soboto 
v januarju 2001 smo imeli prak
tični del seminarja - vodenje iz
branega dela regije. Vsak jc 

predstavil del poti od avtobus
ne postaje mimo Glavnega trga 
do Maistrovega spomenika in 
nazaj do frančiškanskega samo
stana. Od tam smo se odpravili 
po Samostanski ulici na Mali 
grad, od koder smo zaradi stru
penega mraza obdelali še Meki
nje. Ogledali smo si Šutno, šu-
tensko cerkev in obiskali Sadni-

• karjev muzej, kjer nam je 
dr. Niko Sadnikar natrosil veli
ko podatkov. Pot smo nadalje
vali na Zaprice in se po Kolo
dvorski ulici vrnili do kavarne 
Veronika, kjer smo premrle ude 
ogreli ob vročem čaju. Zaradi 
strupenega mraza smo kar tam 
obdelali Se Tunjice. 

Že v decembru smo opravili 
pisni preizkus znanja, po prak
tičnem delu pa smo dobili po
trdila o opravljenem seminarju, 
ki nam bodo prišla prav, ko bo 
sprejet občinski odlok o turis
tičnih vodnikih v regiji, kajti v 
bližnji prihodnosti bodo skupi

ne lahko vodili le vodniki z 
ustrezno licenco. 

Seminar je bil zelo dobro or
ganiziran, dal nam je veliko, 
vendar nam je predavatelj Iztok 
dal vedeti, da se mora turistič
ni vodnik stalno in aktivno iz
obraževati ter pridobivati nova 
znanja. Znanje in izkušnje so tu
di pogoj za izboljšanje vloge in 
pomena turist ičnega Vodnika. 
Prvo, kar smo po seminarju na
redili, je bil ogled Galerije M i 
he Maleša in Muzeja Zaprice. V 
prihodnosti pa nameravamo 
opraviti nekaj izletov skupaj z 
gospo Nušo iz TIC Kamnik. V 
svoje programe bi želeli vklju
čiti tudi najbolj oddaljeni del 
kamniške občine , Motnik, ki 
ima kar nekaj zanimivosti in 
Tuhinjsko dolino, kjer se odpi
rajo možnosti za turizem v na
stajajočih termah Snovik. v po-
hodništvu in kmečkem turizmu. 

MARINKA MOŠNIK 

Vseh 14 bodočih vodnikov po kamniški regiji, predavatelj Iztok in predstavnica TlC-a Kamnik ga. Nuša na obis
ku pri dr. Niku Sadnikarju. 

Bučno in manj bučno praznovanje 
Novo leto se rodilo, 
da bi vedno sončno b 1o, 
staro se jv poslovilo, 
slabo naj f)ozabimo. 

Dosti truda je potrebno, 
za prij>ravo jmaznikov, 
se od stroškov zavrtelo, 
maček resno je grozil. 

Bučni jnazniki minili, 
so petarde pokale, 
končno smo si oddahnili, 
preživeli praznike. 

Da bi znali spoštovati, 
kar jmnuja nam fmmlad, 
do okolja bolj fmjazni, 
smemo kaj pričakovat. 

Skromnost nam je bolj po meri, 
naj dogodek fnše dan, 
več se moramo družili, 
v krogu svojih jnaznoval. 

Le odjirimo vrata smehu, 
lepe misli prebudi, 
sreča naj botruje zdravju, 
luč ljubezni najgori. 

Da bi znali se ceniti, 
kar življenje bogati, 
se prihodnosti ni bati, 
nove tvegali poli. 

Brez priprave iznenada, 
za prijetno srečanje, 
ni nam treba reči hvala, 
da je vse za nami že. 

FRANC RAVNIKAR 

® 

Podjetje za komercialni inženiring, d.o.o 
Trgovina z gradbenim materialom 

Krakovska 4 B, DOMŽALE 
TEL: N.C.: 01/722-00-20 

TRGOVINA: 01/722-05-60 
FAKS: 01/721-32-88 
e-mail: dom&sam.si 

Trgovina z gradbenim materialom 
Zg. Stranje 1A, STAHOVICA 
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OD OPEKE... DO STREŠNIKA - in še mnogo več... !!! 

NA NAŠIH PRODAJNIH MESTIH VAM NUDIMO VSE ZA GRADNJO IN OBNOVO 
TER7A UREDITEV DVORIŠČ IN OKOLICI: VAŠEGA DOMA 
KRITINE: BRAMAC, TONDAC1I, SALONIT. CREATON IN OSI Al I 

HIDRO IN TERMO IZOLACIJE 
APNO, CEMENT, MALTI T 

FASADE IN FASADNE SISTEME BA UMIT JUB in TIM 
SCHIEDEL DIMNIKE 

ARMATURNE MREŽE IN BETONSKO ŽELEZO 
ROBNIKE, TlAKOVCE, BETONSKA KORITA 
OPEKO IN OPEČNE IZDELKI. VSEH VRST 
ORODJE IN OPREMO ZA GRADBENIŠTVO 

TER OSTALE ARTIKLE IZ PRODAJNEGA ASORTIMANA 

VABIMO VAS, DA NAS OBIŠČETE IN SE PREPRIČATE O NAŠI PONUDBI. 

/a kamionske pošiljke vam nudimo prevoz fco kupce in možnost dostave avtodviguloin. 

V trgovinah Vas pričakujemo vsak dan od 7. do 19. ure. oh sobotah pa od 7 do 13. ure 

internet: www.sam.si 
V SA M-u NISI NIKOLI S A M !!! 

mailto:st@sam.si
http://www.sam.si
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STAROSVETNO SMUČANJE 
Še malo, pa se bodo po 

strminah že drugič zapodi
li smučarji Kamniške Grče. 
Kje se bo letos tekmovalo, 
je odvisno od vremena, za
to so prireditelji postavili 
dva časovna termina v za
četku meseca marca. Da bi 
bile letošnje tekme še bolj 
privlačne in se še bolj pri
bližale preteklemu času ta
ko po opremi, oblačilu in 
tehniki smučanja, podajamo 
nekaj skromnih napotkov. 

V preteklem stoletju de
limo smučanje nekako v tri 
obdobja: v starosvetno smu
čanje, sodobno smučanje in 
smučanje po vojni ali mo
derno smučanje. 

Starosvetno smučanje 
opisuje že Valvasor. Tako
le pravi: »Na 
Kranjskem poznajo 
kmetje neki redek 
izum. kakšnega ni
sem še videl nikoli 
v nobeni deželi, 
namreč, da se spuš
čajo pozimi, ko le
ži sneg po visokem 
hribovju, z never
jetno naglico v do
lino. V ta namen 
vzamejo po dve le
seni deščici, četrt 
palca debeli, pol 
čevlja široki in pri
bližno pet čevljev 
dolgi. Spredaj sta 
deščici ukrivljeni 
navzgor. Na sredini 
je usnjen pas ali 
jermen, da se vtika
jo noge vanj. Poleg 
tega ima kmet še 

čvrsto gorjačo v rokah, ka
tero nastavi pod pazduho 
in se drži močno nazaj, da 
mu je za oporo in krmilo. 
Tako se drča po najbolj str
mem pobočju. Kaj takega 
se prav v nobeni deželi ne 
vidi.« Seveda jc tu mišljeno 
bloško smučanje, katerega 
lahko posnemamo tudi da
nes. Takega smučanja dru
god v naših krajih ne po
znamo, saj jc prelomnica 
med starosvetnim smuča
njem in sodobnim smuča
njem nekako med leti 1911/ 
1912. Zato pri tem smuča
nju uporabljamo kratke 
bloške smuči z usnjenim 
pasom, kol ali palico, po 
možnosti škornje, kožuh in 
kot pokrivalo polhovko ali 

klobuk. Kožuh lahko zame
njamo za kratek zimski 
suknjič iz debelega blaga. 
Rokavice so volnene, eno-
palčniki. 

Na prehodu v sodobno 
smučanje, ki ga je pri nas 
uvedla predvsem avstrijska 
vojska, se je praktično zače-

pa tudi drugi spretni samo
uki. 

Tako je sodobno smuča
nje v obdobju od leta 1920 
pa tja do leta 1940 izpodri
nilo starosvetno smučanje. 
Naglo se je širilo po sloven
ski deželi, predvsem v Pla
nico, Kranjsko Goro, Bohinj, 
Tržič in Kamnik. Spremenila 
se je oprema, tehnika in na
čin oblačenja. 

Nova tehnika smučanja. Škarjasta kristianija pri krmarjenju skozi slalom 
(Šola alpskega smučanja 1966). 

Starosvetno smučanje 1910. Smuči niso bloš
ke, temveč norveške, ki so pričele prodirati v 
srednjo Evropo, že s kovinskim stremenom in 
usnjenim ozkim pasom. 

la izpopolnjevati tehnika 
smučanja. Drenovci so leta 
1911/1912 že smučali na nor
veških smučeh in z vezmi, 
ki jih je naredi Georg Bilge-
ri, instruktur smučanja v av
strijski armadi. Tedaj sta bili 
prvič uvedeni dve palici in 
alpsko-nordijska tehnika 
smučanja, ki je trajala neka
ko do leta 1930. Bloških smu
či niso več uporabljali, razen 
domačini na Blokah, saj v 
drugih krajih ni bilo te tra
dicije. Leta 1942 so jih pre
povedali uporabljati Italijani. 
Zanimivo je, da so te nove 
norveške smuči izdelovali 
tudi naši mizarji in kolarji 

Novost pri sodobnem 
smučanju, poleg tehnike, je 
vsekakor uvedba kandahar 
vezi, ki so se pojavile sko
raj na vseh smučiščih leta 
1933. Nekako v tem letu so 
se pojavili tudi robniki, pa
lice so bile iz bambusa, ra
zen onih leskovih, ki so jih 
izdelovali skupno z doma 
izdelanimi smučmi. Pri ob
lačilu se je pojavila vetrov
ka ali anorak, hlače »pum-
parice«, ki so se zapenjale 
pod koleni ali nad gležnjem. 
Kot pokrivalo je služila ta
ko imenovana norveška ka
pa s ščitnikom ali pleten 
trak v obliki križa. Žene in 

bi bilo to novo moderno 
smučanje poglavje zase. 

Nas zanima predvsem ob
dobje med obema vojnama. 
Obrnimo kolo časa v to do
bo, v dobo otroštva in spo
minov. Po tem sc ravnajmo 
in po teh spominih hrskaj
mo za starimi stvarmi, za 
staro opremo, oblačilom, 
klobukom ali polhovko, ka
po s ščitnikom ali starim 

dekleta so smučale v krilih, 
po tedanji zimski modi, po 
letu 1930 pa že v hlačah. 
Proti koncu so se začele 
pojavljati koničaste hlače, 
tako imenovane »spitzhozc«, 
ki so jih nosili še dolgo po 
vojni v vseh smučarskih dis
ciplinah. Razumljivo je, da jc 
bilo pred vojno zelo malo 
smučarjev s sodobno opre
mo, še manj pa tekmovalcev 
in klubov. 
Smučarji, ki 
so smučali za 
zabavo, so bi
li pač zimsko 
opravljeni, za
to je danes 
težko vskladi-
ti opremo in 
oblačilo teda
njega časa. 
S o d o b n o 
smučanje sc 
razlikuje od 
starosvetnega, 
saj uporablja
mo vse iz ob
dobja po prvi 
vojni pa do 
druge vojne. 

Po končani 
drugi svetov
ni vojni, se je 
smučanje ze
lo naglo Širi- Na sliki je smučarka leta 1939. Smuči z robniki in kan
io tako da čtahar vezmi, palice iz bambusa, koničaste hlače, pulo-

,. ver, pleten trak v obliki križa in volnene rokavice pet-
smo postali p a l i n i k L 

kar narod 
smučanja. Pojavile so se no
ve lepljene lesene smuči, ko
vinske in plastične. Palice so 
iz kovine, aluminijaste ali 
jeklene in predvsem nove 
varnostne vezi. Smučanje je 
postalo povsem nekaj druge
ga, kot pred vojno, zato naj 

dobrim nahrbtnikom. Upa
mo, da bo letos še bolj pes
tro, lepše, kar jc pa odvisno 
o nas samih, naše dobre vo
lje, našega sodelovanja in 
obiska. 

ALEKSANDER 
SARNAVSKY 
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Zimska vaja GRS na Obirju 

/'ostaja GRS v Železni Kapli, kije lansko jesen praznovala 50. oblet
nico ustanovitve, je tudi letos na svojo redno zimsko vajo povabila po
staje GRS, s katerimi bolj ali manj redno sodeluje. Žal so se te skupne 
vaje, kije bila 20. in 21. januarja na Obirju, poleg avstrijskih udeležili 
samo Se en reševalec iz Celja in štirje iz Kamnika. 

Prvi dan je vaja potekala najprej po delovnih lovkah na grebenu nad 
Kapelsko kočo. Na njih so vadili izdelavo sidrišča v snegu in spust po
nesrečenca z UT nosili s posebnim nastavkom za transport v snegu, is
kanje zasutih v plazu s pomočjo plazne žolne in psov in seveda še naj
pomembnejše elemente prve pomoči za oživljanje. Nato je bilo še iska
nje zasutega v plazu s pomočjo plaznih psov in sondiranja. Naslednji dan 

Iskanje zasutega v plazu s sondiranjem. 
pa je bila v vetrovnem in oblačnem vremenu, med zmernim sneženjem, 
izvedena turnosmučarska tura na Ojsterc (2142 m), vendar so z vrha za
radi pretanke snežne odeje in spihanega grebena smučali samo najbolj 
trmasti. 

Ker je bila večina vaje narejena ž.e v soboto, je bila zvečer opravlje
na tudi analiza. V njej je bilo ugotovljeno, daje bila vaja zelo uspešna, 
posebej še sodelovanje med avstrijskimi in slovenskimi reševalci. Kljub 
nekaterim manjšim razlikam med metodami slovenske in avstrijske GRS. 
bi lahko reševalci iz vseh postaj, ki so sodelovale na tej vaji, uspešno de
lovali skupaj v primeru resnične potrebe. Tudi jezik (nemščina - sloven
ščina) ni delal nobenih težav, čeprav se opaža, da slovenščina iz teh ne
koč povsem slovenskih krajev postopoma izginja. Zalo jo tudi taki obis
ki, kjer Slovenci iz Slovenije govorijo slovensko, ohranjajo pri življenju. 

Helikopterska vaja 
postaje GRS Kamnik 

Pri reševanju v hribih že precej 
časa uspešno sodeluje tudi heli
kopter. Če so ugodne razmere, po

gosto kar sam, seveda skupaj z re-
ševalcem-letalcem in zdravnikom, 
opravi reševanje ponesrečenega. 

Velikokrat so razmere tak
šne, da lahko posredujejo sa
mo ljudje - reševalci. Da bi 
bilo sodelovanje med heli
kopterjem in reševalci resnič
no uspešno, je potrebna vaja 
in popolna usklajenost. Zato 
so imeli člani postaje GRS 
Kamnik v soboto, 2. decem
bra lani, vaje s helikopterjem 
na Veliki planini. 

Med vajo so tako ponovili in 
vadili osnovne operacije: izbi
ra mesta za pristanek, usmer
janje helikopterja na mesto 
pristanka, vstopanje in izsto
panje in prevozi na vrvi pod 
helikopterjem z. odlaganjem 
na izbrano mesto, medtem ko 
helikopter lebdi v zraku. Vaja 
je bila uspešno izvedena v 
sončnem toda precej vetrov-

Prevoz štirih reševalcev na jekleni vrvi pod nem in hladnem vremenu, 
helikopterjem. 

ŠAHOVSKE NOVICE 

BOJČ 

K o l vsako leto smo tudi v za
četku letošnjega leta kamniški 
šahisti naredili obračun lansko
letnih šahovskih tekmovanj, do
sežkov in sprejeli načrt za letoš
njo leto. Največji uspeh je do
segla ekipa kamniniških šahislov 
veteranov, ki je poleg prvenslva 
gorenjske regije, dosegla na dr
žavnem prvenstvu tretje mesto 
v postavi Igor Penko, An ion 
Božič, Albin Štrajhar, Pavla Ko
sir in Marjan Ogrinec. 

Pri pregledu dvanajstih me
sečnih turnirjev je dosegel pr
vo mesto in prehodni pokal 
Srečo Sitar, sledita mu Lojze 
( , erar in Alb in Štrajhar. Na 
dupliskem turnirju je zmagala 
Pavla Košii pred Albinom Št raj
anjem in Francem Ravnikar-
Jeril. Tudi na veteranskem lur-
n i r J u je zmagala Pavla Košir 
Pred Albinom Štrajharjem in 
M: n.lanom Ogrineem. 

Turnirjev se je udeleževalo 45 
šahistov. 

Letos bomo nadaljevali z red
nimi šahovskimi turnirji z igral
nim časom deset minut na igral
ca vsak prvi in drugi ponedeljek 
ob 17.30 za veterane ter vsako 
drugo nedeljo v mesecu ob 
9. uri, vselej v šahovskih prosto
rih v Kolodvorski ulici 5 v Kam
niku. Načrtujemo nagradni ša
hovski turnir ob občinskem 
prazniku - 29. marcu za šahiste 
kamnisko-domžalskega področja. 

Naše uspešno delovanje nam 
omogočajo ludi sponzorji Me
so Kamnik, Stupo d. o. o.. No
va ljubljanska banka Kamnik, za 
kar smo jim hvaležni in upamo, 
da bodo naše dejavnosti podprli 
tudi v prihodnje. 

Vse ljubitelje šahovske igre, še 
posebej mladino, vabimo, da se 
udeležujejo naših tekmovanj. 

M A R J A N O G R I N K t 

S smukelci in kolci 
do srebra in sedmice 

Smučarski tekači in tekačice so prvi v novem tisočletju dobili naj
boljše v deželici na sončni strani Alp. Državno prvenstvo na Rud
nem polju na Pokljuki je bilo namreč prvo izvedeno prvenstvo med 
športnimi panogami v Sloveniji. Že dolga leta med najboljše na naj
pomembnejšem domačem tekmovanju svoja imena na vrh razpre-
delnic ponesejo tudi Kamničani: Tatjana Smolnikar, Ivan Sušnik, 
Jože Klemene, Andrej lanišek, Milan Sedušak, Zvone Kemperlso v 
osemdesetih posegati pod vrh. Potem seje začela era Andreje Ma
li. Tudi na 15 kilometrov v drsalni tehniki, sprintu in zasledoval
nem teku je bila medfavorilinjami. II naslovov najboljše, ki si jih 
je pritekla od leta 1994, je njen »image« {potisnilo zelo visoko. Pone
kod tiha favoritinja, v sprintu glavna, a do 12 zvezdice še ni zmog
la. Na 15 kilometrov odstoji Vsfmnlu drugo mesto in v zasledoval
nem teku četrto. Manj od pričakovani, a vse ima svojo zgodbo. Nje
no opravičilo je trd treningpo že tolikokrat, omenjenem programu 
glavnega reprezentančnega trenerja Jarma Punkkinena za svetov
no prvenstvo ti Lahi iju (od 15. februarja dalje). Utrujenost je bila 
preveliha, V sprintu je doživela prvi poraz proti slovenski tekmoval
ki. Skalp ji je vzela Teja Gregorin iz Ihana. »Trudim in mučim, se 
mnogo bolj kol ostale, vendar tako ostaja,« je četrto mesto v lovlje
nju j H zjasnila Andreja. V hrbet je gledala tudi prvakinjo Petro Maj-
dič iz Brinj v občini I ><>l, ki smo jo nekoč že proglasiti za morebit
no prebivalko Godiča. Tudi glasni navijači iz Stahovice so prip& 
mogli do njenega četrtega naslova prvakinje. Kri izpod Kamniških 
planin se namreč pretaka hitreje kol druge. Je gostejša (in ne j>re-
gosta), mišice zrastejo močnejše, telo bolj gibljivo, koordinacija gi
banja izpopolnjena, predvsem pa glava na pravem mestu. In. hit
re smuči Fischer, pa čevlji Aljnna vrhunski, jirava maža Swix, ...In 
vse to je potrebno negovati iz dneva v dan, celo dvakrat na dan, 
čez celo leto, leta, desetletje. 

toliko je nastop na državnem prvenstvu drugačna zgodba. »Kaj 
pa tebe meče,« seje zaslišal vprašujoč gjas iz bližnje hiše, ko sem vle
kel late iz plota, odpiral leseno leso in odpenjal žico električnega 
pastirja, Megla seje že vlekla pod Vovarjem. Prav nič prijazno. Štiri 
popoldne je udarila ura nekaj dni pred najkrajšim dnevom leta, ko 
sem jmkolovratil na »Gojzd«, kol rečejo domačini najvišje kraške 
planotice na Kamniškem. In ni me privlekla radovednost, kako kaj 
živijo domačini na pragu pozne zime v teh že visokogorskih kra
jih. Iskal sem sneg, malo več snega, za zimsko tekaško pravljico. Pet 
centimetrov je za tekače že dovolj. Valovili travniki in piašniki so 
ravno pravi za smučino. Sonce tega dne ni pokukalo izza robu, 
megleni danje ostal mrzel. Nobenih sani, nobenega ratraka, nič. Le 
»terjenje« s smučmi in odprta prostranstva. Včasih smo sneg iskali 
na Tomanovi planini na oni strani Črnivca. Na Gojzd je smučino 
dolgo le dober kilometrček puščal za seboj le en »prismuknje
nec«. »Smukelci« in »kolci« so v teh krajih namreč bolj slabo doma. 
Tudi olročad, kolikor jo je na 800 metrih, ni kaj prida navdušena 
za smuko. Pred desetletji je bila smučanja vsaj pozimi še »in«. Ni ci-
cibančkov, le snežni mož je zrasel nad prepadi Črne, kot stražar 
pred vpadi kakšnega lisjaka. A »smeči« tako lepo drsijo. Se en krog, 
krogec. Nazadnje krtine že samo tipam. Dobro, da se v vasi še mal
ce svetlika. Božična drevesca na balkonih napravijo pravljično 
vzdušnje. »leposkakuj, le mencaj, sneg in točo poteptaj, da bo dob
ro raslellan, da bo debela naša re/>a, da Martina vaša lepa...»pravi 
ljudsko izročilo. 

Spodaj podpisani je na državnem prvenstvu na 30 kilometrov 
prosto osvojil 7. mesto. Zaostal je za šestimi reprezentanti, ki jih je 
vodil vrstnik. Ratečanjože Kavalar, z dvanajstimi naslovi najuspeš
nejši tekač zadnjih in prvih 80 let državnih prvenstev tekačev na 
smučeh. METOD MOČNIK 

Motokros 

P r e d z a č e t k o m t e k m o v a l n e s e z o n e 
Motokrosistično sezono 2000 so zaznamovale uvrstitve Roma

na Jelena na SP do 500 ccm, R O K A SITARJA na dirkah za I I ' 
do 125 ccm, ponovnih državnih prvakov podmladka 85 in 65 ccm 
- Matevža in Jerneja Irta ter zaključek 15-letnc uspešne tekmo
valne kariere vrhunskega voznika, 28-letnega Boštjana Kampuša 
iz Gornje Radgone. Poslovil se je dostojanstveno, v športnem duhu. 
Obljubil je pomoč mlajšim voznikom, kajti izkušenj mu ne manjka. 

Kaj si lahko obetamo v letošnji sezoni? Naši merijo visoko. 
Naš najboljši član Roman Jelen je lansko preizkušnjo na sveto

vnem prvenstvu do 500 ccm prestal zelo uspešno. Priboril si je 
26. mesto in osvojil 29 dragocenih točk, kar je najboljša sloven
ska uvrstitev na SP do sedaj. Tudi letos bo dirkal v tujini • po
močjo poltovarniške ekipe K T M . Ze 25. marca pa bo startal tudi 
na 1. dirki za državno prvenstvo v Lenartu v Slovenskih goricah. 

Tudi Rok Sitar, ki si je lansko leto prislužil naslov kategorizi
ranega športnika državnega razreda z 2. mestom na evropskem pr
venstvu 125 ccm v Ukrajini in Belorusiji, bi se rad povzpel kako 
mesto višje tudi na državnem in evropskem prvenstvu. 

Po trikratnem naslovu ekipnih državnih prvakov klubu Sitar 
Dunlop Racing v lanski sezoni ni uspelo ponovno osvojiti naslo
va. Poškodbe so preprečile doseči vidnejšo uvrstitev v članskem 
razredu do 85 ccm. Zadostovalo je za tretje mesto. Morda nam 
bo v letošnji sezoni s prestopom Matevža Irta tudi uspelo. 

S trdim delom, vsakdanjimi treningi, ki že potekajo, z veliko 
odrekanja in močno voljo, pa seveda z ogromno športne sreče -
brez poškodb, svojim ciljem in izzivom nasproti. 

A M D SITAR D U N L O P K A C I N G 

GORJANSK1 SKAKALNI KOMITE 
prireja 
tradicionalno tekmovanje v smučarskih poletih 

G O R A 2001 
v nedeljo, 4. februarja, 
ob 13. uri na Gori pri Komendi. 
Prijave dve tiri pred tekmovanjem. Bogate nagrade bodo 
izžrebane med vsemi tekmovalci. 
Pridite, čaka vas obilo zabave in dolgih poletov. 
Vabljeni tako tekmovalci kot gledalci! 

ROKOMETNI 
KLUB KAMNIK V 
FINANČNI KRIZI 

Članska ekipa Rokometnega klu
ba Kamnik je bila v januarju letos 
sprejela v drugo rokometno držav
no ligo. Kljub velikemu uspehu tre
nerja in članskega moštva pa smo 
se znašli v slabi finančni situaciji, 
ki je ne moremo sami rešili. Naše fi
nančne obveznosti, do sodnikov, ki 
jih plačujejo prek Republiške roko
metne zveze v Ljubljani, se bodo v 
zimski in spomladanski sezoni moč
no povečale. Po sedaj veljavnem 
ceniku, ki ga določa republiška zve
za, bomo morali plačati za člane in 
mladince vsaj 700.000 SIT, poleg 
lega moramo nujno nabaviti 2 no
va kompleta dresov za obe ekipi, 
plavali mesečno najemnino za na
jem Športne dvorane v Kamniku z.a 

u mesecev v letu v povprečju 
70.000 SIT, plačati 2 trenerja, pla
čati prevoze na tekme v drugih kra
jih po Sloveniji in druge manjše 
stroške. Od občine Kamnik bomo 
po kriterijih sofinanciranja dobili 
letno 436.000 SIT. Članski igralci 
plačujejo mesečno članarino zu 9 
mesecev v letu po 5000 SIT, vendar 
vse to ni dovolj. Ce ne bomo spon
zorirani, se nam opravljate tekme 
na koncu sezone ne bodo štele v re
zultat. Zveza nam je že zagrozila z 
Zffčasnim suspenzom do popolnega 
plačila stroškov. Po uspehih v ko
lektivnih športih v lanskem letu smo 
V občini Kamnik in Komenda na 
drugem mestu. 

Glede na nastalo situacijo prosi 
mo vsa podjetja iz občin Kamnik tu 
Komenda za finančno pomoč. 

IHJSAN KOSIR 

TUDI DEKLETA NA LOVU 
ZA OKROGLIM USNJEM 

Letošnje občinsko tekmovanje 
v malem nogometu za starejše 
učence osnovnih šol je bilo ne
koliko drugačno, kot smo ga bili 
vajeni do sedaj. Prvič so na 
njem sodelovala tudi dekleta. Da 
jim ta športna igra ni tuja, je bi
lo opaziti že na začetku. Dek
letom iz. OŠ Marije Vere (men
tor Milan Kerec) je žoga bolje 
»tekla«, domača ekipa OŠ Frana 
Albrehta (mentor Zdravko Sle-

vee) pa je imela za seboj nekaj 
treningov premalo za bolj odloč
no upiranje nasprotnicam, pri 
obeh ekipah je bilo mogoče za
slediti kvalitetno izvedene ele
mente nogometne igre, ki jih od 
njih morda niti ne bi pričako
vali. Dekleta so presenetila tudi 
s svojo borbenostjo. V veliko za-. 
dovoljstvo nam je bilo tudi nji
hovo zares špo r tno vedenje 
pred tekmo, med njo in po njej. 

Vsekakor dovolj spodbudnih ele
mentov za nadaljevanje v pri
hodnjem letu in vzpodbudo tu
di za ostale šole v Kamniku. 

Naj omenimo še fante. Najus
pešnejša je bila ekipa OŠ I rana 
Albrehta, ki si je že utrla pot do 
čel rt finala državnega prvenstva, 
ki ga bomo organizirali v šolski 
telovadnici v mesecu februarju 

Z D R A V K O S L K V K C 

Tudi dekleta iz OŠ Frana Albrehta in Marije Vere imajo rada nogomet 
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PRESNI SOKOVI OHRANJAJO IN VRAČAJO ZDRAVJE 

Sveže stisnjeni sadni in zelenjavni sokovi so nekaj najbolj čudovitega za naše zdravje. Z njimi prepreču
jemo bolezni, zato naj bi jih pili že takrat, ko smo še zdravi. Ko zbolimo, pa so sokovi čudodelno naravno 
zdravilo! Čistijo kri in vsa telesna tkiva, nevtralizirajo odpadne snovi presnove in pomagajo pri gradnji no
vih tkiv. Torej jih upravičeno imenujemo »notranje kopanje za zdravje in mladost«. Delujejo obnavljajoče 
na vse organe. Vsebujejo vitamine, encime, minerale in ostale snovi kot sadež ali rastlina, le brez balastnih 
snovi so in zato lažje prebavljivi. Pije jih lahko domala vsak - od zdravega do bolnega in celo tisti z najtežji
mi obolenji. 

Kaj imajo v sebi? 
Vse najboljše za naše telo: obilico prečišćene 

tekočine, ki ne vsebuje anorganskih snovi, kate
re se nam nalagajo na stene žil, v možgane, na 
sklepe .... skratka, na razna mesta, v mehke de
le, kjer jih absolutno ne rabimo in nam delajo 
le škodo, povzročajo bolečine in deformacije. So
kovi vsebujejo žive snovi: encime, vitamine. M i 
potrebujemo žive snovi - encime, ki spodubjajo 
življenjske procese, nam s tem dajejo odpornost 
in nas tako varujejo pred boleznimi, ohranjajo 
in vračajo zdravje. Podobno vlogo igrajo mine
rali in vitamini v takšnih surovih, svežih soko
vih. 

Poglejmo si, kateri 
sokovi in v kakšnih 
mešanicah so najbolj
ši /a posamezne bo
lezni in kakšna naj 
bodo razmerja posa
meznih sokov. Števil
ke ob sokovih pome
nijo dele, enote - ko
liko žličk, velikih žlic, 
kozarčkov, večjih ko
zarčkov ali kakšne 

druge posode neke-
—fjpga soka damo v 

kombinacijo, v 
mešanico. Meri

lo si seveda 
sami izbere
te. Ko nekaj

krat napravite 
mešanico, dobite ob

čutek in kasneje me
rila ne rabite več. Ce 
je nekaj kapljic enega 
soka več ali drugega 
manj, ni to nič straš
nega, za boljši učinek 
pa je bolje, da se dr
žimo razmerja. Lahko 
pa izumite lastno me
šanico po svojih ob
čutkih. Ce vam koristi 
- je ta prava! 

Primer: 

Korenček 7 + jabolka 6 + pesa 3 
Zmešamo torej 7 meric (žlic ...) korenjevega so

ka, 6 jabolčnega in 3 pesinega. 
Se kaj pa konkretno k nekaterim boleznim, 

vzrokom in sokovom, ki jih zdravijo! 

ANGINA 
je vnetje grla zaradi presežka odpadnih snovi 

iz hrane - uživanja prevelikih količin mleka in 
mlečnih izdelkov, kruha in ostalih jedi iz moke 
ter sladkorja. Anginam so zelo podvrženi otroci 
in tudi starejši, ki so rojeni v znamenju raka, r i
be in škorpijona, ker slabo prebavljajo mleko in 
vse izdelke ter kruh in vse, kar je iz moke. Ot
rok, rojenih v tem vodnem elementu, nc silite z 
mlekom! 

S O K O V I : 
1. Korenček 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + špinača 6 
4. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 

ARTRITIS 
Usedline anorganskega kalcija na hrustancu 

sklepov, ki so posledica pretiranega uživanja kon
centriranih ogljikovih hidratov. 

1. Grenivka 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Zelena 7 + zelena solata 5 + špinača 4 
4. Korenček 8 + pesa 3 + zelena 5 
5. Korenček 8 + zelena solata 5 + špinača 5 
Če prehrane ne boste spremenili, se artritisa 

ne boste rešili! 
Priporočam knjigo Giraud W. Campbell: Zdrav

niško preizkušeno domače zdravljenje artritisa. 

ASTMA 
Vzrok astme je prisotnost sluzi! 
Če boste še naprej uživali velike količine krav

jega mleka in mlečnih izdelkov ter jedli bel kruh, 
testenine, peciva, sladkarije, potem vam tudi so
kovi ne bodo kaj dosti koristili. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 9 + zelena 7 
3. Korenček 11 + redkev 5 
4. Korenček 8 + zelena 5 + redkev 3 
5. Hren 

DEBELOST 
Preveč maščevja, ki se kopiči zaradi nezdruž

ljivih kombinacij hrane ter prevelikih količin 
škrobov in sladkorjev. Včasih je debelost posle
dica motenj v delovanju žlez z notranjim izlo
čanjem. 

1. Korenček 
2. Korenček 10 + špinača 6 
3. Korenček 10 + kumara 3 + pesa 3 
4. Korenček II + zelje 5 
5. Špinača 
Priporočam knjigo H. in M . Diamond: Živeti 

zdravo. 

DIABETES - SLADKORNA BOLEZEN 
Nezmožnost trebušne slinavke, da bi presno-

vila ogljikove hidrate. 
1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 6 + zelena solata 4 + stročji fižol 

3 + brstični ohrovt 3 
4. Korenček 7 + zelena 5 + endivija 2 + peteršilj 2 
5. Korenček 9 + zelena 5 + redkev .3 
6. Korenček 6 + brstični ohrovt 5 + stročji fižol 5 
7. Korenček 8 + beluši 4 + zelena solata 4 

E K C E M 
Oblika kožnega vnetja, ki nastane zaradi pre

velike zakisanosti limfnih žlez. Tudi zaradi izlo
čanja odpadnih snovi, skozi kožo ki bi j ih sicer 
morale izločiti ledvice in črevo. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Špinača 

VNETJE VEN - FLEBITIS 
Vnetje ven zaradi prevelikih količin škroba in 

patoloških snovi v telesu. 
1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršij 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 

VNETJE ŽELODCA - GASTRITIS 
Naloga, ki nastane zaradi čezmernega nastaja

nja plinov pri nepravilnih kombinacijah hrane. Po
vzročijo ga lahko vsi izdelki iz moke, žit in slad
korja, še najhitreje pa to uspe alkoholu. Za. ta
ko stanje so odgovorne tudi vse začimbe: peko
či poper, gorčica, kis, tobak itn. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 

GLAVOBOL 
Opozorilo narave, naj telesu privoščimo teme

ljito čiščenje. Tako bomo znova ustvarili ravno
težje v krvi in odpravili njen pretiran pritisk na 
glavo. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Korenček 8 + zelena solata 5 + špinača 3 
5. Špinača 

GRIPA 
Nastane zaradi prevelikega zadrževanja teles

nih odpadnih snovi in odpadkov zaužite hrane 
v telesu, kar daje odlične možnosti za rast in hra
no patogenih mikroorganizmov. Prizadete so 
predvsem dihalne poti, bolezen pa zaznamujeta 
spremljajoča vročica in izčrpavanje živčevja; vse 
to povzroči veliko oslabelost. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Korenček 8 + zelena 5 + redkev 3 
5. Korenček 8 + zelena solata 5 + špinača 3 
6. Hren 

HEMOROIDI - ZLATA ŽILA 
Strjevanje krvne beljakovine librin v koncih ži

lic v spodnjem delu danke, ki se začne, če jemo 
preveč kruha ter drugih škrobnatih in žitnih ži
vil. Odpraviti morao odpadne snovi v krvi in spre
meniti prehrano! 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 8 + špinača 4 + repa 2 + vodna 

kresa 2 

IMPOTENCA 
Nezmožnost spolnega občevanja. 
1. Korenček 
2. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
3. Korenček 7 + jabolko 6 + pesa 3 
4. Korenček 9 + zelena 5 + peteršilj 2 
5. Korenček 9 + pesa 3 + zelena solata 4 
6. Korenček 12 + peteršilj 4 
7. Špinača 

IŠIAS 
Vnetje išiatičnega živca ali mišic, ki ga obkro

žajo. Zanj se lahko zahvalimo presežku sečne kis
line v telesu, ki ga povzroči uživanje mesne, mleč
ne hrane in jajc - prevelike količine živalskih be
ljakovin. 

1. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
2. Korenček 10 + špinača 6 
3. Korenček 9 + zelena 5 + peteršilj 2 
4. Korenček 8 + pesa 3 + zelena 5 
5. Korenček 12 + peteršilj 4 

KRČNE ŽILE 
Posledica prehrane, bogate s koncentriranimi 

škrobi in sladkorji, ki povzročijo nastanek apnen
častih tvorb na stenah žil. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Korenček 8 + špinača 4 + repa 2 vodna kresa 2 
5. Špinača 

VISOK KRVNI PRITISK 
Posledica nečistoč v krvnih žilah. 
1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 7 + zelena 4 + peteršilj 2 + špinača 3 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Špinača 
Zmanjšajte delež kuhane hrane, zlasti jedi iz 

moke (kruh ...), mlečnih in sladkih jedi ter pove
čajte uživanje surovega sadja, sokov in solat! 

Pri nizkem pritisku pijte sam korenjev sok in 
vse sokove, naštete pri visokem pritisku. Uživaj
te cvetni prah! 

PLJUČNICA 
Vnetje pljučnih tkiv zaradi nenormalnih koli

čin sluzi in drugih patoloških snovi v organizmu; 
to je posledica pitja mleka in pretirane rabe kon
centriranih škrobov in sladkorjev. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
3. Korenček 8 + zelena 5 + redkev 3 
4. Hren 

PREHLADI 
Prehlade preprečujeo z brezsluz.no prehrano 

iz surove zelenjave in sadja z dodatkom velikih 
količin svežih sokov. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
3. Korenček 8 + zelena 5 + redkev 3 
4. Korenček 11 + redkev 5 
5. Hren 

REVMATIZEM 
Mesa in mesnih izdelkov vseh vrst ne more

mo prebaviti, ne da bi v telesu nakopičili prese
žek sečne kisline. Če se ta kislina zadrži v tele
su, jo vsrkajo mišice in prej ali slej kristalizira. 
Ostri kristali sečne kisline so vzrok bolečin pri 
revmatizmu. 

1. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
2. Korenček 10 + špinača 6 

TEŽAVE S PROSTATO 
Posledica bodisi ekscesov ali pomanjkanja živ

ljenjsko pomembnih živih hraniv v prehrani v le
tih pred tem. 

1. Korenček 
2. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
3. Korenček 10 + špinača 6 
4. Korenček, beluši in zelena solata 
5. Limona 
Uživajte cvetni prah! 

TEŽAVE Z JETRI IN ŽOLČEM 
Posledica prehrane, v kateri je preveč devita-

liziranih in koncentriranih škrobov, sladkorjev, 
maščob in mesa. Pivo, vino in žgane pijače so tudi 
pri teh težavah poglavitni dejavnik. 

1. Korenček 
2. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
3. Korenček 10 + špinača 6 
4. Korenček II + pesa 3 + kokos 2 
5. Korenček 9 + zelena 5 + peteršilj 2 
6. Korenček 9 + regrat 3 + zelena solata 4 
Najpogostejša vzroka žolčnosli sta cvrla in 

mastna hrana. 

TEŽAVE Z LEDVICAMI (preveč sečne 
kisline ipd.) 

Posledica nepravilnega in nezadostnega izloča
nja končnih proizvodov pretiranega uživanja me
sa. Poglavitni dejavnik za težave z. ledvicami so 
pivo, vino in žgane pijače. 

1. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
2. Korenček 10 + špinača 6 
3. Korenček 9 + zelena 5 + peteršilj 2 
4. Korenček II + pesa 3 + kokos 2 
5. Korenček 12 + peteršilj 4 

ZAPEKA, ZAPRTJE 
Če je debelo črevo polno strupov, nastane po

manjkljiva usklajenost živčne in mišične funkci
je črevesja. Pretirano uživanje dcvitaliz.iranc hrane 
privede do lene črevesne dejavnosti. 

1. Korenček 10 + špinača 6 
2. Špinača 
3. Korenček 10 + pesa 3 + kumara 3 
4. Korenček 
Kot vidite, je korenčkov sok udeležen domala 

v vseh kombinacijah. Ko popijemo korenčkov sok 
posije v naše telo pravi sončni žarek: 

KORENČEK JE KRALJ ZDRAVJA! 
Celo telo nam zdravi, ker vpliva zelo zdravil

no na jetra - ta pa imajo veliko vlogo pri zdravju 
našega telesa in so prizadeta pri vseh boleznih. 
Vpliva dobro na žleze, oči, možgane, kosti - skrat
ka na vse. 

Že, če pijemo sam korenčkov sok, naredimo 
ogrommno za naše zdravje, še več pa dosežemo 
z ustreznimi opisanimi kombinacijami. Zato nič 
ne pomišljajte in si nabavite sokovnik, saj brez 
sokovnika lahko naredimo le sok iz pomaranč, 
grenivk, limon. Vložen denar se vam bo kmalu 
z obrestmi povrnil. To ni izdatek, ampak N A 
LOŽBA V Z D R A V J E ! Pri nakupu izberite malo 
močnejši sokovnik. Najboljši ta hip je sokovnik 
G R E E N LIFE in se dobi v trgovini Avtotehna, 
Slovenska e. 54 v Ljubljani. 

V Sloveniji imamo veliko izumiteljev in dob
ro bi bilo, da bi kdo izdelal takšen sokovnik, ki 
bi zelenjavo ali sadje najprej opral, nato sesek
ljal, zmlel, sočil, da bi odpadlo zamudno čišče
nje in rezanje. 

Z E L O pomembno je, da iztisnjen sok T A K O J 
popijemo! Čisto svež je tudi najbolj okusen. Če 
stoji, sc začne kvariti in izgubljati vrednost. 

UŽIVAJMO OB PITJU! Vsak požirek v ustih 
dobro pomešamo s slino in šele nato popijemo 
- kot bi jedli in ne pili. 

Koliko soka naj popijemo na dan? 
Osnovno pravilo se glasi: »Kolikor nam prija!« 

Če kdo tega ali onega soka ne prenese, naj se z 
njim ne sili! 

Pretiravati ni dobro - nc cele litre, kot neka
teri priporočajo. 2 dl, 3 dl naj bi bilo naenkrat 
kar dovolj, v celem dnevu 1/2 I, največ do I l i 
ter. Vsak zase naj se odloči! Sokove grenivk, po
maranč, še zlasti pa limon pijte v majhnih koli
činah - če vas »strese«, prekinite! 

Ni mogoče navesti vseh bolezni, zato sem opi
sala ustrezne sokove le pri boleznih, ki Sloven
ce najbolj tarejo. Največ gradiva sem črpala iz 
knjige Normana W. VValkerja: Sveži zelenjavni in 
sadni sokovi, ki jo tudi vam priporočam, še po
sebno, če imate bolezen, ki ni bila opisana. 

Še nekaj nasvetov: 

SOK PRESNEGA ZELJA (ne kislega) 
Sok zdravi rane na želodcu in dvanajstniku -

čir na dvanajstniku sc naravnost čudežno odzi
va na uživanje zeljnega soka. Odpravlja zaprtje, 
zdravi kožo, čisti organizem in omogoča hujša-
nje, pomaga pri astmi, protinu, revmi, znižuje pre
visok krvni pritisk. Enako deluje sok presnega 
krompirja. Oba razredčimo z vodo! 

Zeljni sok obogatimo, če ga pomešamo s ko-
renčkovim, pa še laže ga pijemo. 

Z E U E sodi med rastline, ki sc najbolj učinko
vito spopadajo z, rakom. Proti raku sc bojujemo 
tudi s sokom iz surovega krompirja, korenja in 
z vsemi ostalimi surovimi sokovi, saj so v njih 
snovi za odpornost organizma, ki jih ti bolniki 
najbolj potrebujejo. 

Rudolf Breuss v knjigi Zdravljenje raka in lev
kemije, priporoča naslednji sok: Vzamemo 3/5 
rdeče pese, 1/5 korenčka, 1/5 gomoljev zelene in 
k temu še nekaj malega redkve in krompir, ve
lik kot kurje jajce. Krompir ni nujno potreben, 
toda pri raku na jetrih je nujen. 

JABOLČNI SOK 
Na njega pa prav res nc smemo pozabiti, saj 

je od sadnih sokov najboljši in je vsestranski. Daje 
odpornost organizmu ter zdravilno deluje pri 
obolenjih: prehladih, bronhitisu, obolenjih sluz
nic, kože, vida, glavobolih ... Prečisti nas! Ne sme

mo ga piti, če ima
mo poln želodce 
hrane, ker nam po
vzroča težave. Isto 
velja tudi za druge, 
predvsem stidne so
kove. Na čim bolj 
prazen želodec jih 
je treba piti - torej 
zjutraj, pred kosi
lom ali večerjo in 
NE potem, ko se 
najemo težke hra
ne! 

Jabolčni sok je 
edini, ki sc lahko 
meša z, zelenjavni
mi sokovi. Zele
njavnih in sadnih 
sokov nc mešamo! 

Vsakršen svež 
presni sok je boljši kot nikakršen! 

Pravijo, da se večina strupov nahaja v vlakni
nah, zato pri sočenju ostanejo v tropinah. To je 
dobro! Še boljše pa jc, da se potrudimo in pri
delamo ali kupimo sadje in zelenjavo brez stru
pov. Tudi pri nas jc vse več kmetov, ki pridelu
jejo na biološki način. Poiščimo jih! Sok iz teh 
pridelkov jc gotovo brez strupov, vsebuje več vi
talne energije in jc zato bolj zdravilen. Še boljši 
pti je iz. pridelkov, pridelanih po biodinamični me
todi, kajti le-ti so prvovrstne kakovosti, saj so 
obogateni z vitalno kozmično energijo. Tudi pa
metnih in pridnih kmetov, ki pridelujejo po tej 
metodi, jc na našo srečo vse več. 

Z A U P A J T E N A R A V I ! 
LE N A R A V A N A M L A H K O O H R A N I IN PO

V R N E Z D R A V J E ! 

DRAGICA FRIKDL 

http://brezsluz.no


Nekaj resnic o šolanju psov 
Zanimanje lastnikov za šolanje 

njihovih štirinožnih prijateljev i / , 
leta v leto niste. Vse većje šte
vilo lastnikov sc torej zaveda, da 
v urbanem okolju lahko primer
no obvladujejo le dobro vzgoje
nega oziroma šolanega psa. Vzgo
jo in šolanje psa pa si veliko ljudi 
predstavlja zelo različno in po 
svoje. Ix malo se jih namreč za
veda, da je prav obdobje odraš
čanja psička tisto, ki terja lastni
ka z določenim kinološkim zna
njem. Prav v obdobju odraščanja 
(po tretjem mesecu starosti psa) 
jc namreč mogoče najlažje gra
diti medsebojno zaupanje in pre
ko zaupanja vzgajati psa. Za pra
vilno vzgojo psa pa nikakor ni 
dovolj le prebrati nekaj strokov
ne literature, ampak je najbolje 
pravočasno poiskati pomoč izku
šenih kinologov. 

Vendar , kdo pa sploh je 

k inolog? 

Biti kinolog pomeni biti stro
kovnjak, torej nekdo, ki ve o 
psih precej več kot ostali smrt
niki, četudi imajo še tako radi 
psa. Potrebna so leta strokovne
ga usposabljanja, branje strokov
ne literature in nenehno prak
tično preverjanje pridobljenega 
znanja. (Vse to od kinologa za
hteva nemalo odrekanja drugje). 
Šele večletno praktično delo in 
seveda uspešno preverjanje pri
dobljenega znanja z usposablja
njem vrste tečajnikov iz posa
meznika zares naredi kinologa. 

Kinologe boste torej lahko 
našli predvsem v društvih, ki 
imajo na področju šolanja psov 
tradicijo in dokazane uspehe pri 
delu s psi na društvenem poli-

DAJTE SVOJEGA PSA V DOBRO ŠOLO 
IN OBA SE BOSTA VELIKO NA UČILA ! 
V KINOLOŠKEM DRUŠTVU K A M N I K V A M N U D I M O 
• malo šolo za pse med 3. in 7. mesecem starosti, 
• začetne tečaje šolanja psov po programih A , B in C, 
• nadaljevalne tečaje I, II. in III. 
• aglity in frisbee sport, 
• tečaj za reševalne pse (pogrešane osebe, lavine, ruševine). 

VPISI B O D O 3., 4. IN 11. F E B R U A R J A M E D 9. in 12. U R O 
NA DRUŠTVENEM VADBIŠČU. 

P R I D I T E IN SE P U S T I T E PREPRIČATI! 
I N F O R M A C I J E PO T E L E F O N U 031 277 267 

gonu. Nikakor se namreč nc mo
remo strinjati z nestrokovnim in 
zavajajočim mnenjem nekaterih, 
da ni pomembno, kako psa uči
mo na poligonu. Prav na poligo
nu pes ob pravilnem delu spoz
na, kaj je zanj dobro in korist
no. Lastnik se ob pravilnem vo
denju nauči, kako s psom nave
zati pristen in zdrav odnos. Ko
rak za korakom, često »v last
nem soku« se torej lastniki se
znanjajo z pasjo abecedo. Čez 
mesec, dva ali tri se iz neboglje
nih lastnikov počasi razvijejo ki
nološko bolj razgledani vodniki 
in precej bolj kultivirani psi. 

Nekateri lastniki se na tej 
stopnji zadovoljijo. Vedno pa se 
najde nekaj lastnikov, ki dobijo 
veselje, v sebi odkrijejo zado
voljstvo ob delu s psom, na 
društvu pa prijetno družbo. V 
kolikor ima njihov kuža dobro 
zasnovo za delo, jim zrastejo tu
di tekmovalni apetiti in želja po 
nadaljnjem šolanju. Vsem tem 
željam in zahtevam v Kinološ
kem društvu Kamnik z veseljem 
ust režemo. Imamo strokovno 
ekipo inštruktorjev kinologov, ki 
so s svojim dosedanjim večlet
nim delom dokazali, da znajo 
svoje kinološko znanje prenašati 
na tečajnike. Zadnji in hkrati 
največji dokaz je vsekakor lan
skoletna osvojitev kar dveh na
slovov državnih prvakov v agi-
lity ju. 

KINOLOŠKO DRUŠTVO 
K A M N I K 

Predbozični Munchen in gradovi 
Ludvika Bavarskega 

Tudi letos je prof. Valerija 
Podjed, ki vodi geografski kro
žek, na ŠCRM, organizirala 
geografsko ekskurzijo, in sicer 
v predbozični Munchen in na 
ogled gradov Ludvika Bavarske
ga. 

Zanimanje jc bilo veliko, za
to so se na pot odpravili tri
je avtobusi. Odšli smo ob 5.00, 
in sicer v Avstrijo mimo Salz-
burga na Bavarsko in naprej 
do Kimskcga jezera. O d tam 
smo se z ladjo odpeljali na 
otok Herniinsscl, kjer smo si 
ogledali grad. Je prava kopija 
dvorca Vcrsaillcs, kakor si ga 
je Ludvik Bavarski n a t a n č n o 
ogledal, ga preučil ter naročil, 
da mu ga morajo zgraditi Leži 

v čudov i t i alpski pokrajini , 
pred njim pa svoje ča re raz
krivajo m o g o č n e fontane. 
Notranjost gradu je opremlje
na v b a r o č n e m slogu, za ka
terega jc znači len predvsem 
»kič« in prenatrpanost. 

Odpravi l i smo sc prot i 
MUnchnu, kjer smo si ogledali 
Tehn i čn i muzej. T u je bilo 
največ gneče na oddelku za 
astronomijo, ladje in avtomo
bile. Sledil jc dolg sprehod 
skozi mesto do Marijinega tr
ga, ki jc srce starega mesta. 
Sprehodili smo se po predbo-
Žičnem sejmu ter i zprazn i l i 
denarnice v mamljivih trgovi
nah. 

Naslednji dan smo sc odpra-

Pravno svetovanje in pomoč 
Pri reševanju različnih zadev s področja pokojninskega in in

validskega zavarovanja prihaja do številnih nejasnosti in težav. 
Posamezniki se obračajo na različne naslove, pa kljub temu niso 
V celoti zadovoljni z odgovori. 

Veliko nejasnosti se pojavlja pri vdovskih pokojninah, držav
nih pokojninah JM tudi pri ostalih vrstah pokojnin in iz njih iz
hajajočih pravic pri dedovanju itd. Na željo mnogih članic in čla
nov Društva upokojencev Kamnik smo se odločili organizirati 
pravno pomoč na sedežu DU Kamnik, Kolodvorska 5 (tel. 839-
10-15) vsak prvi in tretji torek v mesecu od 10. do 12. ure (feb
ruar, marec in april); prvič v torek. 6. februarja, od 10. ure. 
Pravne nasvete bo posredoval dipl. pravnik in dolgoletni sodnik 
S- Dušan Košir. 

Pravna pomoč in svetovanje ho za člane DU Kamnik brezplač
na. Naj spomnimo, da bo potrebno oddati pristojnemu davčne
mu organu do konca meseca marca dohodninske napovedi. Tudi 
Ob tem sc pojavljajo določena vprašanja. Vsem. kijih želijo pra
vočasno razrešiti, sporočamo, da ho DU Kamnik dajalo konkretne 
'».formacije l ? 16., 20.. 23. in 27. marca od 10. do 12. ure. 

STANE SIMŠIČ 

OGREVANJE NA PLIN JE NAJCENEJŠE 
• PRODAJA plinskih peči BUDERUS, HYDROTHERM, 

JUNKERS, VAILANT, V I E S S M A N N 
• IZVEDBA na ključ od projekta do zagona 
• BREZPLAČNO SVETOVANJE 
• U G O D N I KREDITI 

K o n T i k i Šolar d.o.o. 

SOLARNA TEHNIKA • ELEKTRONIKA 
Ljubljanska 21/K (TP CENTER DUPLICA), tel.: 01/8310-380 

http://www.kontiki-solar.si 

vili na ogled gradu Lindcrholf, 
na poti do tja pa smo se usta
vili v mestecu Wics, kjer smo 
si ogledali naj lepšo rokoko 
cerkev v Nemčiji . O b ogledu 
gradu, njegovih soban in par
ka, smo si ustvarili popolno 
podobo o enem zadnjih kra
ljev »starega kova« v 19. si., ki 
je imel veliko željo po absolut
ni monarhiji. 

V parku pred gradom so na 
ogled zanimive kaskade, ma-
verski kiosk in umetna jama, 
kjer jc kralj poslušal VVagner-
jeva dela. Odpeljali smo se 
proti vasici Ettal, kjer smo si 
ogledali tamkajšnjo cerkev in 
benediktinski samostan. Pot 
nas je vodila na ogled mesta 
Obcrammegau, ki jc znano po 
pasjonskih igrah, rezbarskih 
mojstrih ter čudovi to poslika
nih hišah. Najprej smo sc od
pravili proti mestecu Kaufbe-
uren, kjer smo prenočili . 

Tretji dan ekskurzije smo se 
odpeljali na ogled gradu Ne-
usehvvanstein, ki ga imenujejo 
tudi pravljični grad. Zgrajen je 
na tako imenovani L tbod j i 
skali, visoko nad Alpskim je
zerom, zato zanj pravijo, da 
predstavlja sanje, uresničene v 
kamnu. Tudi notranjost gradu 
je izredno zanimiva in privlač
na, ker je opremljena večino
ma v gotskem slogu, zato o 
»kiču« tu in tam ni bilo sledu. 

Počasi smo se, utrujeni in 
polni znanja o Ludviku Bavar
skem in njegovem življenju, 
odpravili proti domu. Ekskur
zija je bila izredno zanimiva, 
poučna in zabavna. Vodiči so 
bili odlični, ker so nam Lud
vika Bavarskega in raz l i čne 
znamenitosti predstavili na za
nimiv način, ki je pritegnil I udi 
manj zainteresirane dijake. Po
hvaliti moramo tudi šoferja in 
profesorje, ker nam niso pre
več »težili«, in so nam pustili 
toliko svobode, kolikor je bi
lo pač mogoče. Nenazadnje se 
moramo zahvaliti tudi agenci
ji O R I O N , da so nam omogo
čili zanimivo ekskurzijo, ki se
jo bomo še dolgo spominjali, 

D A R J A J A G A R I N E C 

Bankomat za invalide na 
Zdravstvenem domu v Novem trgu 

Skrb za invalide in mož
nosti za njihovo vključevanje 
v vsakdanje dejavnosti je na
ša skuj/na naloga. Marsikaj 
na tem področju je že ureje
no. Tako je invalidom na vo
zičkih omogočen dostop do 
institucij, uradni1, da lahko 
osebno urejajo pravna vpra
šanja. 

Kako takšne težave ureja 
mo na Kamniškem, nam jc 
povedal dr. Vladimir Brez
nik iz Zdravstvenega doma 
Kamnik, predsednik Območ
nega združenja Rdečega kri
ža. Zdravstveni dom Kamnik 
je odpravil vse arhitektonske 
ovire, tako, da invalidi nima
jo težav pri iskanju zdravstve
nih uslug. Temu so prirejene 
tudi sanitarije. Kamnik, kol ce
lota ima tudi sicer kar precej 
posluha za ta vprašanja. 

Tehnične novosti so vedno 
bolj v ospredju. Banke za svoje 
poslovanje postavljajo Banko 
tnale in s tem približujejo svoje 
delovanje uporabnikom. Na 
pobudo Zdravstvenega doma 
Kamnik /v bil na zgradbo po
stavljen bankomat, kippdmem 
ben tudi zaradi bližine ZUIMA. 

Ljubljanska banka je pobu
do dobrohotno sprejela. 
Bankomat kol šesti v Sloveni
ji le vrste, že služi svojemu 
namenu. 

Do baiikornala se invalidi 
lahko pripeljejo z vozički, kar 
pri osialilt bankomatih ni bilo 
v celoti omogočeno. »<Odgovorni 
ljudje v tej bančni ustanovi so 
razumeli utemeljenost pobude. 
Še več, »jnavi dr. Breznik,« tre
nutno nastopa Ljubljanska 
banka tudi kot sponzor pri na-
kupu novega reševalnega av

tomobila, ki bo imel t tO 
oj/remo za reanimacijo z 
najsodobnejšim aparatom 
EKG in defibrilatorjem To bo 
za Zdravstveni dom fe pose 
bejpa za bolniki' izredno pO 
ttivmbiia pridobitev ljub 
Ijanska banka bo jmsj>evala 
'800.000 SIT* 

»Zdravstveni dom bo še na-
dedje ohranjal enako skrb za 
invalide, za vse bolnike in is
kalcezdravniške /»omoči. Svo
je poslovanje bo organiziral 
iako, da bodo zdravniške 
usluge (im bližje zdravstvene 
pomoči potrebnim ljudem. Ze 
sedaj je Zdravstveni dom 
Kamnik zelo dobro ocenjen 
in kol jmmer mnogim dru
gim, ki jim je skrb za zdravje 
ljudi f>rednostna naloga,« je 
poudaril dr. V. Breznik. 

STANE SIMŠIČ 

KAKO PRIPRAVITI KOKOŠKO, 
DA BO ZNESLA JAJCE 
Pisatelj Primož Suhodolčan v ZUIM Kamnik 

7. decembra nas je obiskal pi
satelj Primož Suhodolčan. 

Rodil se jc v Crni na Koroš
kem, kjer živi še danes. Izhaja 
iz pisateljske družine. Ze zgodaj 
se je odločil, da bo šel po oče
tovih stopinjah. Njegova dela so 
polna sproščenega humorja in 
otroške radoživosti. Tak je bil 
tudi njegov nastop. Ze njegove 
prve kretnje, njegov pogled in 
besede so povzročile, da so se 
naša usta razlezla do ušes in še 
čez. Skupaj z učenci od prve
ga do osmega razreda so se 
smejali vsi učitelji, vzgojitelji, 
verjetno tudi kuharice v kuhi
nji. Zdelo se je. da se smejijo 
stene, zavese, petelin, kokoška 
in Ranta, pritrjeni na odru. O 
tem, kako zelo smo bili navdu
šeni nad obiskom pisatelja, ki je 
tudi igralec, govorijo naši sestav
ki. 

Prišel je zato. da bi nam kaj 
več povedal o svoji kokoški, ki 
ni znala nest i jajc. Zelo nas je 
zabaval. Nikoli ne bom pozabila 
tega prečudovitega dogodka. 

Lepo je, če pride takšen čas, 
da lahko spoznavaš svet okoli 
sebe in takšnega človeka. In tudi 
ta pozna svet okoli sebe in po
zna govorice vsega sveta, pozna 
ljudi tako kot pesmice. Beseda 
tako veliko pomeni. 

NINA ŠOŠTARIČ, 5. a 

Primož je bil za štose. Pripo
vedoval je, kako si je lepa ko
koška šminkala kljun in lakira
la kremplje. Njegov dedek je re
kel, če ne bo nesla jajc, da bo 
iz nje pripravil pojedino. Zato 
je Primož dal vse od sebe, da jo 
je naučil nesti jajca. 

E D V I N DURANOVIČ, 5. b. 

Zelo sem sc zabaval, saj sem 
se že po nekaj stavkih, ki jih je 
povedal, smejal kot pečen ma
ček. Najbolj smešno jc bilo, ko 
je na oder poklical mojo sošol
ko Tatjano in jc morala po nje
govih navodilih narediti jajce. 

Vprašali smo ga, če je zaljub
ljen. Odgovoril nam je, da je. 
Da ta reč stoji sredi kuhinje in 
da je najbolj vesel, če je vedno 
poln. Mislil je seveda na hladil
nik. 

Njegov nastop je bil nepoza
ben in želim si, da bi še kdaj 
prišel v naš Zavod. 

D A M J A N H U R G A R , 7. a 

Za začetek je Damjan zaigral 
na sinlcsajzcr. Zatem sva pre
brala odlomek iz knjige Žival
ske novice. Tresla sem se, ker 
me je bilo sram. Primož Suho
dolčan me je izbral za svojo po
močnico. Morala sem oponaša
ti kuro. Sama sebi sem se zde
la smešna. 

Bil je tako zabaven, da smo se 
čisto vsi smejali. 

Na koncu je rožo, ki mu jo 
je podarila Anja, dal meni. Na 
to sem zelo ponosna, saj mi ni 
še nikoli nihče podaril rož. 

T A T J A N A B I B E R , 7. a 

V različnih jezikih nam je po
vedal stavek: rad te imam. Na 
primer po špansko »te kjero 
mučo, ker imaš lepo bučo« in 
po slovensko »tako te imam rad, 
da bi zale grizcl podplat«. 

IOŽKSKRABL, 7. a 

K A M N I Š K I S V E T I L N I K S E P O L N I : Pred novim le
tom SO v Sveti lniku, kjer Že od odprtja domaje trgovi
na Emona, l o to Grohar , Frizerstvo Pramen in Se nekaj 
lokalov, odprli trgovski lokal s tekstilom in obutvijo Ana. 
V moderno opremljen in dobro založen lokal se jc tr
govina preselila iz prejšnjega majhnega lokalčka na Stilni. 

D U P L I Š K 1 K U L T U R N I D O M P O Č A S I R A Z P A D A : 
Kot kaže. tudi S R D o v i (lastnice Stola) mlini meljejo [><> 
časi, saj še vedno ni jasno, kako bo z l a s tn i š tvom tega 
objekta, ki ga vse bolj najeda zob časa. Vanj zamaka 
na vseh koncih , vendar ni nikogar, ki bi to propada
nje p r ep reč i l . I . S. 

http://www.kontiki-solar.si


Anekdote, šale, iskrice, ki so nastale ali 
se je ideja za njih porodila v 
alpinistično-planinsko-vodniški srenji in 
imajo za osnovo resnične dogodke (II.) 

Škotska škrtost 
Marko jc na A O prikazoval 

diapozitive s plezanja pozimi 
na Škotskem. Plezal je skupaj 
s Klemenom in povedali so j i 
ma, da v smereh ni klinov in 
jc torej potrebno vsa varova
la namešča t i sproti , med sa
mim plezanjem. To pa je bilo 
včasih prav težavno, saj so bile 
nekatere smeri, ki sta j i h pre
plezala, ekstremno težke. Za
to sta vprašala svoje škotske 
prijatelje: 

»Kaj bi se zgodilo, čc pa bi 
nekdo vseeno kaj zavrtal?« 

» P o t e m bi enkrat p o n o č i 
čisto potihem umrl.« 

»No, Klemen, zdaj pa veš, 
zakaj boš ponoči enkrat čisto 
po tihem umr l« 

Pa je nekdo, ki ni bil Škot . 
še zase komentiral to: 

»Škotski plezalci morajo biti 
resnično neskočno ponosni na 
svojo skupnost, če bi tisti, k i 
bi za druge pustil svoj klin v 
steni, tako okropil sloves škot
ske skoposti, tla bi ga bilo po
trebno tako e k s e m p l a r i č n o 
kaznovati.« 

Dresura 
Med prostim pogovorom je na 

tečaju inštruktoriea pripovedo
vala tudi o svojih doživetjih v hri
bih. Razlagala je. kako se je po
govarjala z dvema divjima kura
ma, pravzaprav belkama, ki 
ju je usmerjala, da ju je lah
ko fotografirala. Pa se je 
oglasil eden od tečajnikov: 

»To pa res ni čudno, da so 
te ubogale, saj na tečajih dre
siraš ne samo kure, ampak tu
di peteline!« 

Ne se sekirati! 
Bilo je na sestanku 

upravnega odbora. Razpra
va je bila naporna in veli
kokrat je bilo povedano, da 
se moramo ozi roma se ne 
bi smeli sekirati. Pa se je 
oglasil Andrej: 

»Ne se sekirati! Sekirajo 
se drva, da se posušijo in 
j ih nato pokurimo!« 

Gorska registracija 
Ko so se planinci peljali z av

tomobilom do bližine planinske 
koče, so srečali nekaj vozil. Pa se 

je oglasil eden od potnikov, kije 
poleg narave opazoval tudi vozi
la, ki so jih srečevali ali pa pre
hitevali med vožnjo: 

»Poglej, ta avto ima pa gorsko 
registracijo! 

»A.. ?« 
»Kaj nisi videl, da je bil brez 

tablic - torej registriran samo za 
vožnjo po gorah!« 

Plezanje s svinčnikom 
N a sestanku A O je Tone ka

zal diapozitive. Med njimi je 

Obisk 
Zadnji dan leta 2000. Gojška 

planina nas je pričakala zasne
žena. Polmetrska odeja snega pa 
ni zadržala bajtarjev, ki v zim
skem obdobju domujejo na tej 
planini, da ne bi prišli sem gor. 
Tu tišina šepeta, pa jutra so pre
krasna, saj opazuješ rojevanje 
sonca kot na dlani. Vse to pa ne 
odtehta prijateljstva, ki veže baj
tarje, da se družijo in uživajo tu 
gori. Pripravljali smo se na sil
vestrovanje. N o , kar naenkrat 
zaslišimo zvončke in petje. Tr
kanje na okno bajte. Odpremo 
in glej - zunaj D E D E K M R A Z . 

jelenček, snežinke. Prcscncčnje, 
0 kakšno presenečenje! Ko pri
de v kočo, povpraša po pridnos
ti skozi leto, pa vsakega pose
bej obdari s sladkarijami. Kako 
malo je treba za srečo! Veseli 
pospremimo njega in spremstvo 
pred kočo. Odhaja naprej, do 
naslednje koče, do drugih otrok 
in odraslih, ki so prišli sem gor 
užit gorske prelesti. Hvala T i , 
D E D E K M R A Z . da si sc spom
nil tudi bajtarjev na Gojški pla
nini, pa drugo leto na svidenje! 

HANI 

AGROPROMET CERKLJE 
Ul. 4. okt. 10, Cerklje 
tel.: 04/252 64 40 
Odprto od 7. do 17. ure, ob sobotah od 8. do 12. ure 

UGODNA PONUDBA: 
- žita (koruza, oves, ječmen, pšenica, sojine tropine, 

sončnične tropine, krmilne moke) 
- vse vrste krmil za purane, piščance, nesnice-

kokoši, prašiče, govedo 
- umetna gnojila 
- sprejemamo naročila za kokoši pred nesnostjo in 

enodnevne piščance 
- na zalogi že SEMENSKA KORUZA 
- MOKA tip 500, SLADKOR U G O D N E C E N E 

V S E Z A K O L I N E 
(naravna in umetna čreva, kolofonija, spile, začimbe) 

R A Z P R O D A J A R I Ž A IN P Š E N I C E SLABŠE 
K V A L I T E T E , primerno za krmo, po 30 SIT/kg. 
Cene za krmila so tovarniške. 

bila tudi vzhodna stena Kanca. 
»To je prav gotovo ena naj

vel ičas tnejš ih sten, trenutno 
največji še ncpreplezani kom
pleks. Vendar menda Franco
zi že nekaj plezajo v njej.« 

»Kako plezajo? A l i nisi rekel, 
da je še ne preplezana? Kako 
naj bi torej Francozi plezali v 
njej?« 

»Ja, plezajo, plezajo, ampak 
za enkrat samo s svinčnikom.« 

Krompir 
Med izpitno turo je bilo nekaj 

tečajev zapored na sporedu tudi 
bivakiranje. Pa je po nekaj letih 
inštruktoriea pripovedovala no
vim tečajnikom, kako je bilo na 
tem bivaku v redu: 

»Prav na vrhu Lanežu smo naš
li primeren prostor, fantje so zaku
rili inje bilo prav prijetno. Ker smo 
šli kmalu spat, so nato zakurili še 
zjutraj in z.a zajtrk smo imeli sveže 
pečeni krompir. Sploh ne vem, kdaj 
SO ga prinesli gor, zvečer ga še ni
ša imeli, sa) smo cel dan hodili od 
G robata in čez vrh...« 

Pa se je oglasil inštruktor, kije 
bil takrat tudi zraven: 

»Krompir so prinesli z. Loke, 
vendar ne samo krompir, ampak 
tudi pivo!« 

BOJČ 

M A L I OGLASI: 
Instrukcije angleščine in mate
matike za srednje in osnovno 
šolo. Prva informativna ura 
brezplačna. Tel.: 83 92 017. 

Lektoriram diplomske naloge in 
vse vrste besedil - hitro in ugod
no. Tel.: 834-11-58. 

Novosti zakona 
o pravdnem postopku 

Slikopleskarska dela, 
barvanje fasad, ostrešij, 

polasanje Knauf plošč ter 
Slajenje sten. 

Tel.: 01/723 87 90, 
041/833 563. 

RTV - HiFi 
SERVIS 

PRODAJA AVDIO 
IN VIDEO KASET! 

P O P R A V I L O 
R A Č U N A L N I K O V 
KVARK d.o.o.. Ljubljanska c. 21 e, KAMNIK 

(najdete nas v obrtni coni Duplica! 

Okrepljeno je načelo dispozitiv
nost i proti načelu oficialnosti, na
čelo pisnosti proti načelu ustnos-
ti, širitvijo načela razpravnega na
čela in oženje, preiskovalnega na
čela, poudarjenega načela eko
nomičnosti postopka s strožjo pre
povedjo zlorabe procesnih pravic 
in opustitvijo do sedaj prevladu
jočega načela zbornosti sojenja. 

Postopek v gospodarskih sporih 
Na novo in izčrpno jc oprede

ljen pojem gospodarskega spora. 
Gre za spore med gospodarskimi 
subjekti, statusne spore, niso pa to 
gospodarski spori iz, stvarnih pra
vic nepremičnin, premičnin, zaradi 
motenja posesti (glej 481 člen). Po
sebnost je revizijski postopek. Po
goj jc vrednost spora večja od 
5.000.000 sit. Tudi roki so krajši: 
15 dni za odgovor na tožbo, ob
jektivni rok za vrnitev v prejšnje 
stanje 30 dni, napoved pritožbe 
pri sporih majhne vrednosti in po
stopkih za plačilni nalog in pritož
bo ne glede na vrsto spora X dni, 
za odgovor na pritožbo 3 dni in 
paricijski rok 8 dni. 

Rok za izdajo pisnega odprav
ka sodbe jc 15 dni. Pri vzdrževa
nju reda lahko sodišče določi de
narno kazen se uvaja obvezna in 
ne samo možna pomoč pri skle
nitvi sodne poravnave. 

Sodba 
Sedaj jc obveznost strank, da 

navedejo vsa dejstva in dokaze na 
prvi obravnavi. Dolžnost poštene 
uporabe pravic se razširi od 
strank tudi na zakonite zastopni
ke in pooblaščence. Načelni pre
povedi sledi kaznovalna določba, 
če gre za fizično osebo do 
300.000 SIT, za pravno osebo ali 
odvetnika pa do 1.000.000 SIT. Za 
fizično osebo se denarna kazen 
spremeni v zapor od 30 do 100 
dni, za pravno osebo pa sc denar
na kazen prisilno izterja. 

Namesto zbornega sojenja sodi 
sodnik posameznik, čc zakon nc 
določa drugače. Nova pooblaslila 
pa ima strokovni sodclovalcc, ki 
opravlja procesna dejanja določe
na z zakonom. 

Pristojnost in sestava sodišča 
Bistvenih sprememb v tem po

glavju ni. Bistvena novost pa je 
opustitev pripravljalnega naroka in 
uvedba obveznega odgovora na 
tožbo. Preizkus stvarne in krajev
ne pristojnosti je potrebno opra
vili uradoma. 

Splošne določbe 
Bistvena novost je opustitev pri

pravljalnega naroka in uvedba ob
veznega odgovora na tožbo. Pre
izkus stvarne in krajevne pristoj
nosti je potrebno opravili že ob 
predhodnem preizktisu tožbe, na 
ugovor stranke le, če jc podan v 
odgovoru na tožbo. 

Pri tem jc potrebno pojasniti še 
posebnost, ki velja z.a preizkus 
krajevne pristojnosti, to jc dodatni 
časovni pogoj do razpisa glavne 
obravnave. 

Pri stvarni pristojnosti je sedaj 

natančno določeno glede na vrs
to sporov ali je stvarno pristojno 
okrajno ali okrožno sodišče. Sesta
va in pristojnosti višjih sodišč ni
so spremenjene razen odločanja 
na 2. stopnji na obravnavi, kjer ni 
več predviden senat 2 sodnikov in 
3 sodnikov porotnikov, saj se po 
novem sodi na obravnavi vedno v 
senatu 3 sodnikov. Nova je določ
ba, po kateri jc vrednost spora 
obvezna sestavina tožbe, sicer tož
bo brez oznake vrednosti sodišče 
zavrže kot nepopolno vlogo. No
vost je tudi sojenje v senatih v de
lovnih in socialnih sporih. Iz. prej
šnjega zakona pa jc povzeta do
ločba o izbirni krajevni pristojnos
ti za tožečo Stranko, Iz starega za
kona je izpuščena posebna določ
ba za razmerja z vojaškimi eno
tami tako, da sedaj velja splošno 
določilo kot za druge primere. 

Izločitev 

V skladu z novo podjetniško za
konodajo je razlog za izločitev po
leg dosedanje zaposlitve pri stranki 
še, če je sodnik ali sodnik porot
nik družbenik ali tihi družbenik 
stranke v postopku. 

Izločitveni razlog sodelovanja 
pri izdaji odločbe pri nižjem so
dišču jc razširjen s sodelovanjem 
v postopku in sodelovanjem pri 
odločanju arbitraže. Stxlnik ali sod
nik porotnik sme do odločitve za
radi dvoma 0 njegovi nepristranos
ti, sedaj lahko opravlja vsa dejanja 
in ne le najnujnejša kot doslej. Ce 
je sodnik izločen, opravljena sod
na dejanja nimajo pravnega učin
ka. Določbe 0 izločitvi sodnikov 
se smiselno uporabljajo za izloči
tev strokovnih sodelavcev in zapis
nika rie. 

Stranke in njihovi pooblaščenci 
Edina bistvena sprememba je 

pri postavitvi začasnega zastopni
ka za pravne osebe, kar doslej ni 
bilo mogoče. 

Pooblaščenci 
Novost jc določba, po kateri 

pred okrožnimi, višjimi in vrhov
nem sodiščem kol pooblaščenec 
poleg odvetnika nastopa tudi ose
ba, ki jc opravila državni pravniš
ki izpit. 

Za vložitev izrednega pravnega 
sredstva jc sedaj potrebno poseb
no pooblastilo in ne kot doslej 
splošno pooblastilo. 

Pooblastilo za zastopanje mora 
biti pisno in nc več ustno pooblas
tilo na zapisnik na obravnavi kot 
doslej. 

Jezik v postopku 
Zakon enako kot ustanova do

loča za vse postopke pred oblast
nimi organi Posebej pa določa, če 
vloga ni v jčtziku, ki ni v uradni 
rabi pred sodiščem v RS velja za 
nerazumljivo in sc vrne v popra
vo kot nepopolna vloga. 

Vloge 
Pri navedbi vsebine vlog se iz

pušča poklic strank, ki se tudi v 
praksi ni uporabljal. Za žalitev so
dišča, strank ali drugega udeležen

ca sodnega postopka storjeno z 
vlogo, se to kaznuje z denarno 
kaznijo po določbah o denarni 
kazni za zlorabo pravic. 

Roki in naroki 
Pri podahsanju roka velja, če je 

zadnji dan roka sobota, nedelja, 
praznik ali drug dela prost dan po 
zakonu o praznikih. 

Vrnitev v prejšnje stanje je pri
dobila na pomenu zaradi obvez
nosti pravočasnosti odgovora na 
tožbo in prekluzije navedb in do
kazov na prvi glavni obravnavi. 
Nova jc določba, po kateri sodiš
če na predlog za vrnitev v prej
šnje stanje, ne razpišče naroka tu
di, če se vrnitev v prejšnje stanje 
predlaga iz. »očitno neopravičenega 
razloga.« 

Zapisnik 
Pri pisanju zapisnika je sedaj le

galizirana sodna praksa, da z do
voljenjem predsednika senata 
stranka ali njen pooblaščenec sa
ma glasno narekujeta zapisnik. 
Možna jc uporaba modernih me
tod pri snemanju obravnave. Pri 
tem jc možen ugovor zoper pra
vilnost zapisnika. 

Odločanje 
Ni sprememb. 
Vročim jc pisanj in pregled spisov 
Vračanje sodnih pisanj sc lah

ko opravi po pravni ali fizični ose
bi, ki ima to kot registrirano de
javnost in koncensijo ministrstva 
za pravosodje. Vroča se podnevi 
od 6 do 20 ure. 

Za pravne osebe se vroča na na
slov naveden v sodnem registru. 
Kjer ni mogoča navadna ali nado
mestna vročitev se opravi fiktiv
na vročitev. Čc naslovnik nc dvig
ne sodnega pisanja v 15 dneh se 
šteje, daje bila vročitev opravlje
na na dan, ko je bilo dano v po
štni nabiralnik obvestilo z pisa
njem. Pri odklonitvi osebnega 
sprejema pisanja lahko vročevalec 
nabije pisanje na vrata stanovanja 
naslovnika. Stranka in pooblašče
nec morata sporočiti sodišču nov 
naslov takoj po spremembi. Stran
ki, ki izkaže pravni interes, mora 
upravljalec uradne zbirke podat
kov sporočiti naslov osebe, ki jo 
potrebuje v pravdi. 

Stroški postopka 
Pri delnem uspehu zahtevku 

stranke v postopku lahko sodišče 
določi, da vsaka stranka nosi svo
je stroške postopka. 

Državni pravobranilec nima pra
vice do povračila stroškov. 

Ce se postopek ustavi zaradi 
umika tožbe, umika pravnega sred
stva ali drugih okoliščin zunaj ob
ravnave, sc lahko zahteva povra
čilo stroškov v 15 dneh od preje
ma sklepa o ustavitvi postopka. 

Tak stroškovni sklep lahko iz
da tudi strokovni sodelavce. 

Postopek pred sodiščem I. stop
nje. 

Ce med zahtevki, ki nimajo is
te dejanske in pravne osnove za
htevek, za katerega velja izključ
na krajevna pristojnost, se lahko 
taki zahtevki uveljavljajo le pred 
sodiščem, ki jc izključno krajevno 
pristojen. 

V tem in ostalih poglavjih so čr
tane določbe o udeležbi družbene
ga pravobranilca samoupravljanja 
in javnega tožilca. 

T R G O V I N A Ž G A J N A R 
na Bakovniku, Klavčičeva 11, tel.: 831-43-48 

G G O D N A P O N U D B A ! 
- barcaffe v zrnju, 1 kg 1.199,90 - goveji narezek 

- riž Droga (rumena škatla), 1 kg 259,90 Pomurske mlekarne, 150 g 149,90 

- paradižnikova mezga v tubi, 200 g 99,90 - vino Jeruzalemčan, 11 329,90 

- olje oljne repice Cekin, 1 1 PVC 199,90 - marmelada (1WE, 4 okusi, 700 g 249,90 

- olje Zvezda (Aneta), stekl., 1 1 179,90 -jabolka, 1 kg 85,00 

- margarina Zvezda extra, 250 g 89,90 - kompot marelica, 680 g 109,90 

- posebna primorska moka, 1 kg 99,90 - kompot višnja, 680 g 139,90 

- alpsko mleko, Lj. ml., - kis vinski + jabolčni, 11 99,90 

1.6+ 3,2% nun., 11 129,90 - fižol češnjevec v zrnju, 1 kg 299,90 

-jajca S Jata, 10/1 119,90 - toaletni papir Bohor, 2-slojni 289,90 

- piščanec zamrznjen, 1 kg 399,90 - Pril, 0,51 199,90 

- cornflakes Familv, 375 g 199,90 - Ariel, 3,38 kg 1.399,90 

V našo trgovino ste povabljeni vsak dan od 7. do 20. uro, 
Ponudba velja do prodaje zalog. oh sobotah od 7. do 19. ure in oh nedeljah od 8. do 12. uro. 
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Škoda Fabia 
e za dobrega 

tisočaka (9,99 
DEM) na dan*. 

" Taba ClasMC - kred* na 60 mesecev, lastna urJetezba samo 12%. 

SPC Š k o d a Škerjanec 
Krumperška 21, 1230 Domžale 
tel.: 01 724 40 85 

ŠkodaFdbia Novi razred. Nova škoda. 

ISCG - IZOBRAŽEVALNO SVETOVALNI CENTER 
IN GRAFIČNE DEJAVNOSTI, d.o.o., DOMŽALE 

1230 Domžale, Cesta talcev 10, 
tel.: 01/72-11-082, 

tel./faks: 01/72-12-278 

1. TRGOVSKA ŠOLA (IV. STOPNJA) - vpis: 
februar 2001 

2. TRGOVINSKI P O S L O V O D J A (Priprava 
na izpite pri Gospodarski zbornici Slovenije) 

3. GOSTINSKI P O S L O V O D J A (Priprava na 
izpite pri Gospodarski zbornici Slovenije) 

3. RAČUNOVODJA (Priprava na izpite pri 
Gospodarski zbornici Slovenije) 

TEČAJI: 
- angleški jezik 
- nemški jezik 
- računalništvo 
- higienski minimum 
- varstvo pri delu 
- tečaj za voznike viličarjev 
KNJIGOVEŠTVO IN KARTONAŽA, TISK ~ 
Poleg ostalih grafičnih storitev vam nudimo tudi 
knjigoveške storitve: vezava diplomskih nalog, 
uradnih listov, knjig, prevezava starih knjig, 
albumov, izdelava albumov... 
Prijave sprejemamo na ISCG, Izobraževalno svetovalni center 
in grafične dejavnosti, d.o.o., na novi lokaciji v Domžalah, 
Cesta talcev 10, ob ponedeljkih in sredah od 7. do 16. ure, 
ob torkih in četrtkih od 7. do 15. ure in ob petkih od 7. do 14. 
ure ter na tel. št. 01/72-11-082 in 01/72-12-278. 

ZAHVALA 

V 71. letu Življenja nas je prezgodaj 
zapustil nas dragi oče, brat, stric, 

bratranec in svak 

OSTOJ JEGLIČ 
Zahvaljujemo sc vsem sorodnikom, 
prijateljem in sosedom za iz rečeno 

sozalje, cvetje in sveče. Hvala g. Župniku za opravljen 
pogrebni obred, pevcem za zapete pesmi in osebju 

Koronarnega oddelka Kliničnega centra. 

Žalujoči: hči Krna, bratje Tone, Janez, in Julij z družinami, 
sestrične, bratranci in drugo sorodstvo 

Kamnik, Ljubljana, Rakek, Postojna, januar 2001 

Srce in misli so M utrudile. 
zato le mimo S/H. 
Saj niti suha. 
niti roka to/fla 
te več ne prehudi. 
Ostala Je le bolečina in praznina. 

Srce in misli so M utrudile. 
zato le mimo S/H. 
Saj niti suha. 
niti roka to/fla 
te več ne prehudi. 
Ostala Je le bolečina in praznina. 

^ 7 Z A H V A L A 

Tiho jc v 76. letu življenja odšla od 
nas naša ljuba žena. mami, mama. 

tašča, sestra in teta 

FANI BROJAN 
rojena ZA B K KI' 

iz Šmarce. Jeranova 6 

Iskreno sc zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem in vsem, ki ste jo pospremili k zadnjemu počitku. Hvala 
za izrečena soZalia, darovano cvetje, sveče, darove za svete ma.šc 
m za cerkev v Smarci. Hvala gospodu Župniku Janezu Gerčarju 
za lepo opravljen pogrebni obred ter cerkvenemu pevskemu 

zboru za lepo zapete pesmi. Vsem se enkrat hvala! 

Žalujoči vsi njeni 

Smarca, januar 2001 

m i J i L LEJEO 
i • mm 11 ura n 

P O S L O V N O S T A N O V A N J S K I O B J E K T 
» S V E T I L N I K « 

P R O D A M O P O S L O V N E PROSTORE 
VELIKOSTI O D 30 DO 200 m 2 

Informacije in prodaja: SGP Graditelj d.d. 
Kamnik, telefon 01/8318-800 

Enaka, a različna. 

f 5 r » me." 
* ""'T'Jl 

Letnik 2000. Letnik 2001. 

Je razlika? Ni razlike? Seveda je! 

Priložnost, da ob nakupu 
Volksvvagnovih vozil letnik 2000 prihranite 

od 88.000 SIT do 300.000 SIT. 
To je razlika, zaradi katere nas velja čimprej obiskati. 

l*onudba vozil in modelov je omejena. Volksvvagen 

A S 
D O M Ž A L E 

Informacije 
L j u b l j a n s k a c . 1 

D o m ž a l e 
T e l . 01 7 2 1 5 0 5 9 

Venile rezin- nune, 
venite zdaj z menoj. 
Venile rezin- nune, 
venite zdaj z menoj. 

V SPOMIN 
31. januarja minevajo tri leta odkar se 
je pri Naklem smrtno ponesrečila naša 
ljubljena hčerka, mamica. Zcna. sestra 

in teta 

JANA SLOKAN 
rojena Hrihovšek 

Iskrena hvala vsem, ki sc jc spominjate, postojite ob njenem 
preranem grobu in ji prižigate svečke v večni spomin. 

V žalosti vsi njeni 

Z A H V A L A 

Mnogo prezgodaj in nepričakovano nas 
jc zapustil ljubljeni mož, oče, stari ata, 

brat, stric in tast 

MIRKO BRUMEN 
iz ()šr\ ka 

Iskreno sc zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sodelavcem 
in upokojencem Zdravstvenega doma ter sodelavcem in 
oskrbovancem Doma starejših občanov iz Kamnika, vaščanom 
Ošcvka in vsem znancem, ki ste se poslovili od našega Mirka in 
nam izrekli soZaljc. Posebno sc zahvaljujemo dr. Logarju, sestri 
Mirandi in reševalcu Štefanu za požrtvovalno zdravniško pomoč. 
Hvala gospodu Župniku za lepo opravljen obred, gospe Rcmsovi 
za poslovilni govor ter pevcem in trobentaču za zapete pesmi 

in zaigrano Tišino. 

Vsi njegovi 
Januar 2001 

9 
mr 

JOGA 
V VSAKDANJEM ŽIVLJENJI! 

^ 4 „ . .s 
VPISI JK V ZAČETNO 

JOGA 
je sistem vadbe, ki je zaradi svo
je postopnosti, enostavnosti in 
učinkovitosti priznan in sprejet 
v celem svetu. Zajema poučevan
je vseh glavnih vej joge (RAJA, 
GYANA, BHAKIi, KARMA), 
prilagojenih razumevanju in 
potrebam zahodnjakov. 

VPISUJEMO V 

Z A Č E T N O 
V A D B O J O G E 

Izoblikoval ga jc indijski učitelj Paramhans Swami Maheshwarananda na podlagi 
izvornih indijskih učenj ter praktičnih izkušenj v dolgoletnem delu z učenci 
po sveta Vadba po sistemu »Joga v vsakdanjem življenju« vam tako omogoča 
postopen in zanesljiv razvoj, ne glede na to. kateri aspekti joge vas zanimajo 
Rezultati redne vadbe so: 
* sposobnost, da si pomagamo v vseh življenjskih okoliščinah, 
* izboljšanje zdravja in počutja, 
* povečana sposobnost koncentracije, 
* samozavest in spokojnost. 
* osvoboditev nezaželenih navad in vezanosti, 
* samospoznanje. 
V začetni stopnji je vadba preprosta in enostavna, primerna za vse generacije 
in priporočljiva za vse tiste, ki imajo težave s hrbtenico in se težko zberejo. 
Vse, ki se nam želite pridružiti, vabimo k vpisu od 5. 2. do 19. 2. 2001. 
V DOMŽALAH, stara OŠ Venclja Perka (za knjižnico), v ponedeljek in sredo, od 18 
do 20. ure 
V KAMNIKU, OŠ 27. julij (nasproti policije), Tomšičeva ul. 9, v ponedeljek in 
četrtek, od 19. do 20. ure. 

spomladanska 
kolekcija je že 
pri nas! 

V T R G O V I N I 

0 
obutev 

Kopitarna 
Sevnica 

P O D G O R J E 106 b, K A M N I K , tel .: 83 12 250 
ODPRTO OD 9. DO 19. URE, OB SOBOTAH OD 9 DO II UKI 

BIRO BALIA d.0.0. 
Bolkova 54, Homec 
tel.: 01 /724 07 06 
biro. balia@siol. net 

IZDELOVANJE SENČIL, ZAVES, 
VODENJE ZDRAVJA IN 
VARNOSTI PRI DELU, 
VARSTVA PRED POŽAROM, 
IZDELOVANJE LOKACIJSKE 
DOKUMENTAOJE, 
OCENE VPLIVA NA O K O U E 

S T E K L A R S T V O I R M I 
H O M E C - DOMŽALE 
01/721 57 17,01/722 70 89 
ISDN 01/722 89 97, 01/722 89 98 

* A L U i n P V C o k n a i n v r a t a 
* i z d e l a v a t e r m o p a n s t e k l a 
* b r u š e n j e s t e k l a i n o g l e d a l 
* i z d e l a v a i z b o č e n i h s t e k e l 
* p e s k a n j e s t e k e l 
* f u z i j e - v i t r a ž i 
* o k v i r j a n j e s l i k 

ZAHVALA 

V 90. letu starosti nas je zapustila draga mama, stara mama, 
tašča in teta 

ELIZABETA MAČEK 
iz Mekinj 

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem in sodelavcem Zavarovalnice Triglav za podarjeno 
cvetje, sveče, izrečena in pisna sožalja. Iskrena hvala y. Župniku 
za lepo opravljen pogrebni obred, pevcem za petje in osebju 
Doma starejših občanov Kamnik za vso skrb in nego. Hvala 
tudi vsem. ki ste našo mamo pospremili na njeni zadnji poti. 

Žalujoči vsi njeni 

Kamnik, januar 200I 



P O O B L A 

POPUSTI za vozi la i. 2000! 
UNO-1.095.000 SIT 
SEICENTO-od 1.312.000 SIT 
PUNTO-od 1.460.000 SIT 
LANTRA-1.730.000 SIT 
BRAVO HGT - 3.529.000 SIT 
MAREA vveekend - od 2.817.000 SIT 
MULTIPLA ELX-od 2.914.000 SIT 

Ugodna ponudba rabljenih in testnih vozil. 
PROD VI \ VOZIL: I alu.Mi 2. tel.: 04/2529 070 
si \<\ is \ o / n : i ahovce40, tel.: 0472529050 

Izjemno ugodni namenski krediti za nakup stanovanja. 

VABLJENI NA INFORMATIVNI OGLED STANOVANJ IN POSLOVNIH PROSTOROV 

PRIHRANEK DO 500.000 SIT 
ZA VOZILA LETNIK 2000 

• SUM H KREDITI 00 5 III 
• KREDITI TOM + 0% 
• KREDITI NA POLOŽNICE 

1 £ ~ " \ 

SERVIS PIZEM servis s prkstižem 
Mala Loka 18, 1230 Domžale, f t 01/86 27 100 www.p lum.a l 

A v t o š o Q a Š m a r c a 
Stegne 22, tel. 8311 -012, gsm »41 / 517-118 

organizira brezplačni tečaj CPP za kategorijo B 
v ponedeljek, 5. in 19. februarja, ob 18. uri 

\ ožimo novi Renault ( l in. Renaull 5. Golf diesel IN. 
Mercedes A razred, novi liat Punto 

Ura vožnje 2.700,00 SIT, izkušeni inštruktorji ali inštruktoriea 
Prieelek vožnje pri vas doma, v službi, šoli, po dogovoru... 

Kamniški OBČAN ^ 01/83 91311,041/662 450 

AV SERVIS RTV in 
TRGOVINA KONCILIA 
Telefon: 83 91 383 
GSM: 041/715 455 

Vrhpolje 41, Kamnik 
(v gasilskem domu) 

Odprto: 9"-12h, 15M8h, 
sobota: 10h-12h. 

http://www.plum.al

